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www.oee.hu egye-
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Egyedi ezüst tagsági 
jelvény, 15 mm-es 
átmérõ, dobozba 
csomagolva. 

Gyökerek és Lombok
11. kötet

Megjelent Pápai
Gábor legendás
erdész életút sor-
ozatának utolsó

elõtti része.

I–II. kötet válto-

zatlan áron

5800 Ft/kötet

2019-ben megjelenik a

helyi csoportokat, 

szakosztályokat 

bemutató II. kötet!

Megjelent, megvásárolható!
III. kötet ára: 6500 Ft/kötet.

Várhatóan 2019. márciusában

jelenik meg az erdészportré kiadvány-

sorozat 12., befejezõ kötete! 
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Erdõgazdálkodás és 
természetvédelem

Magyarország elsõ védett természeti te-
rülete az 1939-ben oltalom alá helyezett
debreceni Nagyerdõ lett. A négy eszten-
dõvel korábban hatályba lépett, Kaán
Károly nevével fémjelzett 1935. évi IV.
törvénycikk az erdõkrõl és a természet-
védelemrõl szintén arról tanúskodik,
hogy a két ágazat – erdõgazdálkodás és
természetvédelem – szellemisége meg-
fér egymással, céljai szorosan összekap-
csolódnak. 

Az azóta eltelt több mint hetven év
alatt felhalmozódott tudásunk alapján
bátran kijelenthetõ, hogy elõdeink jó
úton jártak: az erdõk fenntartható hasz-
nálata – annak valamennyi ökosziszté-
ma-szolgáltatását figyelembe véve –
nem valósítható meg a természetvédel-
mi szempontok alapvetõ érvényesítése
nélkül. 

Hogy csak egy, világszerte igazolt
példát hozzunk: az erdõben található
álló holt, illetve odvas fák védelme a
rovarfogyasztó madár- és denevérfa-
joknak biztosít élõhelyet, ami hozzájá-
rul az erdõkárok csökkentéséhez. 

A természetvédelem élõhelyeket
helyreállító törekvése az erõforrások
megõrzését is szolgálja – pl. az ele-
gyesség, vagy a változatos korosztály-
szerkezet ellenállóbbá teszi az erdõt a
különféle elemi károkkal; széldönté-
sekkel, jégtörésekkel, tûzzel, rovarká-
rokkal stb. szemben.

Magyarország erdõterülete – ismert
tájtörténeti okokból – az alacsonyabb
természetességû faállományok túlsúlyá-

val jellemezhetõ, különösen síkvidéken.
Hegy- és dombvidéken ugyancsak jel-
lemzõ, hogy az erdõk természetessége
számos mutató vonatkozásában elma-
rad a lehetségestõl. 

A természetvédelmi korlátozások
eszköztárának fontos szerepe van ab-
ban, hogy a korábbi évszázadok erdõ-
sítéseinek és fahasználatának örökségei
– pl. termõhelyidegen fafajokból álló er-
dõk, hiányos korosztály-szerkezetû,
elegyfajokban és mikroélõhelyekben
szegény stb. állományok, különösen a
védett és Natura 2000 területeken – fo-
kozatosan természetesebbé válhassa-
nak. A faanyagtermelés hagyományos

idõbeli és térbeli korlátozási lehetõsé-
gei mellett a faállomány-szerkezet átala-
kításában komoly szerepe van a társa-
dalom részérõl egyre inkább támogatott
nem vágásos üzemmódoknak is.

A védett és Natura 2000 területek
természetességi állapotának javításá-
ban kulcsfontosságú szerep hárul az
erdõtörvényre. A törvény 2009 óta
markánsan jeleníti meg az erdõtermé-
szetesség koncepcióját; rendelkezései
a természetesség növelését, illetve
szinten tartását tûzik ki célul. 

A 2009-es erdõtörvény ugyancsak
fontos elõrelépést tett a nem vágásos
(akkori terminológiával: szálaló, átala-
kító, faanyagtermelést nem szolgáló)
üzemmódok támogatásában; elõírva
azok alkalmazását az állami erdõk egy
részén, az ország valamennyi erdõter-
vezési körzetében. 

Természetvédelmi célú korlátozások
változása védett és Natura 2000 

erdõterületeken
Az erdõtörvény 2017. évi átfogó mó-
dosítása jelentõsen érintette a termé-
szetvédelmi célú paragrafusokat. Az er-
dõtermészetességre, rendeltetésre,

illetve üzemmódra épülõ, differenciált
szabályozás komoly átalakításon esett
át, ahogyan a korlátozások hagyomá-
nyos elemeire – pl. a hagyásfacsopor-
tok és a holtfamegõrzése – vonatkozó
mennyiségi elõírások is. 

A korlátozások mértékének csökke-
nése mellett azok területi hatálya is
nagymértékben leszûkült. Különösen
szembetûnõ, hogy a védett, illetve Na-
tura 2000 területek erdei az eddigi gya-
korlattól eltérõen nem kapnak automa-
tikusan természetvédelmi rendeltetést;

SZAKMAI FÓKUSZ – ERDÉSZETI JOGSZABÁLYALKOTÁS

Erdõtörvény-módosítás és természetvédelem
Dr. Gálhidy László – erdõvédelmi programvezetõ, WWF Magyarország

Az erdõtörvény 2017. év õszén ha-
tályba léptetett módosítása számos
ponton érinti a természetvédelmi
kérdéseket. A következõ néhány be-
kezdésben fõként a védett, illetve
Natura 2000 területeken álló erdõk-
re vonatkozó fontosabb jogszabályi
változtatásokat tekintjük át. 

Az erdõtörvény a teljes erdészeti ágazat és vele az erdõgazdálkodói szakmai munka alapjogszabálya. A törvény-
módosítás általános összefoglalását korábbi lapszámunkban már közreadtuk. A 2018. novemberi lapszámban
indult tematikus cikksorozatban hatósági/tervezési, magánerdõ-gazdálkodói, természetvédelmi és végül állami
erdõgazdálkodói szempontrendszerek mentén kerülnek bemutatásra az erdõtörvény-módosítás hatására életbe
lépett legfontosabb változások.

Tölgyes szálaló erdõ (Balaton-felvidék)
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ahhoz további, természetességhez kö-
tõdõ, vagy egyéb feltételnek kell telje-
sülnie. Mindez a szóban forgó erdõte-
rület jelentõs részén csökkenti a
tényleges védettség elért szintjét, gátol-
ja az erdei élõhelyek fejlesztését, mi-
közben jogi eszközökkel különbséget
tesz hasonló természetvédelmi státuszú
területek között.

Példaként: Natura 2000 elsõdleges
rendeltetést a módosított törvény alap-
ján csak olyan, a Natura 2000 hálózatba
tartozó erdõ kaphat, amely „kiemelt kö-
zösségi jelentõségû, jelölõ erdei élõhely-
nek minõsülõ, természetes vagy termé-
szetszerû erdõ természetességi állapotra
vonatkozó alapelvárású erdõ” [23. § (3)].
Vagyis a Madárvédelmi Irányelv alapján
kijelölt területek kiesnek a körbõl. To-
vábbá azok az erdõk is, melyek ugyan
az Élõhelyvédelmi Irányelv alapján kije-
lölt, különleges természetmegõrzési te-
rületen találhatók, de a származékerdõ
kategóriába sorolódnak – pl. értékes,
sarjeredetû faállományok.

Gyengülõ korlátozások
A védett és Natura 2000 területek er-
dei élõvilágának túlélése szempontjá-
ból alapvetõ, hogy a fakitermelés so-
rán az élõhelyük ne semmisüljön meg
maradéktalanul, és bizonyos szerkeze-
ti elemek folyamatosan fennmaradja-
nak az érintett területen. 

A 2009-es erdõtörvény lehetõvé tet-
te, hogy a hagyásfacsoportok akár 10%
területarányban kerüljenek visszaha-
gyásra; a meghagyható holtfa mennyi-
ségének pedig nem volt felsõ határa.
A védett madarak esetén a fészek kö-
rüli védõzóna kialakítása szakmai aján-
lások szerint eltérõ mértékben történt,

melynek során a kialakított kör sugara
elérhette a 200–400 m-t is (pl. fekete
gólya esetében). 

Az új, 2017-es módosítások nyomán
a hagyásfák elõírható térmértéke 5%-
ban rögzítésre kerül. Ugyancsak felsõ
korlátot kap a visszahagyott holtfa
mennyisége – 5 m3/ha mértékig (28. §),
amely a szakmailag indokolható 20–30
m3/ha mennyiségtõl jelentõsen elmarad. 

A fészkek körüli védõzónák 50 m-es
(teljes korlátozás), illetve 100 m-es (idõ-
szakos korlátozás) (28/A. §) egységes
meghatározása szakmai szempontból
ugyancsak problémás. A korlátozás az
összes kiemelt közösségi jelentõségû
fajra vonatkozik, tekintet nélkül azok
ökológiai igényeire, érzékenységére, il-
letve a szóban forgó erdõállomány el-
helyezkedésére, szerkezetére. Például
az erdõgazdálkodás természetvédelmi

célú idõbeni korlátozására általánosság-
ban kijelölt április 1. – július 15. idõ-
szakhoz képest vannak védett, fokozot-
tan védett bagoly- és harkályfajok,
továbbá nappali ragadozó madárfajok,
amelyek fészkelési idõszaka ennél több
hónappal korábban kezdõdhet, vagy
esetenként tovább tarthat.

A fajokra vonatkozó szabályozás ál-
talános értelemben is kritikus eleme a
módosításnak. A közösségi jelentõsé-
gû fajok közül csak a kiemeltekre vo-
natkozik az új szabályozás, amely
ezáltal a Madárvédelmi Irányelv mel-
lékleteiben szereplõ madárfajok teljes
körét kivonja a korlátozások hatálya
alól. (A madárfajok esetében ugyanis
sem az irányelv, sem a hazai szabá-
lyozás nem határoz meg „kiemelt” ka-
tegóriát.) A hazai jogszabályok által
védetté nyilvánított fajok köre a fenti-
ekkel párhuzamosan a fokozottan vé-
dett fajokra szûkül le (28/A. §).

Szakmailag indokolt, de a törvény-
ben megszabottnál nagyobb mértékû
korlátozásra csak az erdõgazdálkodó-
val történõ megállapodás után van le-
hetõség [28/A. § (3)]. Helyi védett terü-
letek esetén [28/A. § (4)] a rendeltetés
közérdekbõl történõ megállapítása kár-
talanítási kötelezettséget vonhat maga
után [23. § (3)] – ami további jelentõs
erdõterületet vonhat ki a tényleges ter-
mészetvédelmi korlátozások alól.

A korlátozásokkal érintett erdõk
körének szûkülése

Fontos változás, hogy a módosított er-
dõtörvény a természetvédelmi korláto-
zásokat az elsõdleges rendeltetéshez,
a természetességhez, illetve esetenként
további feltételekhez köti. Védett er-

Vágásterület védett erdõben (Budai-hegység) 

Telepített tölgyes (Velencei-hegység) 
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dõk esetében a korlátozások csak az
elsõ két természetességi kategóriára vo-
natkoznak, ami az érintettséget orszá-
gos átlagban kb. harmadára (!) csök-
kenti (27. §). 

Szintén védett területen az árvízvé-
delmi és honvédelmi rendeltetés meg-
elõzi a természetvédelmi rendeltetést
(23A. §, 28C. §), így ott az elsõ két ter-
mészetességi kategória esetén is csak
részlegesen érvényesíthetõk a korláto-
zások. 

Ahogy már említettük, Natura 2000
erdõknél ezentúl csak a különleges ter-
mészetmegõrzési területek közösségi
jelentõségû, elsõ két természetességi ka-
tegóriába tartozó erdeire vonatkoznak
a korlátozások. 

Mindez azt jelenti, hogy a Natura
2000 rendeltetés az uniós elvek alap-
ján kijelölt terület töredékén marad
meg. (Megjegyzés: a védett, illetve Na-
tura 2000 hálózatba tartozó erdõk je-
lentõs része a harmadik, ún. szárma-
zékerdõ kategóriába esik – köztük a
sík- és dombvidékek sarjeredetû erdei,
pl. értékes tölgyesek.)

A 2009. évi erdõtörvény szerint a
nem vágásos üzemmódok alkalmazá-
sára állami erdõkben kötelezõ részhá-
nyadok alapján kellett fokozatosan
áttérni, valamennyi erdõtervezési kör-
zetben. A törvénymódosítás nyomán,
síkvidéken e kötelezettség megfelezõ-
dik (10. §). 

A védelmi rendeltetések többsége ki-
kerül abból a körbõl, amelyben a nem
vágásos üzemmódok elõírhatók, és csak
az elsõdleges rendeltetés számít. A Na-
tura 2000 elsõdleges rendeltetés fentebb
részletezett szigorítása pedig további for-
rása annak, hogy a 10. § területi hatálya

többszörösen leszûkül. Hogy milyen
mértékben, azt az Országos Erdõállo-
mány Adattár alapján elvégzett pontos
elemzések tudnák feltárni, de a nagy-
ságrend megbecsülhetõ. 

A területi hatály csökkenése mellett
egy új üzemmód bevezetése is jelentõ-
sen átrajzolja a folyamatos erdõborítás-
ra való áttérés koncepcióját. A nem vá-
gásos üzemmódok között – az örökerdõ
és faanyagtermelést nem szolgáló
üzemmódok mellett – megjelenik az ún.
átmeneti üzemmód, ami a korábbi át-
alakító üzemmód utóda. Annyi különb-
séggel, hogy ennek keretei között 1,5
hektáros vágásterületek is létrehozha-
tók [29. § (3.)]. Az elsõre aprónak tûnõ
változtatás jelentõs mértékben kiüresíti
a 2009. évi erdõtörvény egyik elõremu-
tató vívmányának tekinthetõ 10. §-t. 

Hogyan tovább?
A fenti néhány témakör elemzése távol-
ról sem ad teljes képet. Sok egyéb mó-
dosítás – az erdõfelújítás szabályainak
lazításától a közelítõ nyomok kialakítá-
sáig; az alacsonyabb természetességû
erdõk vágáskorának eltörléséig – to-
vábbi hátrányos változások forrása le-
het természetvédelmi szempontból (is).
Akadnak ugyanakkor olyan változtatá-
sok – pl. az erdei legeltetéssel, felnyíló
erdõkkel kapcsolatosak – amelyek elõ-
relépésnek bizonyulhatnak. Az összkép
azonban kevéssé értékelhetõ prog-
resszívnek. A törvényhez kapcsolódó
végrehajtási rendeletek a hatálybalépés
óta eltelt több mint egy év alatt nem
készültek még el teljes körûen. Már
csak ezért sem láthatjuk egyelõre pon-
tosan, hogy milyen módon érvényesül
majd a terepen a módosított erdõtör-
vény. A természeti értékek védelmét er-
dõkben a természetvédelmi törvény
szintén szabályozza, és bár egyes ese-
tekben prioritása lehet – aligha hidalja
át az erdõtörvény korlátozásainak
könnyítése után elõálló valamennyi
rendszerszintû konfliktust.

Realitás, hogy az erdõgazdálkodás
és a természetvédelem között meg
kell találni a társadalmilag elfogadha-
tó, támogatható egyensúlyt. Mégis, ha
a 2009-es erdõtörvény preambulumá-
ban megfogalmazott – a biológiai
sokféleség megóvására vonatkozó –
gondolatokat összevetjük a fentebb
összegzett változtatásokkal, az a ké-
nyelmetlen érzésünk támadhat, hogy
elmélet és gyakorlat nem egy irányba
mutat. 

Képek: dr. Gálhidy László

Idõs, védett erdõ (Budai-hegység)

Holtfa, ártéri erdõben (Maros-ártér, Arad mellett) 
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Minden fosszilis tüzelõanyag valamikor biomassza volt – mi-
tõl volna kedvezõbb a mai biomasszát elégetni? A kétféle
energiaforrás közötti leglényegesebb különbség a felújítással
kapcsolatos. 

Az erdei biomassza égetése esetén automatikus kötele-
zettség az erdõfelújítás, és ezzel az erdei biomassza (tûzifa)
égetése révén kibocsátott szén idõvel lekötõdik. 

A fosszilis tüzelõanyagoknál nincs ilyen kötelezettség, és
az ezek égetésekor keletkezõ kibocsátások ellensúlyozására
a költségek miatt alig történnek (a felújítással analóg hatá-
sú) erdõtelepítések. Ezért a biomasszáról sokakban az a – jó
szándékú – kép alakult ki, hogy a fosszilisekkel szemben
annak használata kívánatos, mert „karbonsemleges”.2

Megfelelõ elemzéssel azonban kimutatható, hogy ez a
kép általánosító és csak bizonyos feltételek mellett igaz, és
hogy konkrétabb megfogalmazásban talán még inkább el-
gondolkodtató állítások tehetõk. 

Ahhoz, hogy meggyõzõdjünk bármely fenti állítás igazsá-
gáról vagy hamisságáról, megfelelõ definíciókra és tényekre
alapozott, kvantitatív (az anyag- és az energiamegmaradás
törvényét alkalmazó) és rendszerszemléletû (közvetett hatá-
sokkal is számoló) vizsgálatokra van szükség. 

Az alábbiakban ennek jegyében elõször lerögzítjük, mit
jelent a karbonsemlegesség fogalma; aztán bemutatjuk az
idõdimenzió fontosságát a klímaváltozás kezelésében; vé-
gül elemezzük, hogy milyen hatása lehet a légkörre és ezál-
tal a klímaváltozásra az annak kezelésében releváns közel-
jövõben annak, ha energetikai célból erdei biomasszát
tüzelünk el fosszilis energiahordozók helyett. Az elemzés,
mint ahogyan az EASAC állásfoglalása is, az EU 2030-ig, il-
letve hosszabb távra szóló energia- és klímaváltozási céljai-
nak3 megfogalmazásához, ezen belül a biomasszából szár-
mazó energiamennyiség kívánt szintjének helyes
megállapításához járulhat hozzá.

Karbonsemlegesség
Erdõkkel összefüggésben a karbonsemlegesség a szénforga-
lom szén-dioxid (szervesanyag lebomlásából vagy elégésébõl
származó) kibocsátási és a (fotoszintézis révén megvalósuló)
elnyelési folyamatainak az egyensúlyára utal. A kibocsátás és
az elnyelés azonban nagyon különbözõ idõtávokon történik,
így egyenlegük konkrét idõszakokra értelmezhetõ csak, és
egyensúly is csak speciális esetekben jöhet létre. 

Egy-egy erdõrészletben pl. a hosszú idõ (több évtized)
alatt lekötött szén valamilyen károsítás, erdõtûz vagy faki-
termelés következtében nagyon rövid idõ (akár néhány
nap) alatt visszakerülhet a levegõbe; majd persze (megfele-
lõ erdõfelújítás után) az új fageneráció növekedése révén
késõbb újra (de megint csak sok év alatt) beépül a növé-
nyekbe, így kikerül a légkörbõl (és így tovább).

Egy-egy erdõrészletnél karbonsemlegesség kb. egy vá-
gásforduló egészére nézve valósul meg; egyéb idõszakokra
általában nettó kibocsátásról vagy nettó elnyelésrõl beszél-
hetünk csak. (Tegyük hozzá, hogy csak akkor, ha az erdõ
típusa és a növekedési feltételek állandóak, amit a klíma-
változás könnyen felülírhat.)

Sok, különbözõ korú, összetételû, termõhelyû és külön-
bözõképpen kezelt erdõrészlet összességében – a gyakor-
latban ennek van jelentõsége – az egyenleget meghatározó
fenti folyamatok a különbözõ erdõrészletekben egyszerre,
de nem feltétlenül ugyanolyan intenzitással vannak jelen. 

Egy ilyen erdõterület teljes szénegyenlege az idõben az
erdõrészleténél sokkal nagyobb stabilitást mutat – de itt
sincs állandó egyensúly. Általában még egy ország összes
erdejére nézve sem beszélhetünk egyensúlyról: az erdei fo-
lyamatokat befolyásoló tényezõk (pl. az idõjárás vagy a fa-
kitermelési igények), valamint az erdõ releváns tulajdonsá-
gai (az erdõterület megoszlása fafaj, kor, termõhely,
beavatkozási igény stb. szerint) évrõl évre változnak, s idõ-
rõl idõre, egyes években, de akár több évtized távlatában
is, inkább vagy a kibocsátó, vagy az elnyelõ folyamatoknak
kedveznek. Ezért itt is csak hosszabb távon (több évtized),
és csak egyes idõszakokban lehet nyelõ vagy karbonsemle-
ges az erdõ.

Az erdei biomassza égetése gyorsíthatja a
klímaváltozást

Dr. Somogyi Zoltán – tudományos tanácsadó, NAIK ERTI

Elõzõ lapszámunkban közöltük az Európai Akadémiák Tu-
dományos Tanácsadó Testülete (EASAC1) 2018-ban ki-
adott, Az EU erdeinek sokoldalú hasznosítása és fenn-
tarthatósága címû tanulmánya alapján készített
állásfoglalás összefoglalóját, amelyhez csatoltuk dr. Bál-
di András elõzményeket ismertetõ jegyzetét. Az állásfog-
lalás fõ megállapítása, hogy a biomassza (energianyerés
céljából történõ) elégetése „nem minden esetben tekint-
hetõ karbonsemlegesnek”. Cikkünkben e megállapítás
elemzésével mutatjuk meg, hogy a biomassza klímavé-
delmi szerepét át kell értékelnünk.

1 European Academies’ Science Advisory Council (https://easac.eu/).
2 Érdekes, hogy sokan az erdõket nem mint egyensúlyban lévõ rend-

szereket, hanem mint (állandó) szénnyelõket tartják számon – de egy
egyenleg kapcsán nyilván vagy csak errõl, vagy csak semlegességrõl
lehet beszélni.

3 https://ec.europa.eu/energy/en/topics/energy-strategy-and-energy-
union/2030-energy-strategy. 



Nincs idõ!
Az emberiség összes éves üvegházgáz-kibocsátása (minden
eddig erõfeszítés ellenére) gyorsuló ütemben emelkedik; a
légkör üvegházgáz-tartalma exponenciálisan nõ; és emiatt a
klímaváltozás is egyre gyorsuló ütemben zajlik.4

Az Éghajlatváltozási Kormányközi Testület (IPCC) legutób-
bi különjelentése5 szerint legrosszabb esetben már csak 1-2
évtizedünk maradt arra, hogy jelentõsen csökkentsük a kibo-
csátásokat, különben a légkör annyira felmelegszik, hogy az
már egyre növekvõ mértékû károkat fog okozni.

Megállapodás van arról (ez az ún. Párizsi Megállapodás),
hogy a kibocsátásainkat az évszázad második felére nullára
kell csökkentetni. Egyelõre azonban homályosan látszanak
azok az új társadalmi, pénzügyi vagy technológiai megoldá-
sok, amelyekkel ezt a célt el tudnánk érni, az emberiség
teljes kibocsátása növekvõ trendet mutat, ezért minden már
most meglévõ eszközt (minden nemzetgazdasági ágazatban)
be kell vetnünk annak érdekében, hogy a felmelegedést mi-
nél inkább lelassítsuk, amíg valamilyen új eszközt nem tu-
dunk kifejleszteni.

Addig, amíg valamilyen alternatívát nem találunk, olcsó-
sága miatt az erdõgazdálkodásra fontos szerep hárul a klí-
mavédelemben. Nem várhatunk évtizedeket vagy évszáza-
dokat a szén lekötésére.

Nem mindegy, hogy erdeink „úgy általában”, vagy elsõ-
sorban a következõ néhány évtizedben képesek-e vala-
mennyire ellensúlyozni a klímaváltozásért felelõssé tett ki-
bocsátásunkat. Nem kockáztathatjuk, hogy ebben a
kérdésben téves koncepciókkal dolgozzunk. 

A karbonsemlegesség jó szándékú feltételezése helyett
ezért célszerûbb inkább azt a kérdést megvizsgálni, hogy
hogyan kezeljük az erdõket, a biomasszát és a fosszilis ener-
giahordozókat annak érdekében, hogy a legkisebb nettó ki-
bocsátást okozzuk a következõ két-három évtizedben?

Fosszilisat vagy biót?
Kérdésünk megválaszolása érdekében (azon túl, hogy ener-
giafelhasználásunkat egyéb vonatkozásokban is át kell gon-
dolnunk) meg kell vizsgálnunk a jelenlegi energianyerési
módszerek fõ alternatíváit, hogy az egyéb megoldási lehe-
tõségek feltárásáig:

• többet termeljünk-e a már meglévõ erdõkbõl, és föld-
gáz helyett a kitermelt biomasszatöbbletet égessük-e
el („bioökonómiai” forgatókönyv); vagy

• kevesebbet fát termeljünk (a fát az erdõben hagyjuk),
és a ki nem termelt biomassza helyett földgázt éges-
sünk-e („fosszilis” forgatókönyv).

További lehetõséget jelent mindkét forgatókönyvnél az,
hogy erdõtelepítéssel kombináljuk, és így kompenzáljuk a ki-
bocsátásokat, illetve tovább növeljük az erdõk szénelnyelését.

Azt, hogy a fentiek közül melyik alternatívát válasszuk,
modellezéssel dönthetjük el. A modellezésnél figyelembe
kell venni az égetés kibocsátási hatékonyságát, vagyis azt,
hogy egységnyi energianyerés milyen kibocsátással jár. 

Tipikus számokkal dolgozva: földgáz esetén ez a haté-
konyság 202 t CO2/GWh, erdei biomassza esetén 403 t
CO2/GWh. Egységnyi energia elõállításakor tehát jóval több

szén-dioxid kerül a levegõbe biomassza elégetésekor, mint
földgáz égetésekor. (Az energiahatékonyság erõmûvenként
eltérõ, és ennek, valamint a tüzelõanyag kitermelési és szál-
lítási jellemzõinek a figyelembevétele némileg pontosíthatja
ugyan a számítást, de a következtetések érvényességére nem-
igen van hatással.)

A továbbiakban csak egyévnyi, tipikus akácosból szár-
mazó tûzifaégetés hatását elemezzük. (Minden újabb évre,
illetve másféle erdõbõl származó tûzifára nézve hasonló
elemzést végezhetünk, de a következtetések lényegét ez
nem befolyásolja.) 

A hatások elemzésekor modelleztük azt, hogy a földgáz
égetésénél egyszeri kibocsátás történik, nyelés nincs; erdõk-
nél az égetés után a nyelést a felújítás utáni fanövekedés
biztosítja a kor függvényében, a kibocsátás pedig égetésen
kívül az erdõben hagyott faanyag lebomlásából származik. 

Feltételeztük végül, hogy a biomassza termelése 35 éves
vágásfordulójú átlagos akácosban, véghasználatkor történik,
illetve ha nem történik meg a véghasználat, a fák bizonyos
idõ elteltével elhalnak, a faanyaguk pedig elbomlik. Min-
den egyéb módszertani elemet illetõen a hazai üvegházgáz-
leltárban6 alkalmazott nemzetközi módszertani standardok-
kal7 és adatokkal dolgoztunk.

A modellezés eredményét bemutató grafikon az energia-
nyerés utáni évekre azt a szénmennyiséget mutatja, ami egy

energianyerési módszer leváltásának hatására a levegõbe
került, vagy onnan hiányzik az eredeti módszerhez képest.
Az ábrából levonható legfontosabb következtetések:

• A biomassza földgáz helyett történõ égetése nemcsak
az energianyerés évében többletkibocsátást, utána kb.
másfél évtizedig szén-dioxid-koncentráció többletet
eredményez.

• Biomassza helyett földgáz égetése az energianyerés
évében kibocsátásmegtakarítást, majd utána kb. más-
fél évtizedig alacsonyabb szén-dioxid-koncentrációt
eredményez.

• A görbék nem teljesen tükörképei egymásnak, mert a
biomassza-égetés esetén felújított (fiatal) erdõ gyorsabb
növekedése jobban csökkenti a szén-dioxid-koncentrá-
ciót, mint az idõsé, és alig keletkezik benne száradék,
míg a vágásérett állomány lassabb növekedésû, és az
egy idõ után beinduló mortalitás kibocsátásokhoz vezet.

• A vizsgált idõszakot követõen a kibocsátásokra és el-
nyelésekre nézve nem tudunk jóslatot tenni, mert az a
majdani döntéshozók döntésétõl függ.

A biomassza-égetésbõl származó szén-dioxid-többlet fel-
melegedést okoz, amit a késõbb elért széndioxid-csökken-
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4 http://www.matud.iif.hu/2017/06/03.htm. 
5 http://www.ipcc.ch/report/sr15/.
6 https://unfccc.int/process-and-meetings/transparency-and-repor-

ting/reporting-and-review-under-the-convention/greenhouse-gas-in-
ventories-annex-i-parties/national-inventory-submissions-2018.

7 https://www.ipcc-nggip.iges.or.jp/public/2006gl/index.html. 
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tés csak évek alatt tud kompenzálni. Ezért a biomassza ége-
tése az alkalmazott modellben kb. 33-34 évig (lassan növõ
tölgyeknél, csernél akár 100 évig is; gyengébb termõhelye-
ken az átlagosnál hosszabb ideig) melegebb klímát eredmé-
nyez, mint a földgázé. Ez az az idõtáv – kb. egy vágásfor-
duló –, amin belül a földgáz égetése kedvezõbb a klímára
nézve, s ahogyan ezt fent jeleztük, ezt az idõtávot nem
hagyhatjuk figyelmen kívül.

Ha az el nem égetett, de kitermelt biomasszából fatermé-
ket állítunk elõ, akkor késõbbre tolódik a fában tárolt szén
kibocsátása és az abból eredõ hõmérséklet-emelkedés. Szin-
tén késõbbre tolható, lassítható, illetve akár teljes mérték-
ben kompenzálható az energianyerésbõl történõ kibocsátá-
sok miatti melegedés, ha erdõt telepítünk, mivel ilyenkor
hosszú ideig nettó szénelnyeléssel számolhatunk. 

Az erdõgazdasági ágazat számára messze ez a legfonto-
sabb lehetõség. Az erdõtelepítések finanszírozását részben
a biomassza-termelés elhagyása miatt elmaradt, illetve ké-
sõbbre halasztott véghasználatok és felújítások költségeibõl
oldhatnánk meg.

A fa az erdõbe, nem kazánba való 
A nem kellõen definiált és használt fogalmakból gyakran míto-
szok alakulhatnak ki, melyek alapján helytelen, hosszú távon
fenntarthatatlan stratégiák fogalmazhatók meg. Fent bemutat-
tuk, hogy a „semlegességnek” (és általában a fenntarthatóság-
nak) csak konkrét idõtáv megjelölése esetén van értelme; és hogy
a biomassza égetése évtizedekig nagyobb kibocsátást jelentene.
Ez ellentmond az egész emberiség érdekének, ami a követke-
zõ évtizedekben a kibocsátások csökkentése, összhangban a
2016-ban életbe lépett Párizsi Megállapodással is. 

A fa nagyobb mértékû energetikai felhasználása a „bioöko-
nómia” korszerûnek látszó ötletébõl adódó lehetõség lenne.
Ez azonban mind a fenti elemzés, mind részletes elemzések8

szerint hiba lenne. Az erdõtelepítéseken kívül klímavédelmi
szempontból a legfontosabb erdészeti lehetõségek:

• az energetikai célú biomassza érdekében végzett faki-
termelések visszafogása, szüneteltetése;

• a másra nem használható, az erdõben egyébként elkor-
hadó, és általában talajbolygatás nélkül kitermelhetõ
hulladék faanyag: a tisztítási, gyérítési, egészségügyi cé-
lú fakitermelésbõl származó faanyag energetikai célú
elégetése (feltéve, hogy a kitermelés nem jár a talaj ki-
zsarolásával, tápanyagkészletének csökkenésével);

• a fafeldolgozás során keletkezõ fahulladék maradék-
talan elégetése;

• meglévõ állományok minõségének javítása.
A következõ néhány kritikus évtizedben a lehetõ legna-

gyobb klímaváltozás-mérséklési hatást erdészeti módszerek-
kel tehát úgy érhetjük el, ha a fát addig tartjuk az erdõben
(a gyökereket és tuskókat a földben), amíg csak lehet; a fát
legfeljebb fatermékként hasznosítjuk; csak az erdei, illetve
faipari fahulladékot égetjük el; végül pedig, ha minden er-
dészeti és nem erdészeti (pl. földgázégetésbõl származó)
kibocsátást (a felújításokon kívül) erdõtelepítéssel próbá-
lunk kompenzálni.

Megemlíthetõ még, hogy a szénlekötés növelésére szá-
mításba vehetõ módszerek közül az átlagnövedék növelé-
se érdekében végzett vágáskorcsökkentés sem megfelelõ,
mert a vágáskor bevezetésének idején többlet-fakiterme-
lés, és ebbõl adódóan többletemisszió jelentkezik, továbbá
a korábban kitermelt fák kisebb méretûek, vagyis keve-
sebb fatermék gyártható belõlük, ami pedig a fatermékek-
kel kötésben tartható szénmennyiség nagyságát és a lekö-
tés idejét csökkenti.

Az elemzés cikkbeli módszereit illetõen természetesen
van szerepe az összes részlet pontosításának, konkrét hely-
zetek elemzésekor. Más képet kaphatnánk akkor is, ha si-
kerülne növelni a biomassza égetésének hatékonyságát és
(mérnöki módszerekkel) lekötni a kibocsátott üvegházgá-
zokat – de ez természetesen a földgáz (olaj, kõszén stb.)
égetésére is vonatkozik. 

A számítás pontosítása a következtetések érvényességére
azonban nincs hatással. Minden alternatívának eltérõek le-
hetnek a költség- és bevételi vonzatai is (bár ezek a jövõ
bizonytalan megjósolhatósága miatt nehezen elemezhetõk)
és az erdei biodiverzitásra és más fontos szempontra gya-
korolt más hatásai is. Megalapozott döntéshez ezeket is ele-
mezni kell. 

Végül szükséges rögzíteni, hogy az erdõk, az erdészeti
szektor és a fafelhasználás nagyon komplex rendszerek –
és ma már sokkal komplexebb módon kapcsolódnak más
szektorokhoz és a társadalom egészéhez, mint korábban. 

Klímavédelmi szempontból az összes szektor eredõ ki-
bocsátása számít. Ma már ezért más szektorok is figyelik,
értelmezik és értékelik az erdõgazdasági szektort is, többek
között a kibocsátások miatt. Egyáltalán nem mindegy tehát,
hogy mit kezdünk az erdei biomasszával, és hogy (pl. az
üvegházgázleltár elemzésével) helyesen mérjük-e fel intéz-
kedéseink hatását. 

ERDÉSZETI SZAKMAPOLITIKA
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8 Lásd például https://ec.europa.eu/energy/sites/ener/files/docu-
ments/EU%20Carbon%20Impacts%20of%20Biomass%20Consu-
med%20in%20the%20EU%20final.pdf.



Erdészként és gyombiológusként egyszerre vizsgálva a
hazai erdõsítéseket és az újulatokat, e földrészletek álla-
pota az évek elõrehaladtával látványosan romló tenden-
ciát mutat. Ennek okai számos tényezõre vezethetõk
vissza, de az egész folyamat origójában a hazai erdész-
társadalomban hagyományosan és régrõl kialakult nö-
vényvédõszer-kerülõ magatartás – legalábbis ami az em-
lített állományokat illeti – és a mára kialakult állandósulni
látszó humánerõforrás-hiányként érzékelhetõ. 

A peszticidek megítélése és azok erdészeti használatának kér-
dése régiónkban egyértelmûen kultúrtörténeti hagyományo-
kat követ. Például a méltán híres szlavóniai tölgyesek esetében

mára technológiai elemmé vált a folyama-
tos lisztharmatmentesség fenntar-

tása, annak érdekében, hogy a
véghasználatra a lehetõ leg-

hamarabb és a legjobb
minõségi paraméterek-

kel kerülhessen sor. Ez-
zel is biztosítva a ter-
mõhelyhez köthetõ,
magas minõséggel
párosítható, törté-
nelmileg kialakult
presztízst. 

Lengyelországban
pedig a különbözõ,

nagy kártételre képes,
döntõen polifág fajok

gradációjához igazítva vé-
geznek növényvédõ szeres ke-

zeléseket, ezzel is jelentõsen csök-
kentve a növedékkiesést. 

Természetesen ezek minden esetben társadalomszemlé-
letet tükrözõ folyamatok is, önmagukban sem nem támoga-
tandók, vagy elvetendõk. Már csak azért sem, mert az erdõ-
nek számos funkciója van és ezek prioritása változhat. 

A humánerõforrások mennyiségi elérhetõsége és minõségi
bizonytalanságai pedig szintén romló tendenciát mutatnak, ami
megint csak nem segíti az erdészeti törekvéseket az erdõmûve-

lési ágazatban. 
Azokon a szerencsés he-
lyeken, ahol megbízható

és precíz mûvelõ brigá-
dok dolgoznak a mai

napig, ott sem tud-
nak – az élet tör-
vényszerûségei
miatt – minden
p r o b l é m á r a
megoldást talál-
ni. Említhetem az

évelõ fajok elleni
eredménytelen

mechanikai küzdel-

met kapával, vagy a csapadékos nyarak
okozta kapacitás- és logisztikai problé-
mákat egyaránt. 

Az is tény, hogy sok legális lehe-
tõség nincs az erdõmûvelési ágban
arra az esetre, ha valahol mégis fel-
merül a növényvédõ szeres be-
avatkozás szükségszerûsége. A
Sumi Agro cég azon növényvédõ-
szer-forgalmazó Magyarországon,
amely ebben a szûkös szortiment-
ben igazi nagyhatalom, hiszen ro-
varölõ és gombaölõ szereink, továb-
bá gyomirtónk is elérhetõek a
felhasználók számára. 

A gyomirtás minõségének megítélése
teljesen másként fogalmazódik meg a tulaj-
donosok számára az erdõterületeken, mint
ugyanez a beavatkozás szántó mûvelési ágban. 

Jelen esetben sokkal inkább egy eredményes és segítõ
mértékû beavatkozás a cél, azaz egy jól kivitelezett gyom-
szabályozás. A szálanként megmaradó, de gazdasági kárté-
telre nem képes gyomnövények gazdagítják a biotópot a fi-
tofágok részére, továbbá kedvezõbb klimatikus és
fényviszonyokat eredményeznek a fiatalosoknak. 

Ezt a mértéket és állapotot kialakíthatjuk gyomirtó szerrel
is. A Sumi Agro palettájáról erre a célra a PLEDGE 50 WP nevû
termék áll az erdészek rendelkezésére, amely a telepítés évé-
tõl használható, bármely fás szárú állományban. 

A hatóanyag alapvetõen a magról kelõ kétszikûek ellen
nyújt erõs és hosszan tartó védelmet, beleértve a nagy prob-
lémát okozó parlagfüvet is! 

A készítmény további kiemel-
kedõen kedvezõ tulajdonsá-
ga, hogy koncentráció
függvényében képes
még a magról kelõ fûfé-
léket is kontrollálni, to-
vábbá levélen és tala-
jon keresztül is
hatékony (ezzel képes
megakadályozni a ké-
sõbbi csírázást is)! 

A PLEDGE 50 WP egy
szezon során két alka-
lommal használható fel és
szükség esetén kombinál-
ható más engedélyezett
gyomirtó szerrel is. A kijuttatás
során ügyelni kell arra, hogy a permet-
lé ne kerüljön a kultúrnövény levelére, lom-
bozatára; azaz feltétlenül fakadás elõtt, vagy után kell alkalmazni. 

Abban az esetben, ha a fakadás nem egyenletes és a terület
egy részén már bekövetkezett, akkor a permetezéssel perzse-
léses lombvesztést okozunk ugyan – egy mesterségesen elõ-
idézett „tarrágás” –; de a már jól ismert glifozát hatóanyaggal

AKTUALITÁSOK

A szükséges és elégséges megoldás az erdõterü
A PLEDGE 50 WP a SUMI AGRO-tól 



ellentétben nem okozza az érintett csemeték pusztulását, mi-
után nem szívódik fel és nem áramlik a növényben. 

Nagyon fontos, hogy olyan állományok esetén (pl.
fehér akác) ahol a telepítést követõen a csemete

visszametszésre kerül, a metszett felület feltétle-
nül a talaj felszíne felett legyen kialakítva! Ezzel

biztosítjuk azt, hogy elkerüljük a talaj felszínén
akkumulálódott gyomirtószer-zónán való koc-
kázatos átnövését a csemetéknek. 

A PLEDGE 50 WP kiváló megoldás a téli, ko-
ra tavaszi (fakadást megelõzõ idõszak) keze-
léshez és dózis függvényében csökkenthetõ,
vagy teljesen kiváltható az adott évi mecha-
nikai beavatkozás. 

Ez tervezés és döntés kérdése természete-
sen, de a hektáronként engedélyezett legna-

gyobb kijuttatott mennyiség költsége is kedve-
zõbb, mint az éves ápolási költség. 
Ezek az elõnyök elérhetõek, rentábilisak és már a

szezon elõtt tervezhetõk; érdemes tehát idõben végig-
gondolni az elõttünk álló szezont és annak várható teen-

dõit, erõforrásigényeit, kockázatait. Ebben lehet segítségük-
re a PLEDGE 50 WP. 

Fejlesztéseink nem álltak
meg ezen a szinten, hiszen
vannak problémák, ese-
mények, amelyek a fent
említett módon nem
orvosolhatók (pl. a
gyéríteni kívánt gyo-
mosodást elõidézõ
növény nem érzé-
keny a PLEDGE 50
WP hatóanyagára,
vagy a beavatkozást
a teljes állomány fa-
kadását követõen kell
elvégezni). 

Ilyen esetekben ún.
szükséghelyzeti engedély
birtokában lehet beavatkozni,
hiszen jóval több biológiailag haté-
kony módszer ismert, mint ami engedéllyel rendelkezik. 

Ezek közé tartozik például a makkvetések gyomirtása,
vagy a hazai tölgyeseinkben a bálványfa magoncainak gyom-
irtása a tölgyek leveles állapotában; esetleg a siskanád tip-
pan visszaszorítása, több fontos kétszikû egyidejû gyérítésé-
vel. Ezek a speciális kihívások ma már mind megoldhatók a
Sumi Agro termékeivel az említett engedély birtokában. 

Röviden összefoglalva a PLEDGE 50 WP unikális és erõs ala-
pot biztosít a gyomnövények elleni küzdelemben fakadás elõtt
és/vagy után, fafajtól függetlenül, míg számos speciális esetben
– az idevonatkozó speciális szabályokat betartva – más termé-
kek, vagy azok kombinációja ad megnyugtató megoldást. 

Minden, a témában felmerülõ kérdésükre szívesen próbálunk
választ adni az info@sumiagro.hu e-mail-címen, hogy ezzel is
segítsük eredményes erdõgazdálkodásukat.

Szabó Roland
szakmai- és termékmanager, Sumi Agro Hungary Kft.

AKTUALITÁSOK

letek alapgyomirtásához
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Kezdetek
A Belsõ-Ázsiában õshonos keskenyle-
velû ezüstfát irodalmi adatok szerint
1683-tól ültetik Európában. Magyaror-
szági bekerülésének idõpontja a múlt-
ba vész, de a faj történetével is foglal-
kozó írások egybehangzóan a török
idõkre teszik megjelenését. Ezt figye-
lembe véve valószínûsíthetõ, hogy az
európai megjelenése is korábbi lehe-
tett a fent említettnél.

Bár a bekerülés pontos idõpontja
nem ismert, de számos irodalmi adat ar-
ra utal, hogy az ezüstfa valóban évszá-
zadok óta jelen van a magyar flórában.
Ezt támasztja alá például, hogy az 1783-
ban megjelent Benkõ-féle Nomenclatu-
ra Botanica, Füszéres nevezetiben már
szerepel, sõt a fajnak két magyar nevét
is említi: „Tüz Olaj-fa; Ezüst-füz”. (Az

elõbbinek helyesen minden bizonnyal
Fûz Olaj-faként kellett volna megjelen-
nie.) Az ezüstfa legkorábbi konkrét elõ-
fordulási adatát a pesti botanikus kert
1788-as növényjegyzékében találjuk.

A faj évszázados jelenlétére követ-
keztethetünk Bernhard Petri 1797-ben
napvilágot látott munkájából is, mely
hazánk vadon élõ növényeinek jegyzé-
két közli, benne szerepeltetve az ezüst-
fát is, melyet feltételezhetõen õshonos-
nak tartott. Ebbõl az is következik, hogy
ekkor már vadon is elõfordult.

A sokfelé ültetett díszfa, és kivadulá-
sának kezdetei

Az 1800-as évek legelején is már sok-
felé alkalmazott dísznövényrõl Diósze-
gi Sámuel 1813-ban így ír: „Kedves il-
latjáért ültetik az udvarokra és

kertekbe, és olajfának nevezik.” Az
1820-as évektõl a kertekben egyre gya-
koribb, míg az 1870-es évekre szinte
általánossá vált. Bár az elõzmények fé-
nyében nyilvánvaló, hogy ekkor már
sokfelé elõfordult elvadulva, sõt min-
den bizonnyal már meghonosodottnak
volt tekinthetõ, de elsõ dokumentált
kivadulása az 1870-es évekbõl való.

Az 1880-as években kibontakozó
kertészeti irodalom is sokat foglalko-
zik a fajjal. Ültetését egyrészt díszker-
tekbe javasolják kellemes illata és
ezüstös lombozata miatt, sövénynek
tövises mivolta és nyírhatósága miatt,
de szívósságával, füst- és portûrésével
magyarázva homoki termõhelyekre és
városokba is ajánlják.

A fajjal foglalkozó elsõ részletes
cikk 1895-ben Hanusz István tollából
látott napvilágot a Kertészeti Lapok ha-
sábjain „A magyar olajfa” címmel. Az
adott cím ellenére tisztában volt azzal,
hogy a faj nem õshonos hazánkban, de
úgy ítéli meg, hogy „e fa veleszületett
jó tulajdonságai kedvéért tágabb kere-
tû tenyésztést és ápolást is érdemelne,
mint a minõt épen megkap.” 

A jó tulajdonságait külföldi példák-
kal támasztja alá, de saját megfigyelé-
seire hivatkozva felhívja a figyelmet ar-
ra, hogy virágait a méhek „örömest
röpködik körül”. E megfigyelése kap-
csán érdemes megjegyezni, hogy egy
évvel késõbb Wágner János már a mé-
hészek megsegítése érdekében javasol-
ja ültetését. A századfordulóra már szé-
les körben elterjedt díszfává vált.

Az erdészek is felfigyelnek rá
Az elsõ cikket, ami erdészeti célú alkal-
mazására tesz konkrét javaslatot, Kiss
Ernõ 1897-ben az Erdészeti Lapokban
jelentette meg „Adatok a külföldi fane-
mek tenyésztésének kérdéséhez” címmel. 

A cikk rávilágít, hogy egy „alig má-
sodrendû” fáról van szó, de olyan ter-
mõhelyen „a hol az ákácz is alig fo-
gamzott meg s majdnem semmit sem
növekedett, ott ez a fanem vidoran nö-
vekszik s az idö minden viszontagsá-
gaival könnyen megküzd”. 

Tapasztalatai alapján így vélekedik
a szerzõ: „A felületes vizsgáló e fanem-
re nézve, mivel az, mint emlitém, csak

SZAKMAI FÓKUSZ – ERDÉSZETI TERMÉSZETVÉDELEM

Inváziós fafajaink magyarországi története V.

A keskenylevelû ezüstfa
Korda Márton – egyetemi tanársegéd, SOE EMK NTVI

Az özönnövények által okozott természetvédelmi, gazdasági és humán-egész-
ségügyi problémák jól ismertek, azokat a szakembereknek ma már nem kell be-
mutatni. Az elterjedtebb inváziós növényfajok sikerének biológiai háttere egyre
jobban feltárt, az ellenük való védekezés módszertana egyre több faj esetében
kidolgozott, sõt egyre több jogszabály igyekszik nemzeti és uniós szinten is a
probléma egyes szegmenseit kezelni. A felismerés ellenére a Magyarországon
is gondot okozó özönnövények hazai története jellemzõen alulkutatott. A közel-
múltban lezajlott elemzés fontosabb, illetve érdekesebb eredményeinek rövid
összefoglalását kívánom az Erdészeti Lapok olvasói elé tárni cikksorozatunk
keretében. A jobb olvashatóság érdekében az irodalmi hivatkozások szerepelte-
tésétõl e helyütt eltekintek, de minden alább szerepeltetett állítás irodalmi for-
rása a Tilia folyóirat XIX. számában tételesen megtalálható.

Az invázió kiindulópontja: mezõvédõ erdõsáv ezüstfából a Dél-Tiszántúlon
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másodrendû fává nõ, hamar rámond-
hatná, hogy vele foglalkozni nem érde-
mes: pedig ez nem ugy van.” Ennek
alátámasztására a mezõségi kopárokon
szépen tenyészõ néhány egyed példá-
ját hozza. Összességében „omlások
megkötésénél” érdemesnek tartja a vele
való kísérletek megkezdését.

Egy évvel késõbb már arról is érte-
sülünk, hogy a Szeged környéki ho-
mokfásítási kísérletekben is szerepet
kapott, igaz kifejezetten kísérleti jelleg-
gel. Így tehát a századfordulón egyér-
telmûen körvonalazódik a faj erdészeti
szerepe, vagyis a szélsõséges termõhe-
lyek fásítása, de nem faanyagnyerési
céllal.

Ismertté válik a sziktûrése
Az 1910-es évektõl az ezüstfa sziktûré-
sére egyre gyakrabban hívják fel a fi-
gyelmet, és egyre többen javasolják
ilyen termõhelyekre, de jellemzõen in-
kább csak kertészeti témákban. Az el-
sõ javaslat, mely kifejezetten erdészeti
célú szikfásításra ajánlja, 1920-ban je-
lent meg Tuzson János tollából, aki a
püspökladányi vallási alapítványi ura-
dalom területeinek fásításával foglalko-
zott. Így Tuzson János írása vált a faj
sziken való nagyarányú, erdészeti célú
preferálásának „nulladik kilométerkö-
vévé”, melyet követõen hosszú évtize-
deken keresztül alapvetõ jelentõségû
fájává vált a szikesek erdészeti haszno-
sítási törekvésének.

Szórványadatok bizonyítják, hogy
eközben a homokfásításban is alkal-
mazzák. A méhészek is egyre gyakrab-
ban cikkeznek róla. Jelentõségét többek
között abban látják, hogy a mézét az
akácéhoz keverve illatosabb és sárgább
mézet lehet elõállítani, illetve vele a fõ-
hordást meg lehet hosszabbítani.

A szikesek „szinte nélkülözhetetlenül
fontos” fafajává vált

Nagyarányú erdészeti felkarolását
egyértelmûen az 1923-ban kihirdetett
alföldfásítási törvény idézte elõ. A tör-
vénycikk kihirdetését követõ évben
Kaán Károly létrehozta a püspökladá-
nyi Szikkísérleti Állomást, ahol Magyar
Pál 1924-ben megkezdte a szikesek fá-
sítására irányuló kísérleteit. 

Ezirányú tevékenysége során mind-
végig azon az állásponton volt, hogy a
szikes termõhelyet fokozatosan kell
meghódítani az erdõ számára, így elsõ
lépésként nem a minõségi faanyag ter-
melése az elérendõ cél, hanem bármi-
lyen fás kultúra kialakítása, mely
hosszú távon elõkészíti a termõhelyet

az értékesebb fafajoknak, illetve azok
számára védõállományul szolgál. Te-
hát, a „fafajok megválasztásánál elsõ-
sorban azok ellentállóképessége és
igénytelensége az irányadó, minden
más azután jön”. A cél elérése érde-
kében Magyar Pál indokoltnak tartja a
„gyomfák” alkalmazását is. Ezzel ma-
gyarázható az egyébként csekély gaz-
dasági jelentõséggel bíró ezüstfa fel-
karolása. 

Kutatásai során mindig is nagy
hangsúlyt fektetett az ültetett fajok
gyökereinek vizsgálatára, mely tekin-
tetben az ezüstfa hamar felhívta magá-
ra a figyelmet, ugyanis a tamariskával
együtt a legmélyebbre hatoló gyökér-
zetet fejlesztette. Tapasztalatai alapján
1929-ben már kijelenti, hogy „A szikes
fásításnál szinte nélkülözhetetlenül
fontos faj”. Ezt azzal magyarázza, hogy
a szárazságot és a sziket is nagyon jól
bírja, és a megfelelõ talajmûvelés mel-
lett akár a III2. osztályú sziken is meg-
él. Felhívja azonban a figyelmet arra is,
hogy fenti tulajdonságai miatt más fa-
jokkal nem lehet elegyíteni, mert azo-
kat gyökérkonkurenciájával elnyomja.
(Témánk szempontjából ez kiemelt je-
lentõségû megfigyelés, mert az ezüstfa
fenti tulajdonságai nemcsak az adott
élõhelyen való sikeres megtelepedését
segítik elõ, hanem nagyban hozzájárul-
nak az élõhelyek átalakításához is.) 

Rávilágít arra is, hogy a tamariská-
val szemben az ezüstfa harmadrendû
fává nõhet, így elõnyben kell részesí-
teni. Mindezt figyelembe véve kijelen-
ti, hogy „Az ezüstfának szikes talaja-
inkon feltétlenül megvan a maga
létjogosultsága”, továbbá hogy „elõtele-

pítésre, elõállománynak, mely elõõrséül
szolgál a késõbbi és tulajdonképpeni fá-
sításnak, minden körülmények között
ajánlható”.

Ezzel párhuzamosan, bár kisebb
eréllyel, a homokon is zajlanak a kísér-
letek, így pl. Kiss Ferenc ugyancsak
gyökérvizsgálatokat folytat, melyek ha-
sonló eredményeket hoztak.

Az 1920-as évek második felében a
kertészek folyamatosan cikkeznek róla

és alkalmazzák is. A méhészek ekkor
már közönséges méhlegelõnek tartot-
ták, mely „virágainak mámorító illatá-
val messze földrõl csalogatja magához
a méheket, hogy dús lakomával szolgál-
jon nekik és bõ zsákmánnyal megrakot-
tan küldje õket vissza kaptárjaikba”.

Sziki alkalmazása a kiterjedt kísérle-
tek mellett a gyakorlatban is zajlik

Az 1920-as évek második felére, illetve
az 1930 évekre vonatkozóan számos
cikk igazolja, hogy a szikfásítási kísér-
letekkel párhuzamosan ilyen céllal na-
gyobb arányú gyakorlati alkalmazása
is megkezdõdött. Ezt támasztja alá az
is, hogy az állami csemetekertek ekkor
már nagy mennyiségben állították elõ
dugványait. 

Errõl tanúskodik, hogy 1925 és 1944
között, a földmívelésügyi miniszter
minden évben hirdetményt tett közzé
az államerdészeti facsemetekertekben
az állami szükségleten felül megmaradt
csemeték kedvezményes kiszolgáltatá-
sáról. Ezeket az alföldfásításra, illetve
kopárok és vízmosások fásítására in-
gyen biztosították.

Az 1930-as évektõl egyre több – bár
továbbra is csak szórványosan megje-
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lenõ – írás foglalkozik az ezüstfa ho-
mokfásításban való alkalmazhatóságá-
val is.

Kezdetét veszi minden eddiginél na-
gyobb arányú alkalmazása

A második világháborút követõen az
erdõgazdálkodás szinte minden moz-
zanatát a tervgazdálkodás határozta
meg, mely témánk szempontjából leg-
fontosabb törekvése az erdõterületek,
illetve a fatömeg növelése volt. 

Ez alapvetõen a gyorsan növõ fafa-
jok elterjesztését és az erdõn kívüli fá-
sítások kiterjesztését jelentette. Az
ezüstfa eddiginél nagyobb arányú el-
terjesztését ez utóbbi elvárás jelentõ-
sen serkentette. 

Megjegyzendõ azonban az is, hogy
az ezüstfánál nem volt tapasztalható
olyan mértékben a faj szakmailag is
vitatható „reneszánsza”, mint ahogy
az pl. az ostorfa esetében látható volt.
Ez azzal magyarázható, hogy ülteté-
sének fõ célja nem a faanyag elõállí-
tása volt. Így amikor a tervgazdálko-
dás elvárásainak megfelelõen az
erõltetett erdõsítések elkezdõdtek,
akkor is megmaradt a szélsõséges te-
rületek fásításának, illetve erdõsítésé-
nek pionír jellegû fafajaként, viszont
ilyen minõségében a korábbihoz ké-
pest lényegesen nagyobb felkarolását
tapasztalhatjuk.

Ekkortól az erdõgazdálkodást soká-
ig meghatározták a központilag kiadott
utasítások. Ezek közül az elsõ 1949-
ben jelent meg. Ebben az ezüstfa al-
kalmazása homokon és sziken hangsú-
lyosan jelenik meg. Másodosztályú
sziken talajvédõ második szint kialakí-
tására ajánlják. Homokon kiemelik ta-
lajvédõ szerepét, és a „legjobb élõ ho-
mokfogó[ként]” aposztrofálják.

Az 1940-es évek végétõl szikesein-
ken és homokvidékeinken is nagy
eréllyel folytatódott a faj gyakorlati al-
kalmazása. Szerepet kapott az erdõte-
lepítésekben, mint elegyfaj, ültették a
csatornák mentén, a mezõvédõ erdõ-
sávokban és hangsúlyosan a legelõfá-
sításokban.

Megjelenik a kopárfásításokban is
Az Alföldön széles körben alkalmazott
faj az 1950-es évektõl egyre gyakrab-
ban kerül említésre a kopárfásítások
kapcsán is.

Közben az alföldi felhasználás to-
vábbi fokozásának szükségességét
hangoztatják. Lády Géza 1952-ben a
homokfásítás kapcsán így fogalmaz:
„Nincsenek eléggé felkarolva […] gyen-

gébb homokon a fehérnyár, celtisz és
ezüstfa”. Írásából egyértelmûen kitû-
nik, hogy ezen változtatni kíván, és a
legtöbb fásítási feladatban szerepet
szán neki, bár ekkor már többen pub-
likáltak arról, hogy homokfogó élõsö-
vényként kevésbé válik be.

Tóth Béla 1954-ben a sziki erdõk al-
só lombkoronaszintjeirõl adja közre
kutatási eredményeit, melybõl kiderül,
hogy az ezüstfát jelentõs gyökérkon-
kurenciája miatt alsó szint kialakítására
nem tartja alkalmasnak.

A megjelenõ negatív vélemények-
tõl függetlenül a szikesek erdõn kívü-
li fásítása továbbra is nagy lendülettel
zajlik, sokszor igen ambiciózus ter-
vekkel (pl. Szolnok megye 10%-os er-
dõsültségének elérése erdõn kívüli fá-
sításokkal).

A fajjal szemben az elsõ, kifejezet-
ten természetvédelmi szempontú ellen-
érv elõször 1955. október 26-án, Bala-

tonfüreden, a Balaton környékének
fásításával kapcsolatban megrendezett
ankéton hangzott el. Itt a Város- és Köz-
séggazdálkodási Minisztérium képvise-
letében részt vevõ Szabó József fõagro-
nómus az idegenhonos fajok (köztük
az ezüstfa is) telepítése ellen érvelt,
többek között azzal, hogy „a balatoni
táj, mint földrajzi, florisztikai és nö-
vényföldrajzi fogalom, feltétlenül sú-
lyos kötelezettségeket és kívánalmakat
ró a szakemberekre és szinte jóvátehe-
tetlen hiba volna a tájjelleg és tájhûség
meghamisítása”. Ezzel Szabó József

beszéde az elsõ, mely a faj mellõzésé-
re szólít fel, és ezt táj- és természetvé-
delmi okokkal indokolja.

Az erdõsítésekben egyre kevésbé
használják, de a fásításokban to-

vábbra is népszerû
Az 1950-es évek közepétõl a szikesek
fásítása újabb lendületet kap. Ennek
bevezetéseként tekinthetünk Magyar
Pál 1956-ban publikált cikkére, mely
elsõsorban korábbi eredményeinek
összefoglalását adja közre, de újdon-
ság, hogy az ezüstfát elsõsorban erdõ-
foltok és erdõsávok szegélyébe ajánlja,
ahol a legelõ jószág elleni védelem
miatt sûrû ültetését javasolja. Mindeb-
bõl arra következtethetünk, hogy a kí-
sérletek megkezdése óta eltelt három
évtized tapasztalatai – ha kimondásra
nem is került – szikes termõhelyen az
ezüstfát szegélycserjévé degradálták.
Ezt a megállapítást néhány évvel ké-
sõbb a minõségi törzs nevelésével kap-
csolatos kísérletei is tovább erõsítik:
„az ezüstfa törzsalakján az ápolás sem
segít sokat”.

Hasonló következtetést vonhatunk
le Tóth Béla 1957-es, szikesekkel fog-
lalkozó írásából is. A szikfásítás gazda-
ságossága kapcsán megjegyzi, hogy I.
és II/a. osztályú szikesek még rentábi-
lisan erdõsíthetõk, de a II/b. osztály
esetében ezt már csak a nedvesebb
termõhelyeknél tartja „esetleg” elkép-
zelhetõnek. A III. osztályú szikeseket
– ahova évtizedeken keresztül javasol-
ták az ezüstfát – meg sem említi, sõt
így fogalmaz: „Viszont az olyan szikes
területek nagyüzemi méretû betelepíté-
se, amelyeken pl. csak gyenge, többnyi-
re bokros fejlõdésû tölgyesek, olajfüze-
sek, tamariskások létesíthetõk, nem
indokolt.”

Bár az erdõsítések esetében kezd ki-
bontakozni a faj jelentõségének csök-
kenése, de a fásítási célú felhasználása
továbbra is töretlen.

Az 1961-es „földvédelmi törvény”
Témánk szempontjából jelentõs ese-
mény a mezõgazdasági rendeltetésû
földek védelmérõl szóló 1961. évi VI.
törvény – közismertebb nevén a „földvé-
delmi törvény” – kihirdetése. A törvény
a mezõgazdasági termelés érdekében
„józan mérsékletre int” a fásítások kap-
csán és elsõsorban erre a célra alkal-
matlan területek fásítását támogatja.
Ennek hatása igen fontos, melyet Ka-
lapos Mihály így foglalt össze: „Míg ko-
rábban a homokterületeinken az akác
és nemesnyár vitték a vezetõ szerepet,
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kötött talajainkon pedig a kocsányos-
tölgy és nemesnyár. A földvédelmi tör-
vény után kijelölésre kerülõ, gyengébb
termõképességû talajokon homok ese-
tén az erdei fenyõre, kötött talajainkon
pedig a kocsányostölgy, hazai nyár és
ezüstfa elegyítésekre tevõdött át a súly-
pont az erdõnkívüli fásításban.”

Így tehát az erdõn kívüli fásítások-
ban továbbra is töretlen a jelentõsége,
sõt ezüstös lombozata miatt nem meg-
lepõ, hogy a parkerdõkben és zöld-
övezeti fásításokban is szerephez ju-
tott. Az 1960-as évek közepétõl a
szennyezésekkel szembeni ellenálló
képessége miatt egyre gyakrabban ke-
rül említésre az iparterületek környé-
kének fásításában is.

Kiterjedten használják vadgazdálko-
dási és rekultivációs célokra

Az 1960-es évek végétõl kezdve az
ezüstfa egy újabb hasznosítási területe
kezd kibontakozni, nevezetesen a bá-
nyászat és egyéb ipari tevékenységek
által különbözõ módon roncsolt terü-
letek rekultivációja kapcsán. Erre a cél-
ra az ország számos meddõhányóján,
salakterén és zagytározóján ültették,
jellemzõen sikerrel.

Az 1970-es évek második felétõl
egyre gyakrabban kerül említésre a va-
dászati szakirodalomban is. Jelentõsé-
gének tömör összefoglalását Bencze
Lajos adja közre: „Vadgazdálkodási je-
lentõsége apróvadas, különösen fácá-
nos területeken kiemelkedõ: alkalmas
vadgazdálkodási fásítások, csendere-
sek, vadászerdõk kialakítása, illetve
gazdagítása céljaira. Megfelel erdõsá-
vok, erdõfoltok szegélyeire is, mint vé-
dõfa, az apróvadnak biztonságos me-

nedéket nyújt, termését a fácánok szí-
vesen fogyasztják, olykor más madarak
és emlõsök is.”

Az 1980-as években kitûnõ várostû-
rése miatt kertészeti jelentõsége to-
vábbra sem csökken, sõt a Kertészeti
Egyetemen kedvezõ törzs és korona
alakú egyedek szelektálásával és sza-
porításával foglalkoznak.

Egyre gyakrabban említik természet-
védelmi vonatkozású írásokban is

Bár felhasználása továbbra is jellemzõ,
sõt a rekultivációkban jelentõsége nö-
vekszik is, de Bartha Dénes és Mátyás
Csaba 1995-ben már jelzi, hogy a szik-
fásításban és az erdõsávok telepítésé-
ben „jelentõsége csökkenõben van”.
Hogy a csökkenés még igencsak a kez-
deti fázisban jár, azt jól példázza, hogy
az 1994–1995 idõszakban még
1 488 000 db csemetét állítottak elõ az
erdészeti csemetekertekben. A szerzõ-
páros fontos megállapítása, hogy „Az
utóbbi években agresszív terjedése is
megfigyelhetõ”.

Átalakító inváziós faj, de hasznosítá-
sa továbbra is napirenden van

Bár a kertészeti felhasználása, illetve a
rekultivációkban való alkalmazása to-
vábbra is jelentõs, sõt az Országos Er-
dészeti Csemeteleltár szerint 2002-ben
az erdészeti csemetekertek még min-
dig 931 100 db csemetét termeltek,
eközben megjelenik az erdészeti szak-
irodalomban az elsõ olyan írás, mely
kifejezetten természetvédelmi szem-
pontból tárgyalja az ezüstfát. Ebben
Bartha Dénes a nitrogénkötõ képessé-
ge miatt a termõhely átalakulását elõidé-
zõ fajok közé sorolja.

2004-ben jelent meg a hazai neofito-
nok inváziós szempontú besorolása,
mely szerint az ezüstfa átalakító inváziós
faj, ez természetvédelmi szempontból a
legkedvezõtlenebb. A faj természetvédel-
mi célú irtásával kapcsolatos elsõ közlé-
sek 2004-ben láttak napvilágot az Özön-
növények címû kötetben. Eszerint a
Balaton-felvidéki, a Fertõ–Hanság és a
Kiskunsági Nemzeti Parkokban, majd
késõbb a Duna–Ipoly Nemzeti Park
Igazgatóság mûködési területén is meg-
kezdõdik az ellene való védekezés.

Ekkortájt kezdenek megjelenni a faj
által okozott természetvédelmi károk-
ról tudósító cikkek is. Ezek tanúsága
szerint a legtöbb problémát a szikese-
inken, a homoki élõhelyeinken, illetve
a középhegységek nyílt élõhelyein
okozza.

Mindeközben a méhészek és a ker-
tészek is napirenden tartják alkalmazá-
sát, és hangsúlyozzák jelentõségét, sõt
az energetikai célú ültetvényekkel kap-
csolatos kísérletekbe is bevonták.

Már jogszabályok is korlátozzák al-
kalmazását

A 2000-es évek végén több jogszabály
is megjelent, melyek a faj inváziós stá-
tuszát rögzítik, és az ellene való küz-
delmet elõsegítik. A sorban elsõként a
269/2007. (X. 18.) Kormányrendelet
jelent meg, mely a Natura 2000 gyep-
területeken írja elõ a faj visszaszorítá-
sának szükségességét.

2009-ben inváziós mivolta már tör-
vényi rangon is kimondásra került,
amikor az erdõtörvény, illetve annak
végrehajtási rendelete az intenzíven
terjedõ fajok közé sorolta.

Eközben Csiszár Ágnes kutatásai ki-
mutatták, hogy allelopátiás hatása
megközelíti a dióét!

Napjainkra erdészeti hasznosítása
gyakorlatilag megszûnt, bár energetikai
célú telepítésének lehetõsége említés
szintjén felmerült, ellenben kertészeti
és méhészeti megítélésében érdemi vál-
tozás nem történt. A faj természetvédel-
mi jelentõségét húzza alá egy 2017-ben
készült felmérés is, melynek tanulsága
szerint hazánk védett, illetve Natura
2000 területein a legtöbb gondot oko-
zó inváziós növényfajok között az
ezüstfa a 4. helyen szerepel.

Jelen publikáció az „EFOP-3.6.1-16-
2016-00018 – A felsõoktatási rendszer
K+F+I szerepvállalásának növelése in-
telligens szakosodás által Sopronban és
Szombathelyen” címû projekt támoga-
tásával valósult meg.

(A fotókat a szerzõ készítette.)
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A fenntartható fejlõdéssel kapcsolatban a közelmúltban
elért nemzetközi egyezmények, legyen szó a Fenntartható
Fejlõdési Célokról, a párizsi klímaegyezményrõl vagy akár
az ENSZ Erdészeti Stratégiai Programjáról, minden koráb-
binál magasabbra emelték az erdõk politikai jelentõségét. 

Mégis azt kell tapasztalnunk, hogy az erdõket továbbra is
veszélyezteti a földért folytatott harc, a nem megfelelõ gaz-
dasági szabályozók és a csökkenõ gazdasági jelentõség,
mely részben a más gazdasági ágazatokban tapasztalható
gyorsabb növekedésbõl, részben a piac abbéli alapvetõ fo-
gyatékoságából fakad, hogy nem képes az erdõk teljes ér-
tékét figyelembe venni. 

Ehhez jön még a társadalom távolodása a természettõl, az
urbanizáció és más folyamatok eredményeképpen elõálló az
a helyet, hogy miközben az ismeretek egyre gyarapodnak,
az emberek erdõrõl, és általában a természetrõl szóló isme-
retei csökkennek, a hozzájuk való kötõdéssel együtt.

Nem meglepõ tehát, hogy egyre határozottabb jelzések
érkeznek a világ számos térségébõl, hogy csökken a maga-
san képzett, az új kihí-
vásoknak megfelelni ké-
pes szakemberek száma,
hiányzik a szakképzett
munkaerõ és az oktatási
intézmények veszítenek je-
lentõségükbõl és vonzá-
sukból, komolyan veszé-
lyeztetve ezzel nemcsak a
ma, de a jövõ szakember-
ellátását is. Számos terüle-
ten azért lassabb a haladás,
mert bár a módszerek és
eszközök rendelkezésre
állnak, hiányzik az azokat
használni képes, képzett
szakember.

Nem szabad alábecsül-
nünk a társadalom erdõrõl szóló ismereteinek jelentõségét
sem, mert a nagy döntéseket és fõleg azok megvalósítását
nem a kevés számú szakember, hanem a széles tömegek
befolyásolják, egyéni életvitelükkel, fogyasztói magatartá-
sukkal, politikai preferenciáikkal. 

Alapvetõ jelentõségû tehát a fenntarthatósághoz, és ezen be-
lül is az erdõhöz fûzõdõ, biztos és kellõen alapos ismereteken
nyugvó viszony, mely segít a mindennapi életben a helyes dön-
tések meghozatalához, mert végsõ soron a haladást ezeknek a
kis, önmagukban talán jelentéktelennek tûnõ vagy alig érzékel-
hetõ döntéseknek a sokasága határozza meg.

Ezért is nagyszerû alka-
lom, hogy az Erdõk Világ-
napjának témája 2019-ben
az erdõ és oktatás kapcso-
lata, mert így lehetõség
adódik ezeket a kérdéseket
a széles nyilvánosság bevo-
násával megvitatni.

A FAO a korábbi évek-
hez hasonlóan számos
anyaggal igyekszik az elõ-
készületeket támogatni.
Készült egy 60 másodper-
ces reklámfilm, melyet
nemzetközi tévécsatornák
sugároznak, s amely a
nemzeti televíziók számára
is elérhetõ (bízunk abban,

hogy hamarosan a magyar változat is adásba kerül). 
Ezenkívül három pályázattal igyekszünk az érdeklõdést fel-

kelteni: az egyikben pedagógusok oszthatják meg az erdõrõl
szóló oktatás elõmozdítása terén elért sikeres módszereiket, a
másikban diákok készíthetnek oktatási anyagot mások számá-
ra, a harmadikban pedig a legfiatalabbak tervezhetnek az Er-
dõk Világnapja mottóját kifejezõ ruhadarabot.

A mottó sajnos nehezen fordítható le egyetlen mondat-
ban, ugyanis egyszerre buzdít két dologra: Tanulj, hogy
tudd szeretni az erdõt! és Tanuld meg szeretni az erdõt! Ta-
lán úgy oldhatjuk fel a kettõséget, ha így fogalmazzuk át:
Tanulj, hogy megtanuld szeretni az erdõt! 

Reméljük, hogy a felhívás sokakat elér és követésre késztet.
Mindezek és sok más segédanyag, beleértve grafikákat és üze-
neteket is, melyek köré a kampányok szervezhetõk, megtalál-
hatók a Világnap honlapján: http://www.fao.org/international-
day-of-forests/en/

Szöveg: Csóka Péter
osztályvezetõ, az Erdészeti Bizottság titkára, FAO

Grafika: FAO, Fotók: Nagy László
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Az erdõ és az oktatás a figyelem fókuszában  
Közeleg az Erdõk Nemzetközi Napja
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Dûnék és elsivatagosodás – megállít-
ható-e a folyamat?

Djelfától északra van egy kifejezett dû-
nés vidék. Az INRF djelfai regionális
központjának munkájához a dûnék
megkötésével kapcsolatos kutatási és
gyakorlati tevékenység is hozzátartozik. 

A Szaharai-Atlasztól északra lévõ
dûnés zóna, a cordon dunaire des
Zahrez egy negyedkori, a szél alakítot-
ta felszíni formáció, amit elsõsorban
nagyon mozgékony homokdûnék al-
kotnak. A mozgásukat ma is a szél vált-
ja ki, amit három tényezõ egyidejûsé-
ge okoz:

– szinte nincs olyan növénytakaró
a területen, ami a homokot fizi-
kailag megkötné; 

– jelen van az újra és újra mozgás-
ba hozható, finom homok;

– a felszíni formák lehetõvé teszik
a szél deflációt kiváltó áramlását.

A kutatók fölmérték a sztyepp elsi-
vatagosodással szembeni érzékenysé-
gét és ennek alapján öt kategóriát állí-
tottak föl:

– már elsivatagosodott 487 902 ha
– érzékeny 5 061 388 ha
– közepesen érzékeny 3 677 035 ha
– nagyon érzékeny 2 215 035 ha
– nem, vagy alig 

érzékeny 2 379 170 ha
Az elsivatagosodási folyamatot egy-

részt talajtani kutatásokkal, másrészt tá-
vérzékelési eljárásokkal igyekeznek mi-
nél jobban megérteni, és a védekezés
érdekében ezek eredményeit felhasznál-
va mechanikai (pl. takarás, szélfogók),
másrészt biológiai eljárásokat kidolgoz-
ni és egy 100 hektáros kísérleti terüle-
ten tesztelni. Fölállították azt a fajlistát

is, ami a vizsgálataik szerint ebben a
munkában eredményesen használható,
a fõbb fajokat a táblázat foglalja össze.

A Zöld Gát projekt
Az INRF kutatói szerint ma a legna-
gyobb kihívás az, miként lehet a délen
legföljebb 100, északon a gabonater-
mesztést is lehetõvé tevõ 400 mm-es

éves csapadék mellett az elsivatagoso-
dást megállítani egy olyan területen,
amire leginkább a vékony termõréteg,
meszes altalaj, alacsony szervesanyag-
tartalom, valamint az erózióra és deflá-
cióra való hajlam a jellemzõ. 

A kutatómunkában négy fõ irányt
határoztak meg:

– a homokborítás megakadályozá-
sa (azaz a futóhomok elleni küz-
delem);

– a sztyepp flórájának védelme,
hasznosítása;

– az erdõk védelme és fönntartha-
tó használata;

– együttmûködés, szaktanácsadás.

Erdõtelepítés a száraz sztyeppéken 
Algériában II.

Hol lehetnek az erdõgazdálkodás határai a klímaváltozás fényében?

Dr. Borovics Attila1, Zanndouche Ouahid2, Dr. Somogyi Norbert3

1 stratégiai fõigazgató-helyettes (NAIK), inté-
zetigazgató (NAIK ERTI)  

2 igazgató, algériai Nemzeti Erdészeti Kutató-
intézet (INRF)

3 tudományos fõmunkatárs (NAIK)

Magyarországon az Alföldön ma is látni a valamikori dûnék nyomait (sõt a fü-
löpházi buckavidéken valódi, mozgó dûnéket is találni), ám Algériában – és
sok más, sivatagi területekkel is rendelkezõ országban – a dûnék nemcsak a
valóságot jelentik, hanem komoly fenyegetést is a mezõgazdaságra, a lakos-
ságra, ezért megkötésük nagyon fontos feladat. 
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Sajnálatos módon a klímaváltozás
és az emberi hatás egyaránt komoly
növényegészségügyi problémákat
okoz. Míg az elõbbire példa a búcsú-
járó pille mind jelentõsebb kártétele
a természetes és telepített aleppói fe-
nyõ állományokban (és fõleg az utób-
biakban, mivel a monokultúra miatt
nincs természetes ellensége), a máso-
dikra az eukaliptuszt károsító xylofág
rovar, a valószínûleg szerszámnyél-
importtal behurcolt1 Phoracantha
semipunctata (Australian Eucalyptus
longhorn) az „iskolapélda”. Ellene
egy legalább 20 éves forgóval lehet-
ne fölvenni a küzdelmet, de ezt a
gyakorlatban senki nem tartja be, így
a rovar térhódítása egyelõre megállít-
hatatlannak tûnik.

A hetvenes években ezen a terüle-
ten, azaz az Hautes Plateaux-n, 200 és
300 mm-es csapadék-izovonal közötti
sávban, meszes és kis szervesanyag-tar-
talmú talajba, a marokkói határtól a tu-
néziaiig terjedõ, mintegy 1500 kilomé-
ter hosszú sávban (helyenként szinte
termõréteg nélküli területeken is) tele-
pített az algériai kormányzat a hadsereg
közremûködésével egy összesen 30 mil-
lió hektáros, zömmel aleppói fenyõ mo-
nokultúrára alapozott erdõt. 

Ennek elsõdleges célja a sivatag
észak felé terjedésének megakadályo-
zása, a korábban létezõ, de abiotikus
és emberi hatások miatt eltûnt erdõk
rekonstrukciója, a talajok vízgazdálko-
dásának javítása volt. 

Ma már egyértelmûen látszik, hogy
annak idején hiba volt a telepítést úgy
elrendelni és meg is valósítani, hogy az
egy részletes talajtérképezés nélkül ki-
jelölt sávban történt monokultúrában,
ahelyett hogy a telepítendõ növényfajo-

kat a lehetõ legkisebb területegységek-
re bontott talajvizsgálati eredmények
alapján határozták volna meg. 

További probléma volt, hogy a
szükséges szaporítóanyagot nemcsak
olyan területekrõl szerezték be, ahol a
magtermõ állományok alkalmazkodtak
az arid klímához, hanem más, nedve-
sebb területekrõl is, így az ilyen gene-
tikai hátterû csemeték eleve komoly
hátránnyal indultak. 

Nem kellõ szakértelemmel és hely-
telen technológiával történt a faiskolai
anyag elõállítása is, mivel az ehhez
használt, alul zárt polietiléntasakokban
a fiatal növények gyökerei spirális nö-
vekedésûek lesznek, ez pedig a késõb-
bi fiatal állományokban deformált
gyökérnövekedést okoz, ennek követ-
kezménye visszamaradott fejlõdés,
aszályos idõjárás esetén pedig – még a
jó termõhelyeken is – komolyabb nö-
vénypusztulás lehet. 

Ezt meg lehet elõzni például az
INRF által is használt Riedecker-féle
WM-konténerrel, amelyben a gyökerek
nem tudnak spirálisan nõni és biztosí-
tott a levegõzésük is, ellentétben a sok
helyen kifejezetten nehéz, kötött, leve-
gõtlen talajokkal töltött konténerekkel.
Nagyon fontos a jó minõségû termesz-
tõközeg (3–5% szervesanyag-tartalom,
5–6,5 pH) alkalmazása, a helyes öntö-
zés, csak így biztosítható a sikeres er-
dõtelepítéshez nélkülözhetetlen, kivá-
ló minõségû faiskolai alapanyag.

Elsõsorban ezekkel magyarázható,
hogy míg egyes helyeken kifejezetten
szép állományokkal is lehet találkozni,
másutt ötven év sem volt elég ahhoz,
hogy a fenyõk egy gyereknél maga-
sabbra nõjenek. 

Emiatt mondják azt a szakemberek,
hogy hivatalosan a mai napig nem beszél
senki a projekt sikerességi mutatóiról,
mert ha ez megtörténne, akkor – a szám-
talan és vitathatatlan pozitívum ellenére

– legföljebb 50%-ot lehetne mondani. Vi-
szont a fél évszázaddal ezelõtt – nem fel-
tétlenül szándékosan – elkövetett hibák-
ból mindenképpen tanulni kell, hogy egy
sokkal nehezebb pedo-klimatikus felté-
telrendszer mellett (melynek meghatáro-
zó eleme a klímaváltozás) jobb eredmé-
nyeket lehessen elérni. 

A klímaváltozás miatt azonban látni
kell, hogy a növényzet újratelepítése a
korábban használt fajjal/genotípussal,
változatlan formában ugyanezen a he-
lyen nem lehetséges, mivel a 200–400
mm-es csapadékvonalak sok helyen
jóval északabbra, gyakorlatilag a Tell-
Atlasz északi oldalára helyezõdtek át.
És ha ott is lenne az újratelepítés, a
Zöld Gát tartós fönnmaradása érdeké-
ben akkor is sokkal nagyobb arányban
kellene más, elsõsorban lombos fajo-
kat is használni azért, hogy elkerülhe-
tõk legyenek az olyan növényegész-
ségügyi problémák, mint pl. a
búcsújáró pille hernyójának inváziója,
továbbá, hogy a talajt javítsák. 

A tervezést, de fõleg a kivitelezést
bonyolítja, hogy egyes helyeken a 200
mm-t sem éri el a csapadék, a nyári
aszály akár hat hónapon keresztül is
tarthat, viszont egy negyedórás, 10
mm-es heves zápor hihetetlen áradá-
sokat is tud okozni, éves szinten pedig
többször elõfordult, hogy a 200–400
mm helyett csak 150 mm csapadék
hullott egész évben. 

Nagyon fontos, hogy a kiválasztott fa-
jok szaporítóanyagának beszerzésekor
maximális figyelmet kapjon a származás:

Telepített aleppói fenyõk a Szaharai-Atlaszban, Djelfa városától északra

A búcsújáró pille hatalmas károkat tud
okozni a kizárólag aleppói fenyõbõl álló
állományban

1 Marokkóba például 1981-ben hurcolták be,
lásd https://www7.inra.fr/opie-insectes/ps-
fh-sommaire.htm.
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onnan kell ennek érkeznie, ahol a pe-
do-klimatikus viszonyok a legközelebb
állnak a tervezett telepítés helyéhez,
másrészt pedig csak olyan fajokat sza-
bad telepíteni, amelyek alkalmazkodtak
a telepítendõ termõhely talaj- és klimati-
kus adottságaihoz. A fajválaszték igen
tág, tehát ez eleve nem lehet akadálya a
monokultúra felváltásának, azonban
elengedhetetlen a helyszín adottságai és
a növényanyag származási helye közöt-
ti összhang megléte.

Erdészeti fajok
Õshonosak: örökzöld tölgy (Quer-

cus ilex), francia tamariska (Tamarix
gallica), európai ciprus vagy örökzöld
ciprus (Cupressus sempervirens), föní-
ciai pikkelyboróka (Juniperus phoeni-
cea), aleppói fenyõ (Pinus halepensis),
atlanti pisztácia (Pistacia atlantica), fe-
hér nyár (Populus alba), Populus
euphratica, Fraxinus xanthoxyloides,
vad jujuba (Ziziphus lotus), az ernyõ-
akáciákhoz tartozó Acacia tortilis subsp.
raddiana, Acacia laeta, Faidherbia al-
bida, Acacia nilotica, Myrtus nivellei,
Cupressus dupreziana, Ficus salicifo-
lia var. teloukat, sivatagi datolya vagy
más néven jerikói balzsamfa (Balani-
tes aegyptiaca).

Idegenhonos fajok: akác (Robinia
pseudo-acacia), arizonai ciprus (Cup-
ressus arizonica), kanyonciprus (Cup-
ressus glabra), Eucalyptus salmo-
nophloia, Eucalyptus occidentalis.

Fáslegelõk fajai
Õshonosak: Atriplex halimus, vad

jujuba (Ziziphus lotus), Ziziphus spi-
na-christi, keskenylevelû kõris (Fraxi-
nus angustifolia), Fraxinus xant-
hoxyloides, atlanti pisztácia (Pistacia
atlantica), fás lucerna (Medicago ar-
borea), fehér eper (Morus alba), feke-
te eper (Morus nigra), eszpartófû vagy
alfafû (Stipa tenacissima). 

Idegenhonos fajok: fügekaktusz
(Opuntia ficus-indica), Atriplex cane-
scens, akác (Robinia pseudo-acacia),
keskenylevelû ezüstfa (Elaeagnus an-
gustifolia), tövises lepényfa (Gleditsia
triacanthos), Prosopis juliflora.

Gyümölcstermõ fajok
Olíva (Olea europaea var sativa),

gránátalma (Punica granatum), dato-
lya (Phoenix dactylifera), fügekaktusz

(Opuntia ficus-indica), pisztácia (Pis-
tacia vera).

Az újraerdõsítés célja szerint – ez al-
kalmazandó a Zöld Gátra is – három
telepítési formáról beszélhetünk: 

– védelmi célú erdõtelepítés (erózió
és/vagy defláció elleni védekezés,
dûnék megkötése, partoldalak rög-
zítése, vízgyûjtõk védelme stb.);

– faanyag vagy más fõ termék elõállí-
tása érdekében (asztalosipari fa, épí-
tõipari alapanyag, paratölgy-kéreg);

– ipari célokat szolgáló telepítés,
elsõsorban a papíripar számára
(nyár, eukaliptusz stb.).

Bármelyik céllal is történjen a tele-
pítés, az INRF hangsúlyozza, elenged-

hetetlen a megfelelõ növényanyag ki-
választása, helyes elõállítása, a telepítés
során alkalmazott jó gyakorlat szigorú
betartása, valamint a telepítést követõ
elsõ öt évben a növényállomás rend-
szeres ápolása, a hiányzó tövek pótlá-
sa, szükség esetén öntözés, a kóroko-
zók és kártevõk, valamint az erdõtüzek
elleni maximális védelem, ha szüksé-
ges, akár új tûzvédelmi pászták kiala-
kításával is, a meglévõk karbantartása
pedig elengedhetetlen.

Mivel a hivatalos döntés szerint vi-
szont az eredeti helyen újul meg a
Zöld Gát, ennek keretében Djelfától
délre, Moudjebara település mellett
egy 20 000 hektáros terület újraerdõsí-
tése kezdõdött meg, jellemzõen újra el-
sõsorban aleppói fenyõvel (Pinus ha-
lepensis) 1250 m tengerszint feletti
magasságban, 300 mm éves csapadék
mellett (az eredeti állomány telepítése
1973–1982 között történt). 

A fél évszázaddal korábbi, gyakor-
latilag monokultúrás telepítés hibáiból
okulva az erdészeti szolgálat és az
INRF több más faj bevonása mellett
döntött, így a 2030-ig tartó felülvizsgá-
lati és rehabilitációs program kereté-
ben a jövõben bizonyos helyeken pél-
dául az akác (Robinia pseudo-acacia)
is szerepet fog kapni és ahol lehet, el-
hagyják a monokultúrát. Az elképzelé-
sek szerint olyan fajokat is beilleszte-
nek az újratelepítésbe, amelyeket a
környékbeli lakosság gazdaságilag is
hasznosítani tud. A terveket egy orszá-
gos hatáskörû, a földmûvelésügyi mi-
nisztérium háttérintézményeként mû-
ködõ tervezõiroda (BNEDER) készíti, a

programnak és a vidékfejlesztési intéz-
kedéseknek köszönhetõen évente
500–2000 új munkahely létrejöttében
bíznak, nagyon nagy hangsúlyt fektet-
ve ezen belül is a fiatalokra. 

A Zöld Gát rekonstrukciójához és a
Djelfa megyei egyéb erdészeti projek-
tekhez – már nem csak kizárólagosan,
mivel a magánvállalkozások is egyre
nagyobb szerephez jutnak – a Moudje-
bara település melletti SARL Atlas2

(kft.) állítja elõ a növényanyag jelentõs
részét. Moudjebarában a faiskolát
1969-ben létesítették 11 hektáron, el-
sõsorban erdészeti és dísznövényfajok
szaporítására. A cég ma 45 hektáron
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Fás lucerna – ígéretes faj a vegetáció hely-
reállításában

2 Érdekesség, hogy a faiskola vezetõje annak
idején a hódmezõvásárhelyi állattenyésztési
fõiskolán végzett, a mai napig igyekszik a
korábbi kapcsolatait õrizni.
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mûködik, ebbõl a mezõgazdasági terü-
let 36 hektár, növényanyag-elõállítás
32 hektáron folyik, 4 hektáron pedig
pisztáciaültetvényt létesítettek. 

A vízellátást egy 60 és egy 116 méte-
res fúrt kút biztosítja, 6 és 15 liter/má-
sodperc vízhozammal, a felhozott víz
tárolására egy 312 és egy 300 köbméte-
res tározót építettek. A 3 fõállású állan-
dó és két szerzõdéses dolgozó mellett
41 idénymunkást alkalmaznak. A nö-
vényanyag elõállítása hozzávetõlegesen
a következõ fajokat foglalja magában:

Erdõtelepítésre: aleppói fenyõ (Pi-
nus halepensis) 1,7 millió, kazuária (Ca-
suaria sp.) 500 ezer, örökzöld ciprus
(Cupressus sempervirens) 300 ezer, atlan-
ti pisztácia (Pistacia atlantica) 100 ezer,
eukaliptusz (Eucalyptus sp.) 100 ezer.

Takarmánynövények vagy elsõ-
sorban takarmányozási céllal
hasznosított fajok, összesen 3 millió
növény, ebbõl: Atriplex sp. (ezen be-
lül elsõsorban A. canescens) 2,9 millió,
fás lucerna (Medicago arborea) 50
ezer, Prosopis alba 30 ezer, Retama rae-
tam 20 ezer.

Egyéb, fatermetû fajok (összesen
1,5 millió növény), ebbõl: tamariszkusz

(Tamarix sp.) 800
ezer, keskenyleve-
lû ezüstfa (Elaeag-
nus angustifolia)
250 ezer, kõris
(Fraxinus sp.) 160
ezer, imafüzérfa
(Melia azedarach)
100 ezer, japánakác
(Sophora sp.) 100
ezer, tövises le-
pényfa (Gleditsia
triacanthos) 50
ezer, akác (Robinia
pseudo-acacia) 20
ezer, akácia (Aca-
cia sp.) 10 ezer.

A Zöld Gáthoz használt fajok mel-
lett a környezõ gazdaságok, sõt tele-
pülési önkormányzatok igényeit is
igyekeznek kielégíteni, így a fajválasz-
ték igen széles, megtalálható benne
olyan érdekesség is, mint pl. a fás lu-
cerna (Medicago arborea), ami takar-
mánynövénynek és mézelõnek is kivá-
lóan hasznosítható. A cég jelentõs
gépparkot is üzemeltet, ennek köszön-
hetõen a térségben infrastrukturális
beruházások földmunkáit, erdõtelepí-

tést, az elsivatagosodást fékezõ, meg-
elõzõ beavatkozások kivitelezését egy-
aránt vállalják.

Az cikksorozat megjelenését a Kül-
gazdasági és Külügyminisztérium Tu-
dománydiplomáciai Fõosztályának
anyagi támogatása és az INRF hozzájá-
rulása tette lehetõvé. A szervezésben
nyújtott segítségért köszönet illeti az al-
gíri magyar nagykövetség munkatársait.

Képek: dr. Borovics Attila, 
dr. Somogyi Norbert

NEMZETKÖZI ÁGAZATI HÍREK / AKTUALITÁSOK

2018 középhõmérséklete országos át-
lagban 11,99 °C, ez a legmagasabb
érték 1901 óta az Országos Meteoro-
lógiai Szolgálat (OMSZ) éghajlati
adatbázisának jelen állapota szerint.
A közel 12 fokos 2018 évi országos át-
laghõmérséklet 1,66 fokkal múlja fe-
lül az 1981–2010-es normál értéket. 

A 2014-es év volt eddig a legmelegebb.
Figyelemre méltó, hogy az elsõ 10 leg-
melegebb évbõl 8 az ezredforduló utá-
ni évek közül került ki. A múlt század
elejétõl a melegedés mértéke 1,23 °C,
ami a globális melegedés trendjét né-
mileg meghaladja.

Csak február és március volt hide-
gebb a sokéves átlagnál. Rendkívül eny-
he januárral kezdõdött 2018, a 6. legme-
legebb volt 1901 óta. A rekord meleg
április után a május is rendkívül meleg
volt, a 3. a sorban. A nyári hónapok kö-
zül az augusztus került be a legforróbb
augusztusok sorába a 4. helyre, õsszel
pedig októberben alakult jóval átlag fe-
lett a hõmérséklet, a 7. legenyhébb ok-
tóbert tapasztaltuk 2018-ban.

A hideg márciust meleg április és
május követte. Az elsõ tavaszi napon
–24,6 °C fokot rögzített az automata
meteorológiai állomás Sátorhelyen (ez
egyben a 2018-ban mért legalacso-
nyabb hõmérséklet), a tavasz utolsó
napján már 32,9 fok volt Sajópüspöki
állomáson. Összességében a 3. legme-
legebb tavasz volt a tavalyi. 

Három komoly hõségperiódus lépett
fel 2018 nyarán. A legtöbb hõségnapot
Fülöpháza állomásunk környezetében ta-
pasztaltuk: 51 napon haladta meg a napi
legmagasabb hõmérséklet a 30 °C fokot.
2018 legmagasabb hõmérsékletét Buda-
kalász állomáson rögzítettük: 36,6 °C fo-
kot mértünk július 29-én és augusztus 9-
én. Összességében a 7. legmelegebb nyár
volt a tavalyi.

A csapadékviszonyokat tekintve a
tavaszi hónapok változatos képet mu-
tattak. Míg a február és a március jó-
val csapadékosabb volt a szokásosnál,
addig áprilisban jelentõs csapadékhi-
ány mutatkozott. A nyári csapadék jel-
lemzõen szélsõséges idõbeli és térbeli
eloszlással érkezett. Heves esõzések

során több településen, egy-egy na-
pon a szokásos havi csapadék több-
szöröse hullott, ugyanakkor az észak-
keleti országrészben augusztusra már
csapadékhiány alakult ki. A legna-
gyobb napi csapadékösszeget Bánkút
állomáson mértük: 173 mm hullott jú-
nius 10-én.

Rekord közeli, 1901 óta a 2. legme-
legebb õsz volt a 2018-as. Szeptember
elsõ két dekádjában nyarat idézõ hõ-
mérsékletek voltak jellemzõk. Október
közepétõl a hónap végéig egy száraz,
átlag feletti csúcshõmérsékletû idõszak
következett. A szokásos októberi csa-
padék csupán 41%-a hullott pár napra
koncentráltan, legnagyobb hányadban
október 24-én és 28-án.

Az év utolsó két hónapja az átlagos-
nál szárazabb volt, így átlag körüli:
589,9 mm csapadék hullott 2018-ban
országos átlagban, ami az év során idõ-
ben egyenetlenül oszlott el.

Összességében 1901 óta a legmele-
gebb, ugyanakkor átlag körüli csapa-
dékú évet zártuk 2018-ban.

Lakatos Mónika, Bíróné Kircsi
Andrea, Hoffmann Lilla

Forrás: OMSZ
https://www.met.hu/omsz/OMSZ_hirek/
index.php?id=2384&hir=2018_a_legmele-

gebb_ev_1901_ota_Magyarorszagon_%
E2%80%93_elozetes_eghajlati_ertekelo

2018 volt a legmelegebb év 1901
óta Magyarországon

Faiskolai pillanatok Moudjebara mellett (SARL Atlas)
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A kumulált talajvízszintek regressziós
elemzése töréspontot mutatott ki 2016-
ban, azaz a talajvíztrendekben a mû-
szaki beavatkozások lezárásával
egyidejûleg változás történt. 

Míg a területre hulló éves csapadék-
mennyiségben jelentõs eltérés nem
mutatkozott, addig a projekt- és kon-
trollterületeken mért talajvízszintek kü-
lönbsége statisztikailag szignifikáns ja-
vulást mutatott már a 2017. évben. 

A beavatkozásokat megelõzõ és kö-
vetõ két-két vegetációs idõszakra vo-
natkozóan a vízellátás jelentõs javulása
volt megfigyelhetõ a Kûvölgyi- és Bük-
ki-tavakhoz közeli mintaterületek ese-
tében. A kisebb, idõszakos víztestek
mellett e hatás kevésbé érezhetõ. Ezek-
ben a kutakban ±10 cm-es változást ta-
pasztaltunk, ami a kontrollterületeken
kimutatott vízszintcsökkenés mértéké-
tõl (–40-80 cm) messze elmarad.

A Kûvölgyi-tavak környékén elhe-
lyezkedõ mintaterületeken lefolytatott

szivárgáshidraulikai vizsgálatok ered-
ményei megmutatták, hogy a tározóka-

pacitás megnövelése a tavaktól több
mint 300 méterre is érezteti hatását, a
talajvízpótlás a 200 m-es sávon belül

kimondottan hatékony és tartós. A le-
folyás mederbordákkal történõ lassítá-
sa kedvezõ ugyan, de kevésbé haté-
kony, mivel rövidebb ideig, a kedvezõ
vízellátású idõszakokban érvényesül.

A 180 mintafán elvégzett évgyûrû-
elemzés eredményei is trendfordulót
mutatnak. A hat hónapos júliusi SPEI
aszályindex, valamint az alacsony át-
mérõnövedékek – azaz relatíve kes-
keny évgyûrûk – által kijelölt, szára-
zabb éveket vizsgálva kimutatható volt,
hogy 2017-ben a kedvezõtlen vízellá-
tottság hatására a projektterületeken
jóval kevésbé esik vissza az átmérõnö-
vedék, mint a kontroll esetében. A pro-
jekt keretében végrehajtott mûszaki
beavatkozásokat megelõzõen a ten-
dencia ezzel ellentétes volt.                

Az erdõk egészségi állapotának mé-
rése a kijelölt mintaterületeken történt,
ahol az Európában egységesen alkal-
mazott egészségi állapot felvételi me-

todikával (ICP Forests) végeztük éven-
te két alkalommal a fák állapotában
bekövetkezett változásokat. 

Az eddigi vizsgálatok eredményei
azt mutatják, hogy mind a tölgyek,
mind az égerek esetében 2017-tõl már
kisebb mértékû javulás jelentkezett a
projekt területén a kontrollterületekhez
képest. Ez a javulás 2018-ban is folyta-
tódott, mindkét fontos paramétert, a le-
vélvesztést és ágelhalást tekintve egy-
aránt. 

Az égereken a legelterjedtebb kár-
forma a lombrágás, amit legnagyobb-
részt az éger levelész (Agelastica alni)
idéz elõ. A faj elõfordulási gyakorisága
évrõl évre emelkedik, háttérbe szorítva
a többi kárformát.

Az éger állományokban, egyes
években az erõs szél és a kései fagyok
okoznak lombvesztést, míg a leromlá-

AKTUALITÁSOK
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Pozitív eredményekkel zárul 
a KASZÓ-LIFE projekt

A KASZÓ-LIFE projekt (LIFE12 NAT/HU/ 000593) több mint 5 éves idõtartama alatt a
KASZÓ Zrt. azon dolgozott, hogy a projektben nevesített munkákkal a kaszói erdõk
állapotán javítson. A beavatkozások hatásainak vizsgálatát a NAIK Erdészeti Tudo-
mányos Intézet végezte el. A vizsgálatokat a projekt elején, 2013. szeptember 1-jén
kezdték, és a 2018. december 31-i projektzárás után még 5 évig folytatják. Az elsõ
5 éves eredmény alapján a projekt jótékony hatása egyértelmûen kimutatható.

A talajvízszintek változása a mûszaki beavatkozások hatására az azokat követõ két vege-
tációs idõszakban (referencia: a beavatkozásokat megelõzõ két vegetációs idõszak átlaga).
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sos típusú megbetegedések aránya a
kezdeti évekhez képest visszaesett. Az
alászorultságból adódó károsodások
– amelyek természetes folyamatnak te-
kinthetõk – mértéke kissé csökkent az
elmúlt évek során. 

A kocsányos tölgyek esetében a le-
romlásos komplex megbetegedés tüne-
tei valamint a lisztharmatfertõzések a
legjelentõsebb kárformák. Ahogy az
égereknél úgy a tölgyeken is egyes
években a viharos szél, vagy a kései
fagyok okoznak kisebb-nagyobb káro-
kat. Emellett a klimatikus változásokat
jelzõ díszbogárkárok elõfordulási gya-
korisága évrõl évre emelkedik. 

A különféle kárformák a jövõben is
rendszeresen jelen lesznek az állomá-
nyokban, de a projekt sikerességét jel-
zi, hogy ezek intenzitása csökkent az
elmúlt idõszakban. Ugyanakkor ennek
egyértelmû igazolását csak a hosszabb
távú vizsgálatok adatai támaszthatják
alá a jövõben. 

A mintaterületeken folytatott cönoló-
giai megfigyelések eredményeként kimu-
tatható volt a felszínig nedves és vízzel

idõszakosan borított égeresekben a zsom-
békosodás megindulása. A tartósabb víz-
borítás a fajszámban és az összborításban
ugyanakkor csökkenést hozott. 

A lágyszárú fajszám és diverzitás
maximuma évi 12 napot nem megha-
ladó vízborítás, 50-70 cm-es átlagos ta-
lajvízszint mellett alakul ki az égere-
sekben. A botanikai megfigyelések
eredményeként a botanikai kvadrátok-
ban 10 védett növényfaj került elõ.

Dr. Nagy László1, 
Dr. Koltay András1, 

Szalai Kitti2, Horváth László2

Irodalom:
EÖTVÖS CS., HORVÁTH L. (2018): A Szentai-erdõ

talajvízszint változásai a Kaszó-Life projekt
hatására. Erdészettudományi Közlemények,
8 (2): 17-23.

GARAMSZEGI B, NAGY-KHELL M., FARKAS M.,
NAGY L. (2018): Az idõjárási viszonyok
hatása mézgás éger és kocsányos tölgy ál-
lományok növekedésére talajvízháztartás
javítását célzó beavatkozások mellett. Er-
dészettudományi Közlemények, 8 (2): 9-
16.

KOVÁCS G., HEIL B., HEILIG D., GRIBOVSZKI Z.,
KALICZ P., LIMP T., NAGY D., NAGY D., PAÁL

E. FNÉ (2018): Jelentés a Kaszó-Life projekt
D3 akciójáról. Kézirat, Sopron, 99 p.

AKTUALITÁSOK

Dr. Oroszi Sándor:
A magyar erdõgazdálkodás képes története III. 

(1945–1990)

A 2016-ban megalakulásának 150. évfordulóját ünneplõ Orszá-
gos Erdészeti Egyesület legszebb hagyományait folytatta akkor,
amikor útjára bocsátotta dr. Oroszi Sándor erdõmérnök-törté-
nész szerkesztésében a magyar erdõgazdálkodás történetét ké-
pekben megjelenítõ háromkötetes, egyedi albumsorozatot.

A kiadvány páratlan, eddig nem publikált archív anyagok köz-
zétételével mutatja be a magyar erdészet eseményekben, fordu-
lópontokban, kiemelkedõ személyiségekben gazdag fejlõdését.

A jelen kötet történeti áttekintésének képei, illusztrációi a vesz-
tes 2. világháború után hazánkban kiépülõ szovjet típusú állam-
berendezkedés erdõgazdálkodási viszonyait, erdészetszakmai és
szakmapolitikai vonatkozásait igyekszik átfogóan bemutatni,
egyben bepillantást enged a kommunista állampárt által irányí-
tott Magyarország korabeli politikai és gazdasági jellemzõibe is.

A sorozat elsõ kötete a dualizmus kori, míg a második része a
két világháború közötti idõszak hazai erdõgazdálkodásának
bemutatására vállalkozott.

A már korábban megjelent elsõ és második kötet 5800 Ft-os, a
most megjelent harmadik kötet 6500 Ft-os áron megrendelhe-
tõ az egyesület honlapján – www.oee.hu – található Termék-

megrendelõ alkalmazás segítségével, vagy közvetlenül az OEE Titkárságán keresztül! 

1 NAIK ERTI
2 KASZÓ Zrt.
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A fenti címmel jelent meg a legpatinásabb erdészeti sza-
kiskolánk fotóanyaggal gazdagon illusztrált „képes törté-
nete”. Valóban szembetûnõ, hogy milyen kiválóan kísérik
a jó minõségû képek a vaskos kiadvány egyes fejezeteit. 

Az ásotthalmi tanintézet példaértékû módon dokumentálja
történelmét és megemlékezik jeles elõdeinkrõl. Ez a könyv,
a 100 éves jubileum óta eltelt idõszak immár kilencedik je-
lentõs írásos visszatekintése. Az Andrési Pál és Andrésiné
dr. Ambrus Ildikó szerzõpáros most is rendkívül magas szín-
vonalon és mindenre kiterjedõen mutatja be neves szakis-
kolánk múltját és jelenét.

A szakiskola történetét taglaló fejezetbõl megtudjuk, hogy
az Országos Erdészeti Egyesület által szorgalmazott alapítás
költségeihez az állami támogatá-
son kívül Szeged városa is segít-
séget nyújtott. 

Az alapítást nem csak Bedõ
Albert, de az Egyesület elnöke,
gróf Tisza Lajos szegedi királyi
biztos is szívügyének tartotta,
hiszen már az átadás elõtt is
megtekintette az intézményt,
nem maradt el az ünnepélyes
megnyitóról sem és elkísérte
még abban az évben az ural-
kodót, Ferenc Józsefet is, aki
ellátogatott a frissen átadott
iskolába.

A könyv lapjain végigkö-
vethetjük az alapítástól nap-
jainkig a különbözõ képzési
formákat, az oktatott tárgya-
kat az ezekhez kapcsolódó
infrastruktúra változását és
nem utolsósorban azokat a
nagyszerû igazgatókat, er-
dészeket, oktatókat, peda-
gógusokat, akik keze alatt
erdész generációk nevel-
kedtek fel a „homokbuc-
kák között”. 

Bepillanthatunk a
hallgatók mindennapi életébe, napi-
rendjébe, de még az ellátás, a napi, heti menü összetételét
is megismerhetjük az egyes oktatási idõszakokban. Az isko-
la élelmezés szempontjából hosszú idõszakon keresztül je-
lentõs részben, a háborús idõszakokban pedig szinte telje-
sen önellátó volt. 

Szembetûnõ és egyáltalán nem véletlen, hogy a szakis-
kola diákjai mindenkor szigorú idõbeosztásban, nagy fegye-
lemben éltek, teljesítettek szolgálatot. Jól kiérezhetõ a leír-
takból, hogy a mindenkori tanári kar komolyan vette Bedõ
Albertnek a megnyitó beszédében elmondott szavait: „Nem
üvegházi növényt óhajtunk az intézetben bírni, melynél a

valódi értéket a reá fordított költségek aránytalanul megha-
ladják, hanem a gyakorlati erdõgazdaság igényeinek kell ez
intézetnek minden tekintetben megfelelni …”

A folyamatosan változó képzések mélypontja az 1954-es
esztendõ volt, amikor sorra szûntek meg más iskolák or-
szágszerte és a szakiskolában is, alig egy hónapos oktatás
után az új évfolyam tanulóit szélnek kellett ereszteni. 

Ásotthalom azonban ezt is kibírta, majd az 1958 utáni új
típusú erdészeti szakiskolai képzéssel ismét fejlõdési pályá-
ra állt és 1961-tõl felvehette Bedõ Albert nevét is. 

A tanintézmény újabb kori történelme jelentõs beruházá-
sokról, tudatos fejlesztésekrõl és kiváló érdekérvényesítõ
munkáról szól. Nagyon jelentõs az a tevékenység is, ami a
névadó emlékének megõrzését, munkásságának széles kö-
rû megismertetését célozza. Gondoljunk a kálnoki Bedõ-
szoborra, vagy a róla szóló tanulmánykötetek elkészítésére.

A történeti részt követõ fejezetben
egykori diákok emlékeznek az
ásotthalmi esztendõkre, majd
emlékkönyvhöz méltóan az el-
múlt öt tanév legfontosabb ese-
ményeinek leírását olvasva kö-
vethetjük nyomon az iskolai élet
mindennapjait és nem utolsósor-
ban eredményeit. 

A továbbiakban a tantestület
szakmai tanulmányútjait ismerjük
meg és az iskola közelmúltban lezaj-
lott kiemelt ünnepi eseményeibe
nyerhetünk bepillantást. A szerzõk
nem elégednek meg az egyszerû le-
írással, de közreadják az egyes elõ-
adások szövegét és a rendezvények
visszhangját is. 

Ezt követõen visszaemlékeznek az
idõközben eltávozott igazgatókra, pe-
dagógus kollégákra, név szerint Bíró
Lajosra, Daróczi Ambrusra, dr. Dózsa
Józsefre, Obermayer Györgyre és Fröh-
lich Andrásra. 

Végül a 2014–2018 között végzett diá-
kok névsorát és osztálytablóit adják köz-
re és ismertetõt olvashatunk az Ásotthal-
mi Bedõ Albert Alapítványról.

Nagymúltú oktatási intézményünk ez-
zel a kiadvánnyal méltóképpen emlékezett meg fennállásá-
nak 135. évfordulójáról, amelynek ünnepségén a résztve-
võk kézhez is vehették a szép kiállítású, szakmatörténeti
szempontból is hézagpótlónak számító könyvet. Gratulá-
lunk Ásotthalomnak és a szerzõpárosnak!

A könyv megrendelhetõ az Ásotthalmi Bedõ Albert Alapít-
ványtól 2000 Ft/darab + postaköltség áron az igazgato.be-
do@gmail.com e-mail címen.

Dr. Sárvári János
a könyvtár õre

„Királyhalmán, Szeged erdõbirtokainak közepén van az erdõõri szakiskola, ami olyan nagyszerû intézmény, hogy a kirakatba tehetné Szeged.”
Móra Ferenc

Múltban gyökerezõ jelenünk
135 éves múlt az ásotthalmi Bedõ Albert Erdészeti Szakiskola



Erdészeti Lapok CLIV. évf. 2. szám (2019. február)54

EGYESÜLETI ÉLET

Az Országos Erdészeti Egyesület 2018. november 28-án megválasztott országos vezetõségének 
tagjait az alábbi névjegyek segítségével mutatjuk be. 
Az új Elnökség 2019. január 1-jével lépett hivatalba.

Az OEE Elnöksége 2019–2022Az OEE Elnöksége 2019–2022

Zambó Péter – elnök
okleveles erdõmérnök (1982), 
vállalatgazdasági szakmérnök (2002) 

Az erdõmérnöki diploma megszerzése után a
Pilisi Parkerdõ Zrt. jogelõdjeinél erdõmûvelési
mûszaki vezetõi, majd fõmérnöki beosztásban
dolgozott. 2000–2019 között a Pilisi Parkerdõ

Zrt. vezérigazgatója. 2019-tõl az Agrárminisz-
térium földügyekért felelõs államtitkára. 1978
óta tagja az Országos Erdészeti Egyesület Vi-
segrádi Helyi Csoportjának. 2010-18 között az
OEE elnöke. 2013–15 között az Országos Er-
dõtanács elnöke. 2006-ban Pro Silva Hunga-
riae, 2011-ben Magyar Köztársasági Érdem-
rend Tisztikereszt kitüntetést kapott.

Kiss László – általános alelnök
okleveles erdõmérnök (1980), 
szakközgazdász (1986)

Az erdõmérnöki diploma megszerzése után az
Ipoly Erdõ Zrt. jogelõdjeinél mûszaki vezetõi,
erdészetvezetõi, fõosztályvezetõi és igazgató-
helyettesi pozícióban dolgozott. 1995-tõl az ÁPV
Rt. erdészeti portfólió menedzsere, majd 1998-

tól napjainkig az Ipoly Erdõ Zrt. vezérigazgató-
ja. 1974 óta az OEE tagja, 2018-ig a Balassagyar-
mati H. Cs. elnöke. 2006-2010 között régiókép-
viselõ. 2010–2018 között az Egyesület általános
alelnöke. 2006-ban a Pro Silva Hungariae, 2010-
ben a Pro Silviculture, Natura et Venatoria Kari
Dísztõr, 2018-ban Magyar Érdemrend Lovagke-
resztje kitüntetést kapott.

Andrésiné dr. Ambrus Ildikó – technikus alelnök
okleveles erdõmérnök (1986), 
okleveles mérnöktanár (1991)

1986 óta az ásotthalmi Bedõ Albert Erdészeti
Szakképzõ Iskola és Kollégium szaktanára, 1989-
1996 között igazgató-helyettese, majd 1996-tól
napjainkig igazgatója. Egyetemi doktori fokoza-
tát 1994-ben szerezte, Sopronban. Agrárszakok-

tatási és pedagógiai értékelési szakértõ, 2006-
ban közoktatási vezetõ képesítést szerzett Sze-
geden. 1983 óta az OEE, 1986-tól a Csongrád
Megyei Helyi Csoport tagja. 1999-tõl az Oktatási
Szakosztály titkára, 2016-tól elnöke. 2015 óta az
OEE technikus alelnöke. 2002-ben Pro Natura
díjjal, 2006-ban Hubertus Kereszt Arany Fokoza-
tával, míg 2012-ben Bedõ Albert-emlékéremmel
tüntették ki.

Pintér Csaba – magán-erdõgazdálkodási alelnök
erdészetechnikus, vadgazda mérnök, 
természetvédelmi mérnök 

Szakmai pályafutását 1991-ben a Szombathelyi
Erdészeti Zrt. jogelõdjénél kerületvezetõ erdész-
ként kezdte. 1997-tõl a Gyõr-Moson-Sopron me-
gyei Földmûvelésügyi Hivatal munkatársa, majd

megyei vadászati felügyelõ lett. 1997 és 2007 kö-
zött a megyei vadászati és halászati felügyelõ-
ség vezetõje. 2011–2015 között a megyei Kor-
mányhivatal Földmûvelésügyi Igazgatóság
igazgatója. 2017 óta tájegységi fõvadász osztály-
vezetõ. 1987 óta az OEE tagja, a Rába-menti
H. Cs. titkára. 2017-ben Pro Silva Hungariae-díj-
jal tüntették ki.

Haraszti Gyula – Erdészeti Lapok Szerkesztõ-
bizottság elnöke
okleveles erdõmérnök (1988) 
vadgazdálkodási szakmérnök (1992)

1988 után az Ipoly Erdõ Zrt. jogelõdjeinél mûsza-
ki vezetõi, majd erdészetvezetõi munkakörben
dolgozott. 1996 és 1999 között a Pilisi Parkerdõ
Rt. fahasználati ágazatvezetõje, 1999-tõl az Ipoly

Erdõ Zrt. mûszaki vezérigazgató-helyettese. 1984
óta az OEE tagja. 1994-1997 között régióképvise-
lõ. 1997-tõl a Visegrádi H. Cs. titkára, 2002–2010
között a Vadgazdálkodási Szakosztály titkára.
2006–2014 között az Erdészeti Lapok Szerkesztõ-
bizottságának elnöke, majd 2014-2018 között an-
nak tagja. 2010-ben Bedõ Albert Emlékéremmel,
2013-ban Vadas Jenõ Emlékéremmel, 2017-ben
Pro Silva Hungariae-díjjal tüntették ki.
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Gencsi Zoltán – Észak-Alföld régióképviselõ
okleveles erdõmérnök (1989), 
természetvédelmi szakmérnök (1994) 

1990-tõl a Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság
munkatársa, osztályvezetõje, igazgató-helyette-
se. A Hortobágyi Természetvédelmi és Génme-
gõrzõ Kht. korábbi ügyvezetõje. Jelenleg Horto-
bágy község alpolgármestere, a Balmazújvárosi

Városgazdálkodási Nonprofit Közhasznú Kft.
ügyvezetõje és a Hajdúböszörményi Erdõbirto-
kossági Társulat elnöke. A Soproni Egyetem és
a Debreceni Egyetem címzetes egyetemi docen-
se. 2010–2018 között az Országos Erdészeti
Egyesület régióképviselõje, a Debreceni Helyi
Csoport elnöke. Hortobágyért-díjban (2008), Pro
Biokultúra emlékérem (2009) és Polgár Város
aranyérme (2018) kitüntetésben részesült.

Dobre-Kecsmár Csaba – Észak-Magyarország
régióképviselõ
okleveles erdõmérnök (1999), 
mérnök-közgazdász (2003)

Az erdõmérnöki diploma megszerzése után
2005-ig az Egererdõ Zrt.-nél és jogelõdjénél dol-
gozik. 2006-tól az erdõgazdaság központjának
munkatársa, 2010-2013 között erdõgazdálkodási

és természetvédelmi osztályvezetõ. 2013–2014
közötti idõszakban az erdõgazdaság vezérigaz-
gatója. 2014-tõl általános vezérigazgató-helyet-
tes. 2008 és 2013 között a társaság felügyelõbi-
zottságának tagja. A Nemzeti Agrárgazdasági
Kamara megyei küldötte, Heves megyei Földbi-
zottsági alelnök. 2006-tól az Országos Erdészeti
Egyesület Egri Helyi Csoportjának titkára, 2015
óta régióképviselõ.

Köveskuti Zoltán – Nyugat-Dunántúl régiókép-
viselõ
okleveles erdõmérnök (1990), 
környezetvédelmi szakmérnök (1994), 
erdészeti növényvédelmi szakmérnök (2000)

Az erdõmérnöki diploma megszerzése óta a Tanul-
mányi Erdõgazdaság Zrt. és jogelõdjeinek, az Ivádi,
a Hegyvidéki és a Soproni Erdészet munkatársa, a

soproni-hegységi erdõk erdõgondnoka. Az összes
klasszikus erdészeti ágazat irányítását végezte már
az erdõmûveléstõl a fagyártmány termelésig. Rend-
szeresen részt vesz az egyetemi erdõmérnök kép-
zés gyakorlatainak szervezésében és lebonyolításá-
ban. E munka elismeréseként a Rektori Tanács
2013-ban címzetes egyetemi docensé nevezte ki.
1982 óta az OEE Soproni H. Cs. tagja, 2008–2018
között titkára, majd 2019 óta annak elnöke.

Ripszám István – Dél-Dunántúl régióképviselõ
okleveles erdõmérnök (1989) 
természetvédelmi szakmérnök (1994) 

A diploma megszerzése után a bogádi MGTSZ-
ben erdészeti fõágazatvezetõ, majd a Mecseki Er-
dészeti Rt. Árpád-tetõi Erdészetének mûszaki ve-
zetõje. 1997-tõl a Mecsekerdõ Zrt. jogelõdjének
központjában munkatárs. 2004-tõl a Pécsváradi

Erdészet igazgatója. 2014-tõl az erdõgazdaság ter-
melési vezérigazgató-helyettese. Tagja a Duna-
Dráva NP nemzeti parki tanácsának. Az MTA
Pécsi Akadémiai Bizottság Ökológiai, és az Erdé-
szeti, Vadgazdálkodási Munkabizottságok tagja.
12 évig az OEE Baranya megyei H. Cs. titkára.
2010-2014 között régióképviselõ. Az OEE Díjbi-
zottság tagja. Mecseki Erdõkért-díjjal és 2010-ben
Bedõ Albert Emlékéremmel tüntették ki.

Szabó Tibor József – Dél-Alföld régióképviselõ
okleveles erdõmérnök (1994)

Az erdõmérnöki diploma megszerzése után a
Kiskunsági Erdészeti és Faipari Rt. Császártöl-
tési Erdészetének erõmûvelési mûszaki veze-
tõje. 2002–2004 között az Állami Erdészeti
Szolgálat Kecskeméti Igazgatóságának körzeti
erdõfelügyelõje. 2004–2010 között a KEFAG

Zrt. termelési vezérigazgató-helyettese. 2011–
2015 között a Bács-Kiskun Megyei Kormány-
hivatal Erdészeti Igazgatóságának igazgatója.
Jelenleg erdészeti igazságügyi szakértõként
dolgozik. 2010–2018 között a Dél-Alföldi ré-
gió képviselõjeként az OEE Elnökségének tag-
ja. 1994-ben erdõmérnöki tanulmányai befeje-
zésekor egyetemi munkája elismeréseként
Alma Mater Emlékéremmel tüntették ki.

Macsek Lajos – Közép-Magyarország régió-
képviselõ
okleveles erdõmérnök (1993),
gazdasági szakmérnök

1986-ban erdésztechnikusként végzett, majd
a Pilisi Állami Parkerdõgazdaság Ráckevei Er-
dészetének munkatársa. Az erdõmérnöki ok-

levél megszerzése után az Ipoly Erdõ Rt.
Diósjenõi Erdészeténél erdõmûvelési mûszaki
vezetõ, majd 1995-tõl a Budapesti Erdõfelü-
gyelõség és jogutódjainál erdõfelügyelõ. 1999-
tõl a Pilisi Parkerdõ Zrt. munkatársa, a Gödöl-
lõi Erdészet vezetõje. 2017-tõl a Vértesi
Erdészeti és Faipari Zrt. vezérigazgatója. 1986
óta az OEE tagja. 
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2018. november 22–23-án került megrendezésre a Gyulaj
Erdészeti és Vadászati Zrt. szervezésében a Lengyel-Anna-
fürdõi Turisztikai és Természetismereti Központban az Or-
szágos Erdészeti Egyesület Erdészeti Erdei Iskola Szakosz-
tály Záró Szakosztályülése, mely egyben erdõpedagógiai
továbbképzésük is volt. 

Nagy örömünkre szép számmal, mintegy 60-an tiszteltek meg
minket az ország minden részébõl érkezett vendégek, környe-
zeti neveléssel foglalkozó erdészek és pedagógusok, így két
szép napot tölthettünk el együtt a tolnai erdõk ölelésében. 

A Gyulaj Zrt. részérõl Gõbölös Péter vezérigazgató és Szege-
di Viktória erdei iskola vezetõhelyettes köszöntötte a vendége-
ket, és vezették be õket a közjóléti ágazat munkájába. 

Az ebédet követõen a Szentkúti Kunyhó – Ökoházhoz
indultunk el, és aki elég bátor volt, biciklivel tette meg a
közel 6 km-es távot a hûvös novemberi idõ ellenére. 

A „Környezettudatosan Annafürdõn” program kereté-
ben, a résztvevõk ízelítõt kaptak, hogyan mûködik egy tel-
jesen megújuló energiákkal fenntartott ház, majd perecsüté-
sen, vályogtégla-készítésen, és vackorvarráson vehettek
részt, ki-ki a maga csoportjával. 

A visszaérkezés után lazításképp Kovács Gábor „Hu-Ha”
(Hulladékból Hangszert) címû mûsorában frappáns ötletek-
kel látta el a résztvevõket, hogy adhatnak új értelmet hulla-
dékaiknak, kidobásra szánt dolgaiknak, és azt is megtud-
hattuk, hogy bármibõl egyszerûen hangszer varázsolható.
Az est zárásaként pedig helyi specialitást kóstolhattak meg

a vendégek, majd könnyed esti program következett „em-
ber, természet, mûvészet” jegyében.

Másnap ismét szakmai elõadások és gyakorlati erdõpe-
dagógiai foglalkozások következtek az idei, Finnországban
megrendezett Nemzetközi Erdõpedagógiai Konferencián
részt vevõ szakosztálytagok közremûködésével, majd az an-
nafürdõi parkerdõbe indultak sétára a szakosztály tagjai a
Gyulaj Zrt. közjóléti fejlesztéseit megismerni. 

A program zárásaként a lengyeli Apponyi-kastélypark-
ban elfogyasztott ebéd közben mindenki a két nap alatt
szerzett tapasztalatait vitatta meg egymással. 

A program a Nemzeti Kulturális Alap támogatásával va-
lósult meg. 

Szabó Stefánia
turisztikai szervezõ, programadó

Gyulaj Erdészeti és Vadászati Zrt.

A Bakonyerdõ Zrt. és az Országos Erdészeti Egyesület Pápai
Helyi Csoportja 2018. augusztus 16-án, csütörtökön rendez-
te meg az erdész–pedagógus párok XI. találkozóját. Az erdé-
szek és pedagógus feleségeik (illetve erdésznõk és pedagó-
gus férjeik) találkozójának a Keszthelyi Erdészet adott
otthont, ahol legutóbb 2007-ben volt hasonló rendezvény. 

A találkozók története 2005 óta
íródik, akkor rendezte az elsõt a
helyi csoport és a Monostorapáti
Erdészet. Az akkori hagyomány-
teremtõ gondolatok máig érvé-
nyesek: alkalmat adni egy meg-
hitt, családias rendezvényen a
két meghatározó, fajsúlyos, de
legalábbis korábban komoly te-

kintélynek örvendõ társadalmi rétegnek.
Akkoriban indult a Zrt. elsõ erdei iskolája és kezdett egyre

fontosabbá válni az erdészek közjóléti tevékenysége. Szeret-
tük volna, ha jobban megismernék a résztvevõk egymást, s
gondoltunk arra is, hogy jól ki tudnánk használni a szoros kap-
csolatokból adódó helyzeti elõnyöket, középpontba helyezve
az erdészek közjóléti szerepvállalását. A kezdeményezés sike-
rét bizonyítja, hogy idén már tizenegyedik alkalommal került
megrendezésre az erdész–pedagógus párok találkozója.

A megjelenteket Szakács István, a házigazda Keszthelyi Er-
dészet igazgatója köszöntötte Nagymezõn, s egyben ismertet-
te az erdészet munkáját, kiemelve az utóbbi évek közjóléti

fejlesztéseit. A nem messze található gyenesdiási lõtéren Ke-
czeli Zoltán mutatta be a Befag Erdész Lövészklubot, ahol a
résztvevõk ki is próbálhatták a koronglövõ pályát. A 2014-
ben ökoturisztikai pályázat segítségével épült Természet Háza
Látogatóközpontban Sali Éva tartott szakavatott tárlatvezetést,
majd levetítette a környék látnivalóit bemutató kisfilmet. 

A Keszthelyi Vadászati Múzeum megtekintése után, az
annak tetõterében található, Európa egyik legnagyobb tör-
ténelmi modellvasút-kiállítását látogatta meg a csoport. Az
„élõ” kiállítás monumentalitása, apró részletekre kiterjedõ
precizitása mindenkit egyformán lenyûgözött. 

Visszatérve a Keszthelyi-hegységbe a 2015-ben átadott
balatongyöröki Padkûi kilátóból gyönyörködhettek a részt-
vevõk a balatoni panorámában, valamint nyerhettek képet
az elmúlt évek nagymértékû fenyõ- és cserpusztulása után
magához térõ erdõ állapotáról. 

A nap egyik csúcspontjaként a szigligeti vár meghódítására
is sor került. Itt Békássy Gábor, a Balaton-felvidéki Nemzeti
Park természetvédelmi õre tartott forró hangulatú ismertetést a
környék látnivalóiról, természeti értékeirõl, történelmérõl, ki-
emelve az erdészet és a Nemzeti Park jó és szoros kapcsolatát. 

A tartalmas nap zárására, a látottak kiértékelésére a Csali
pincészetben került sor, ahol megismerkedhettek a résztve-
võk a családi vállalkozás sokoldalúságával, a krokodil bor
létrejöttével. Köszönet illeti a Keszthelyi Erdészetet a min-
den részletre kiterjedõ szervezésért, vendéglátásért, a gon-
dosan összeállított tartalmas programért.

Stubán Zoltán titkár, OEE Pápai H. Cs.

Erdõpedagógiai továbbképzés Lengyel-Annafürdõn

Erdész-pedagógus párok találkozója Keszthelyen
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A TAEG Zrt.-nél jártak a
kecskemétiek 

2018 október közepén ismét sor került az OEE Kecskeméti
Helyi Csoportjának szakmai tanulmányútjára, amely során a
Tanulmányi Erdõgazdaság Zrt.-hez látogattunk el. A kétna-
pos program alatt betekintést nyertünk a hegyvidéki erdõ-
gazdálkodás rejtelmeibe, lehetõségünk nyílt régi barátságok
ápolására, új barátságok építésére.

A korai indulást követõen a déli órákban érkeztünk a hûség
városába, Sopronba. Szakmai programunkat a Hegyvidéki Er-
dészeténél kezdtük. Kísérõinkkel a Károly-parkolóban talál-
koztunk, ahol elõször megkoszorúztuk a Rongyos-gárda em-
lékmûvét, majd házigazdáink ismertették a történelmi hátteret
és az emlékmû Kiskunsághoz való kötõdését is. 

A koszorúzást követõen a Várisi erdõtömbben folyó er-
dészeti munkákat tekintettük meg, a rövid túra során cé-
lunk a nemrégiben átadott Kõhalmy Vadászati Múzeum és a
Károly-magaslat megtekintése volt. 

Vendéglátóink ízletes vadpörkölttel vártak minket a mú-
zeum egyik termében. Az erdõgazdaság parkerdei munkái-
ról, közjóléti fejlesztéseirõl Bánáti László parkerdei és kom-
munikációs igazgató tartott színvonalas elõadást. 

Az ebédet követõen autóbuszos kiránduláson vettünk részt
a Soproni-hegyvidéken: Ultrai út–Görbehalom–Fehér út–Hideg-
vízvölgy – Hermes – Brennbergbánya útvonalon. A kirándulás
során több megálló volt, ahol az erdõgazdaság Soproni Egye-
temmel közös természetes erdõfelújítási módszereit, lucfenyve-
sek szúkárosítását, szúkáros területek sikeres felújítását Kiss
József termelési vezérigazgató-helyettes, Csapó József a Hegyvi-
déki Erdészet erdészetvezetõje, Köveskuti Zoltán erdõgondnok
mutatták be. 

A Hidegvízvölgyi hidrológiai kutatásokról Gribovszki Zoltán
intézetigazgató, egyetemi tanár tartott rövid elõadást. A szak-
mai programok estig tartottak, majd elfoglaltuk a szállásunkat.

Másnap a reggelit követõen a Páneurópai Piknik Emlékhe-
lyet tekintettük meg. A terület történelmi jelentõségérõl Rumpf
János professzor tartott elõadást és számolt be az 1989.
augusztus 19-i határáttöréssel kapcsolatos személyes élménye-
irõl. A történelmi eseményekrõl szóló elõadást követõen meg-
tekintettük a Fertõrákosi Kõfejtõt. A kõfejtõben tett idegenve-
zetést is tartalmazó túrát követõen Fertõ tavi hajókiránduláson

vettünk részt. A progra-
mot ebéddel egybekö-
tött baráti beszélgetéssel
zártuk. 

Köszönet illeti a prog-
ramot támogató Sulyok
Ferenc vezérigazgatót
(KEFAG Zrt.), valamint a
szervezõket, a TAEG Ta-
nulmányi Erdõgazdaság
Zrt.-t, különösképpen
Jámbor László vezér-

igazgatót, Kiss József vezérigazgató-helyettest, Csapó József er-
dészetvezetõt, Köveskuti Zoltán erdõgondnokot, a Hegyvidéki
Erdészet munkatársait. Külön köszönet illeti dr. Rumpf Jánost a
Páneurópai Piknik Emlékhelyen tartott elõadásáért.

Andrési Dániel, Koczka Zoltán
OEE Kecskeméti H.Cs. 

Évzáró Emlékszakestély
Kecskeméten

Még a selmecbányai 2018-as Szalamander ünnepségen fogal-
mazódott meg az az igény, hogy a különbözõ elsõ világháborús
centenáriumi események között emlékezzünk meg a Magyar Ki-
rályi Bányászati és Erdészeti Fõiskola, az egykori Akadémia és
Alma Mater tanépületeinek a diákság általi kényszerû elhagyá-
sáról, amely 1918. december 14-ének éjszakáján történt meg a
mintegy 300 fõs utolsó diákcsoport elvonulásával.

Az OMBKE Fémkohászati Szakosztály Kecskeméti Helyi Szer-
vezetének és az OEE Kecskeméti Helyi Csoportja vezetésé-
nek közös invitálására, 2018. december 14-én, a KEFAG Zrt.
Juniperus Park Hoteljének éttermében gyûltek össze a meg-
emlékezõk, akiket házigazdaként Sulyok Ferenc vezérigazga-
tónak, az OEE
K e c s k e m é t i
Helyi Csoportja
elnökének po-
hárköszöntõje
hangolt rá az
estére. 

A centená-
riumi szakestély
résztvevõi kön-
nyû vaddisznó-
pörkölttel erõsí-
tették magukat
a következõ
órákra, majd elnököt választottak Dánfy László személyében,
aki az OMBKE Helyi Szervezetének elnöke és mint magáner-
dõ-gazdálkodó, tagja az OEE helyi szervezetének is. 

A tisztségviselõk kijelölése után a Házirendet Bognár Gábor
ismertette. A hitelesítésre Beliczai István korelnököt kérte fel
az elnök. A Komoly Pohár keretében Dánfy László elnök tör-
ténelmi helyzetképet adott vetítettképes illusztrálással a selme-
ci történések szélesebb hátterérõl, megemlékezve a Szikorszky
Zoltán bányamérnök-hallgató, tüzér fõhadnagy által vezetett
fegyveres diákok rendfenntartó szerepérõl és a diákság elvo-
nulása után Réz Géza rektor által képviselt tanári kar törekvé-
seirõl a fõiskola megvédése terén, amely 1919. január 9-ig be-
zárólag sikeres volt. 

Bognár Gábor háznagy hozzászólásában Ruzsinszky
László a. Poéta Tempus címû kisregényének részleteit is-
mertette a nevezetes nap diákság által megélt utolsó selme-
ci óráiról. A Vidám Pohár keretében Szabó Tibor igyekezett
a méltóságteljes hangulatot oldani, majd sok selmeci–sopro-
ni–miskolci nóta közepette értékes felszólalásoknak enge-
dett teret az elnök. 

A szakestély végén ismét a Háznagy kért szót és felolvasta
Dzsida József Nincsenek már selmeci diákok címû gyönyörû
versét, majd a záró énekek, és a magyar és székely himnusz
intonálásával ért véget a hivatalos rész. Az ezt követõen kiala-
kult baráti beszélgetés a késõ esti órákban ért véget. 

Köszönet az OMBKE Oroszlányi Szervezetének, az OEE
Elnökségének és az egyetemi utódkarok vezetésének, hogy
létrejöhetett a centenáriumi megemlékezés és különvonat
indult Selmecbányára az ott megrendezett ünnepségekre 

Dánfy László
OEE Kecskeméti H. Cs.



Könyvtárunk életében kiemelten fon-
tos események zajlottak a 2018. év
során, melyekrõl részletesen az aláb-
biakban számolunk be. 

Új Szervezeti és Mûködési Szabályzat
Az OEE Elnökségének döntése alapján
megújítottuk a Könyvtár Szervezeti és Mû-
ködési Szabályzatát, amit az Elnökség
7/2018. (03. 09.) sz. határozatával, egyhan-
gúan elfogadott. Az új szabályzat az OEE
honlapján a könyvtári link alatt olvasható.

A könyvtári digitalizálás 2. lépcsõje
Az OEE könyvtári digitalizálási prog-
ram második üteme továbbra is idõará-
nyosan zajlik. Az Agrárminisztérium ál-
tal támogatott pályázat összegének
engedélyezett mértékû belsõ átcsopor-
tosításával további mintegy 6-7000 ol-
dallal növelni tudjuk az adatbázis bõ-
vítésére elõirányzott mennyiséget. 

Így összesen 44 ezer oldal + 6-7 ezer
oldal, vagyis mintegy 51 ezer oldal digi-
talizálása és adatbázisba rendezése válik
lehetõvé a második ütemben. Az elõbb
jelzett 51 ezer oldal digitalizálása 2018.
december 15-ig megtörtént. 

A következõ lépés a PDF formátu-
mok elkészítése és adatbázisba vitele
volt, amely munkafázis 2019. január
végén záródott le. A program végleges
befejezésére ezután fennmaradó egy
hónapban a tesztelések és a finomítá-
sok feladatait is elvégezzük.

Könyvtári revízió (leltár)
Az Országos Erdészeti Egyesület el-
nöksége a leltározást végzõk felvetése
alapján úgy határozott, hogy az idei év-
ben az archív részleg teljes állományát
(könyvek és folyóiratok is) leltározzuk. 

Így 2019-ben megkezdhetjük az
újabb kori beszerzések leltározását is.
Ennek megfelelõen a Könyvtár Archív

részlegének teljes leltározása 2018 de-
cemberében befejezõdött és a követ-
kezõ eredményt hozta. 

Összesen felleltároztunk 4353 köny-
vet és 2118 folyóiratot, vagyis mind-
összesen: 6471 db dokumentumot,
amelyeknek volt valamilyen beazono-
sítható könyvtári jelzetük. Találtunk to-
vábbá mintegy 200 db dokumentumot
(köztük igen értékes archív kiadványo-
kat), amelyeken nincs semmilyen egye-
sületi nyilvántartási szám. Ezek a példá-
nyok tehát tovább gyarapítják majd
nyilvántartott könyvállományunkat. 

Beszámoló a Pártoló Tagi Tanácsnak
Az év végén a Wagner Károly Alapít-

vány kuratóriumának elnöke, Bakon
Gábor tájékoztatta az OEE Pártoló Tagi
Tanácsát a könyvtárban folyó munkák-
ról. A leltározási feladatok részleteit dr.
Sárvári János, a digitalizálás eredménye-
it Nagy László fõszerkesztõ ismertette. 

Ezúton is szeretnénk kifejezni köszö-
netünket a Pártoló Tanács tagjainak,
akik anyagilag is támogatták a Wag-
ner Károly Alapítványt és ezzel könyv-
tárunk mûködését!

Az elmúlt év során könyvtárunk az
elõbbiekben leírt feladatokon túlmenõ-
en biztosította folyamatos mûködését.

Az Országos Erdészeti Egyesület és a
Pártoló Tagi Tanács elnökének meghívá-
sát elfogadva 2018. július 24-én megláto-
gatta Egyesületünket és annak könyvtá-
rát dr. Nagy István agrárminiszter.

A könyvtárat látogatók száma a ta-
valyi esztendõben meghaladta a koráb-
bi éveket. Ez jelentõs mértékben an-
nak is volt köszönhetõ, hogy a 2018.
évi egyesületi választások során több
helyi csoport és szakosztály is a könyv-
tárban tartotta meg választási rendez-
vényét, ami lehetõséget nyújtott a
könyvtár bemutatására is. 

A nem egyesületi látogatók közül
még ki kell emelni a Természetjáró
Szövetség csoportjának rendezvényét,
és egy finn, észt erdõtulajdonosokat és
erdõgazdálkodókat tömörítõ csoport
könyvtári bemutatóját.

A 2018. év több jelentõs könyvado-
mányt is jelentett egyesületünk számá-
ra. Közülük is külön kell szólnom dr.
Ádámfi Tamás több mint száz erdé-
szeti-vadászati könyvet tartalmazó
adományáról, vagy Holdampf Gyula
tagtársunk immáron negyedik nagy-
számú dokumentumot tartalmazó
ajándékáról. 

Dr. Varga Szabolcstól válogatott, ar-
chív ritkaságokat is tartalmazó könyv-
csomagot kaptunk. Ugron Ákos érdekes
minisztériumi iratokkal, ismertetõkkel és
könyvalakú dokumentumokkal gazda-
gította állományunkat. 

Dr. Szemerédy Miklóstól és Gencsi
Zoltántól az általuk írt könyvek szerzõi
példányait, Berdó József kollégánktól
több mint fél évszázados erdészeti té-
májú, ritkaságszámba menõ gyufacím-
kéket kaptunk.

Nagyon köszönjük eddigi és leendõ
adományozóinknak önzetlen segítsé-
güket és kérjük a jövõben is támogas-
sák Egyesületünk, Könyvtárunk ügyét!

Érdemes még megemlíteni az OEE Al-
manach 2. kötetének megjelentetésre va-
ló elõkészítését, amelynek során, az õsz
folyamán az OEE helyi csoportjaitól és
szakosztályaitól kapott anyagokat, kiegé-
szítéseket, módosításokat és javításokat a
szövegen átvezettük, annak véglegesíté-
se és nyomdai elõkészítése folyamatos.
Az OEE Elnöksége a kötet megjelenteté-
sét technikai okok (a kiadásra kerülõ
könyvek munkáinak év végi torlódása)
miatt 2019-re tervezi.

Dr. Sárvári János
a Könyvtár õre
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A helyi csoportunk egy szép õszi na-
pon kétnapos tanulmányútra indult az
Alföldre. A közösségi együttlét élmé-
nyén túl az egyik legfontosabb cél az
volt, hogy testközelbõl lássák a helyi
csoport tagjai a Kiskunsági Nemzeti
Park területén történõ erdõkezelési te-
vékenységet. 

A helyi csoport tagjaiból külön ki
kell emelni az Erdészeti Tudományos
Intézet szakmai gárdáját, illetve a Mát-
rafüredi Erdészeti Szakiskola tanárait
és diákjait. 

Elsõ nap Tiszaalpáron a Templom-
dombnál indult a szakmai program, ahol
a Kiskunsági Nemzeti Park igazgatója,
Ugró Sándor bemutatta az igazgatóság
tevékenységrendszerét, mûködését,
majd Bártol István, természetvédelmi õr,
az Árpád-kori falurekonstrukciót és egy
kiváló kilátóhelyrõl a Szikra és az Alpá-
ri-rét madárvilágát. 

Délután a szelektív programok a ti-
szavölgyi erdészkerületben folytatód-
tak, ahol Szabó Lajos, a Kiskunsági
Nemzeti Park erdészeti osztályvezetõje,
valamint Vódli Dávid kerületvezetõ két
erdõrészlet megtekintése során beszélt
a nemzeti park erdõgazdálkodási-erdõ-
kezelési tevékenységérõl, valamit az ár-
téri erdõterületek erdõszerkezet-átala-
kításáról. 

A Kiskunsági Nemzeti Park mintegy
10 000 hektár erdõterületen végez er-
dõkezelési feladatokat, ennek a nagy
része a kiskunsági homokhátság extré-
men száraz homoki termõhelyein talál-
ható, a kisebbik rész pedig ártéri terü-
leteken, elsõsorban a Tisza árterén.

A délután fénypontja a kenutúra
volt Lakitelek-Tõserdõn a Holt-Tiszán,
mely nemcsak a diákság részére volt
különleges élmény. Este a Kontyvirág
Erdei Iskolában volt a szálláshely, ahol
a résztvevõk megkóstolhatták a kis-
kunsági puszták egyik fontos terméké-
bõl, a bivalyból készült pörköltet. Va-
csora után a baráti beszélgetés az
éjszakába nyúlt, természetesen elõke-
rültek a jófajta mátrai borok is. A diák-
ság jókedvvel hallgatta Szuromi László
és Csóka György jó ízû adomáit.

Másnap a korai reggeli után Buga-
cot célozta meg a csapat, legelõször a
KEFAG Zrt. Bugaci Erdészetének alsó-
monostori csemetekertjét tekintették
meg (a KEFAG Zrt. jelentõs csemete-
beszállító a nemzeti park erdõszerke-
zet-átalakításához). Ezt követõen meg-
tekintettük az Alföldfásítási Múzeumot.

Ezután újból a Kiskunsági Nemzeti
Park saját vagyonkezelésû erdõterületé-
re mentünk, ahol egy hosszabb gyalog-
túra kapcsán a bugaci õsborókást jártuk

be, legfõképp a 2012. évi erdõtûzkárral
érintett terület rehabilitációját. 

Itt természetesen a nemzeti park er-
dõkezelési tevékenysége került az elõ-
térbe, a terepi sétát Tóth Sándor, kerü-
letvezetõ erdész és Szabó Lajos,
erdészeti osztályvezetõ vezette. 

Kiemelt téma volt a természetvédelmi
szempontok érvényesítése az erdõkeze-
lési tevékenység során. Elsõsorban arra
kell gondolni, hogy természetvédelmi te-
rületen az õshonos fa- és cserjefajokat ré-
szesítik elõnyben az erdõszerkezet-átala-
kítás során. A fahasználati beavatkozások
közben fokozottan ügyelnek arra, hogy
holtfa a területen megfelelõ eloszlásban
maradjon. Kímélik az odvas fákat, a fész-
kes fákat. Különösen figyelnek a védett
fajok és élõhelyük, valamint a taposásra
érzékeny homoki gyepek megõrzésére.

A nemzeti park által vagyonkezelt
területek közel 40%-a túlnyomórészt
idegenhonos fafajokból áll. Szerencsé-
re megtalálhatók az ártéri területeken
puhafás és keményfás ligeterdõk, vala-
mint a homokhátsági területeken a bo-
rókás nyárasok és pusztai tölgyesek
maradványai. Az erdõszerkezet-átala-
kítások során õshonos fafajokból álló,
természetes elegyfafajokat tartalmazó
erdõket hoznak létre. 

A Mátrafüredi Helyi Csoport végzõs
erdésztechnikus tanulói számára ez a
két nap is jól szolgálta a technikusi mi-
nõsítõ vizsgára való sikeres felkészülé-
süket. 

Köszönettel tartozunk az AM ASZK
Mátra Erdészeti-, Mezõgazdasági- és
Vadgazdálkodási Szakgimnáziuma,
Szakközépiskolája és Kollégiuma veze-

tõségének, rendezvényünk támogatá-
sáért! Köszönet a KNPI munkatársainak
a szakmai programért! Helyi csopor-
tunk tagsága egyetértett abban, hogy
anyagi lehetõségeinkhez mérten, a jö-
võben is szervezzünk hasonló tanul-
mányutakat más-más erdészeti tájakon!

Szabó Lajos, Lászka István, OEE
Mátrafüredi H. Cs.
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Mátraiak az Alföldön
Szakmai tanulmányút a Kiskunságban

A Mátrafüredi Helyi Csoport tevékenységének kiemelt célja a tagság szak-
mai összetartozásának az erõsítése, a szakiskolában nevelõdõ, tanuló diák-
ság integrálása az erdész szakmába, a generációk közötti tapasztalatátadás
segítése. Ezért is nem érdektelen talán, ha egy korábbi õszi rendezvényt idé-
zünk most vissza folyóiratunk hasábjain.

Balról:Vódli Dávid, Szabó Lajos, Ugró Sándor, Szuromi László, Dr. Csóka György,
Tajti László, Tóth Sándor



Erdészeti Lapok CLIV. évf. 2. szám (2019. február)60

Immáron hagyományosan, adott nap-
tári évben, minden novemberi havi he-
lyi csoport taggyûlés tisztelgõ körút-
tal kezdõdik Békésben. Ilyenkor
tagjaink meglátogatják a megyében
álló erdészeti emlékhelyeinket.

Gazdag múltunk feltárása szerencsére
olyan jól haladt az elmúlt években, hogy
a novemberi megrövidült nappalokba
már teljeskörûen nem fér bele a látoga-
tás és tisztelgés. Idén november 30-án
két helyszínt keresett fel közösségünk.
Mindkettõ az idei vándorgyûlés alkalmá-
val létesült, és tagjaink egy része még
nem láthatta. 

Elsõként a gr. Tisza Lajos, Egyesüle-
tünk volt elnöke tiszteletére felállított
geszti fejfa-emlékoszlopot kerestük fel.
Az emlékhely formája a geszti temetõ-
ben használatos évszázados sírjeleket
idézi. Örömteli hír, hogy az ország
erdészeinek jelenlétében felavatott em-
léket szeretettel befogadta a helyi refor-
mátus gyülekezet, a település önkor-
mányzata és a helyi Arany János
Általános Iskola és annak alapítványa

is. Gesztrõl származó kollégánk, Serfõ-
zõ László újra és újra megteremti a meg-
emlékezés hitelességét számtalan geszti
történetével, a Tisza családhoz kötõdõ
többgenerációs emlékeivel. 

Másodikként a Fekete-Körös partján
álló Szép-Szilágyi Erdészeti Emlékhe-
lyet látogatta meg a társaság, ahol
ugyancsak a vándorgyûlés alkalmával

avattunk fel egy emlékhelyet a megyé-
ben valaha szolgált erdészeinkrõl. 

Jó alkalom volt ez arra, hogy a kol-
lektív emlékezetet is segítségül hívjuk a
még hiányzó nevek és adatok össze-
gyûjtéséhez. A volt erdészházban lévõ
kiállítás megtekintése során, ami a ván-
dorgyûlés óta is gazdagodott, megfogal-

mazódott az az igény, hogy hozzunk lét-
re egy erdészeti-vadászati könyvtárat is. 

Ennek alapjait már a DALERD Zrt. er-
dészeti erdei iskolája lerakta, hiszen
évek óta gyûjti a hagyatékokból és ado-
mányokból származó értékeket. Bízunk
abban, hogy ez a mostani rendezvény
újabb lendületet ad majd a terveinknek.

A taggyûlés Gyula-Városerdõn újabb
tagokkal kiegészülve az erdészeti erdei
iskolában zárult. Kollégáink meghallgat-
hatták küldöttünk friss beszámolóját az
OEE Küldöttgyûlésérõl, a választások
eredményeirõl. Érdekes beszélgetés ala-
kult ki a Körösök völgyének tájhaszná-
latának változásairól annak kapcsán,
hogy megismerhettük azokat a georefe-
rált térképeket, amelyek a vízrajzi és az
ökológiai változásokat mutatják az el-
múlt évszázadok során. Gyarapodott a
tájneveink jegyzéke, a tájhasználati, er-
dõkezelési módozataink listája. 

A tartalmas napot kellemesen elköl-
tött ebéddel és baráti beszélgetéssel
zárta a Békés Megyei Helyi Csoport.

Puskás Lajos
elnök, OEE Békés megyei H. Cs.
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2016 karácsonyára feleségem ajándék-
képpen bekereteztette a régóta kalló-
dó, nagyanyámról festett képet. Tisztí-
tás után meglepetésként ért a kép bal
alsó sarkában olvasható aláírás. Egy-
ben eszembe jutott egy elbeszélés.

A festmény története a következõ.
1943 nyarán a tatai Esterházy-kisállo-
más felõl három férfi érkezett Bajra.
Egyikük Roth Gyula egyetemi tanár,
aki évek óta ingázott Budapest és Sop-
ron között fiatal egyetemisták, fõisko-
lás diákok kíséretében. 

Utazásai közben az említett állomá-
son le-leszállva többször meglátogatta
a Bajon élõ uradalmi pagonyerdészt
– Szekeres Károlyt – aki egyben a pro-
fesszor által sokat támogatott MEVME el-
nöke is volt. 

Már jól ismerte az utat a templom
mögött fekvõ erdészházhoz, mely kb.
15 percnyi gyaloglásra feküdt a vasút-
állomástól. Ekkor is rövid látogatásra
érkeztek a MEVME elnökéhez v. Sze-
keres Károlyhoz. A másik két fiatal sop-
roni egyetemista – Felvidékrõl –, kik-
nek a tanára a vonaton már ecsetelte

leendõ vendéglátójuk életét és a Ma-
gyarországhoz visszatért területek kap-
csán kifejtett tevékenységét. 

Ilyen esetekben hangzott el a híres
kiáltás úgy, hogy a vendég is hallja:
„Anyu, öntsd fel a levest, mert vendé-
gek érkeztek!” Miután jóízûen megebé-
deltek a vendéglátó háziasszonyt meg-
kérdezték, hogy miként szolgálhatják
meg a finom ebédet. 

Egyikük örömmel ajánlotta fel, hogy
szívesen megfestené az arcképét mivel
szeret rajzolni, csak kapjon egy fény-

képet. A kép elkészült, a fiatal diák ké-
szítette hálából a háziasszonyról. A há-
ború, mint sok minden mást, ezt az is-
meretséget is szétzilálta. A professzor
még évekig látogatta a családot. 

2016 márciusában Dunaszerdahelyen
kiállítás nyílt az 1952-ben született Beõ-
thy Élõ Hajnalka különleges techniká-
val készült festményeibõl. A mûvésznõ
frezetto technikájának elismeréseként
2013-ban Vincent van Gogh Artist Dip-
lomát kapott, melyet XVI. Károly Gusz-
táv svéd király adományozott neki. 

Az említett dunaszerdahelyi kiállítá-
son a mûvésznõ elmondta, hogy Babos
Ágnes festõmûvész adta meg az indítta-
tást és dr. Gunda Mihály, a Soproni Er-
dészeti és Faipari Egyetem tanszékveze-
tõ professzora szerettette meg vele a
rajzolás örömét. Õ volt az egykori festõ-
diák, aki késõbb a soproni egyetem
ábrázoló geometria tanszékének vezetõ-
je, a gépészeti mûszaki rajz szerelmese
lett. Az említett pagonyerdészrõl pedig
egy erdei utat nevezett el Baj község
2018 júliusában. Így él tovább emlékük.

Inokai Balázs
okl. erdõmérnök

Békés megyei erdészek emlékezete

Roth Gyula és Gunda Mihály emlékére
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Eleinte szakgazdasági, majd fahasználati munkakörben, a
központi könyveléstõl rendszeres adatátvételre is szükség
volt. A jellemzõen még átíró könyvelés hamarosan mechat-
ronikusra váltott, a jellegzetes géprobaj felülírta a halk kézi
írást. 

A mostani történet délelõttjén azonban leállt a Robotron
könyvelõgép. Ideges kapkodás, tanácstalan arcok a köny-
velõségben. Négy nap múlva, közben egy vasárnappal, ha-
táridõs az éves zárás. Végleges adatok tehát még odébb, a
szervizelés pedig… 

Éves szakmai adatok helyett hallgatom a sápadozó cso-
portvezetõnõt, nézem, ahogy ismételten próbálkozik életre
kelteni a gépet, közben tüzetesebben bámulom a lebénult
masina küllemét. 

Arányos, esztétikus a kivitel, praktikusan zárt, ahol szük-
séges. A billentyûzet elõtti oldalsó peremen látható csupán
egy kis átmérõjû nyílás. A kezemben tartott grafitceruza vas-
tagságával egyezõ lehet.

Lehajolva kukucskálok, hogy mi látható a kis nyíláson,
de: sötét egy hely! – Hagyja csak, meg kell várnunk a mû-
szerészt, nincs más választásunk! – mondja elkeseredetten
a csoportvezetõnõ.

Visszahúzódom, közben azért, óvatosan belecsúsztatom
a ceruzát a kis lyukba, talán 4-5 centire, … elakad! 

„– Hozzá ne nyúljon, az Isten szerel…!” – lehelet meg-
szegik, kattanás, és zakatolva nekilendül a szerkezet.  

Egyszerre hökkent és sugárzó tekintetek vetõdnek rám,
talán fel is dobnának örömükben, ha elég magas lenne a
belvilág. Egyik könyvelõnõ már a folyosón harsogja, hogy
„megcsinálta, mûködik!”                   

A géphiba elhárítása valamennyire mégis elégedettséget
fakasztó sikertörténet lett inkább, amiért nem zrika járt. 

Zrika azért volt néhány hónap múlva, másik részlegnél,
mert az akkori, átlagosnál kissé bonyolultabb, beragadt bil-
lentyûs mechatronikus asztali számológép életrekeltésében
is, letéteményesként hittek bennem, és „híttak”.

Billentyûzet gombjai és takarólemeze, kézzel és bicska-
pengével le; a mintegy 20 billentyû rugói pedig, ahogyan
szoktuk mondani: a szélrózsa minden irányába fel…

Apatóczky István
erdésztechnikus  

Mechatron-irón

Vagy mondhatnám: terítéken a fafeldolgozás, ha azt veszem,
hogy az egykori erdõ- és fafeldolgozó gazdaságok fûrészipa-
ri fejlesztései követõre találtak, pl. bizonyos erdõ- és vadgaz-
daságnál is. 

Tûzbe hozták, és bár nem abba a tûzbe rogyott, baklö-
vés azért adódott. Ami viszont nem feltétlenül érdemelt ka-
lap mellé tûzhetõ töretet. 

Történt pedig, hogy a történelmi nagyvadas területet kezelõ
erdészet újabb történelmi eseményhez érkezett. Az addigi sza-
lagfûrészes feldolgozást az újonnan beépítésre váró R-2 gatter
jóvoltából tervezte gazdagítani, termékekben, értékben egyaránt. 

A gatter beépítését ugyanakkor nyilván tervezte a kisebb
központi stáb is, erdész, gépész, mérnök, technikus.

A technikus kapta az egyik utolsó látványos lépés elõké-
szítésének feladatát. A stáb vezetõje kiterítette elé az elég
viseltes, kétasztalnyi pauszt, rajta a valahonnan másolatban
megszerzett gépalapozási rajzzal és vignettákkal óvatosan
leszorította a széleket. Erre az üres pausztekercsbõl henge-
rített azonos méretû darabot és azt is leszorította.

– A rajzról hajszálpontosan másold át, és tussal húzd ki a
gép aljának szegélyvonalait és a rögzítõ csavarok jelöléseit!
Hajszál-pontosan!! – ismételte jelentõségteljesen, vállon pas-
kolva a fiatalembert. 

A technikus a jelentõséget teljesen átérezte, a vállverege-
tést meg a bizalom jelének érezte. Érzeteknek bõvében te-
hát, belehúzott: ceruzával vonalzó mentén, körzõvel pedig,
középpont körül. Következett a tusvonalas átrajzolás, kis
fújkálásos-legyezgetõs szárítás, végül a kontroll.

És nemsokára következett a várva várt pillanat. Az eme-
lõdaru az elkészült masszív alap fölé emelte a gattert és ün-
nepélyes lassúsággal, az élénken figyelõk gyûrûjében en-
gedte a vaskos rögzítõ csavarok szintjéig. 

A szerelõk egyike mozdított kicsit az elakadó monstru-
mon, ám az ismét megbillent. A megemelt gép alatt most
másik csavart igyekezett kissé irányba segíteni, kalapálással. 

Az összképet nézvést kiderült azonban, hogy egy csavar,
nem csavar. Vagyis, hogy egy csavar, mint száz, ha az az
egy, a szükséges százból, rossz helyen van. 

Fõleg pedig, ha az együtt szükséges 5-10-bõl mindegyik
– mint ennél a gépnél – átellenes helyen van.

Pauszfordultával, végül helyükre kerültek a dolgok.
Apatóczky István

erdésztechnikus

’R’, mint reciprok
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Az ülés helyszíne: Budapest, Erdészeti
Információs Központ (Budakeszi út
91.)

Jelen vannak:
Elnökség: Zambó Péter elnök, And-

résiné Ambrus Ildikó, Kiss László és
Mocz András alelnökök, dr. Oroszi
Sándor SZB elnök, Dobre-Kecsmár
Csaba, Köveskuti Zoltán, Spingár Pé-
ter, Szabó Tibor József és Szentpéteri
Sándor régióképviselõk (10 fõ).

Tanácskozási joggal: Bak Julianna
EB elnök, Nagy László EL fõszerkesz-
tõ, dr. Sárvári János, a Könyvtár õre,
Elmer Tamás projektfelelõs

Az ülést megnyitva Zambó Péter el-
nök köszöntötte a megjelent elnökségi
tagokat, meghívottakat. Megállapította,
hogy az elnökség 10 fõvel határozat-
képes. A jegyzõkönyv vezetésére
Szentpéteri Sándort, a hitelesítésre Kö-
veskuti Zoltánt és Szabó Tibor Józsefet
kérte fel, majd ismertette a napirendet.
Fentieket az elnökség egyhangúan el-
fogadta.

Az elsõ napirendi pontban Szentpé-
teri Sándor ügyvezetõ igazgató az Or-
szágos Erdészeti Egyesület 2019. évi
tagdíjainak megállapítására vonatkozó
javaslatát ismertette. 2018 év végén
szükséges megállapítani a 2019-tõl ér-
vényes egyesületi tagdíjakat, amelyek
az Alapszabály részét képezik. A ren-
des tagok tagdíjait a küldöttgyûlés ha-
tározatban állapítja meg. A tagdíjakról
írásban kiküldött elõterjesztés alapján
a 2018. november 28-i budapesti Köz-
gyûlésen szavaznak a küldöttek. A
2013–2017 közötti infláció mértéke, va-
lamint a jelenleg rendelkezésre álló
elõrejelzések alapján a 2019. évi 3%
körül várható a fogyasztói árindex éves
változása a tagdíj vonatkozásában már
érvényesíthetõ, így a javasolt tagdíj a
korábbi kismértékû változások elmara-
dását is tartalmazza. Az elnökség az
elõterjesztést megvitatta és a követke-
zõ döntést hozta:

25./2018. (11. 23.) elnökségi
határozat: Az elnökség javasolja
a küldöttgyûlésnek, hogy a 2019.
január 01-tõl érvényes tagdíjakat
a következõk szerint állapítsa
meg: aktív dolgozók tagdíja évi

10 000 Ft; nyugdíjasok tagdíja évi
4000 Ft; kedvezményes (határon
túli, tanuló, gyes-gyed, munka-
nélküli) tagdíj évi 1600 Ft.

A szavazáson jelen van 10 fõ
elnökségi tag. Szavazatok: 10
igen, 0 tartózkodás, 0 nem.

Második napirendi pontban Szent-
péteri Sándor ügyvezetõ igazgató be-
számolt az Egyesület EU 2016/679. szá-
mú Általános adatvédelmi rendeletnek
(GDPR és a 2011. évi CXII. törvény-
nek) való megfelelése érdekében tett
lépésekrõl. A szabályzatok, tájékozta-
tók, iratminták, adatbázisok GDPR ren-
delet rendelkezéseivel összhangban
való megfelelésének helyzetérõl. Az
Egyesület 2018. július 12-én szerzõdést
kötött a Vagyonbank Befektetési és Va-
gyonkezelõ Kft.-vel, az EU 2016/679.
számú Általános adatvédelmi rendelet-
nek, azaz General Data Protection Re-
gulation (továbbiakban GDPR)-nak és
a hatályos Információs önrendelkezési
jogról és az információszabadságról
szóló 2011. évi CXII. törvénynek való
megfelelésre. A GDPR konformitás fel-
mérését célzó átvilágítás megtörtént, a
szükséges dokumentumokat a Vagyon-
bank Kft. elkészítette. A legnagyobb fel-
adat a tagnyilvántartásban szereplõ
adatok jogszerû nyilvántartása és en-
nek érdekében a tagnyilvántartó adat-
lap is kiegészítésre került. Ezeket a tag-
sággal kell kitöltetni és a titkárságra
megküldeni. Ebben a munkában a ré-
gióképviselõk segítõ közremûködését
kéri. Bak Julianna EB elnök javasolja a
túlzott adminisztráció és postaköltség
csökkentése érdekében az elektroni-
kus adatbekérés lehetõségét. A legjobb
megoldás érdekében a Vagyonbank
Kft.-vel a titkárság egyezteti a legegy-
szerûbb megoldás lehetõségét.

Harmadik napirendi pontban Nagy
László fõszerkesztõ az egyesületi hon-
lap arculatának, mûködtetésének meg-
újítására a kor követelményeinek való
megfelelésére vonatkozó tervezetet
mutatta be. A 6 éve készített és azóta
folyamatosan üzemeltetett központi
honlap megérett mind technikailag,
mind admin, mind arculati alapon,
mind felhasználói oldalról a megújítás-
ra. A webfejlesztések területén 6 év na-

gyon sok idõ, menet közben ugyan
megpróbáltunk megfelelni a megválto-
zott igényeknek, számos utólagos mó-
dosítás történt, de az admin, WCMS
önmagában már 10 évnél is régebbi,
így bõven cserére érett. Ráadásul hon-
lapcsaláddá nõttük ki magunkat, így a
többi tematikus honlapunk mûködte-
tése is optimalizálást, egyszerûsítést kí-
ván (lásd Év fája). 

26./2018. (11. 23.) elnökségi
határozat: Az elnökség egyetért
a honlap fejlesztésével, megújítá-
sával, amelyre a forrás rendelke-
zésre áll és a munkák koordiná-
lásával megbízza Nagy László
fõszerkesztõ urat. A honlap elké-
szítésének határideje 2019. janu-
ár 31.

A szavazáson jelen van 10 fõ
elnökségi tag. Szavazatok: 10
igen, 0 tartózkodás, 0 nem.

Negyedik napirendi pontban Lomniczi
Gergely az Indigo Communication Kft.
stratégiai igazgatója számolt be az Egye-
sület 2018. évi kommunikációs esemé-
nyeirõl, eredményeirõl, amely kiemelke-
dõen eredményes volt az erdészeti
ismeretterjesztés területén. Az Agrármi-
nisztérium támogatásával az Országos
Erdészeti Egyesület számos szemléletfor-
máló kampányt valósított meg, amelyek
a korábbi években nem látott mértékben
jutottak el a lakossághoz, és aktivizálták
a nagyközönséget. Tavasszal az Erdõk
Világnapjától (március 21.) a Föld Nap-
jáig (április 22.) tartott a klímaváltozás és
az erdõk kapcsolatát bemutató kam-
pány. Nyolc üzenetben mutattuk meg az
erdõk szerepét a klímaváltozás negatív
hatásainak csökkentésében. Az üzenete-
ket tartalmazó rádióspotok összesen 74
alkalommal jelentek meg a Petõfi és a
Sláger Rádióban, üzenetenként átlagosan
405 ezer fõs eléréssel. A közösségi mé-
dia kampányhoz 50 Facebook-oldal csat-
lakozott, összesen 530 ezer követõvel.
Az egyes posztok átlagosan 156 ezer em-
berhez jutottak el. Ez volt az erdészeti
ágazat elsõ közösségi médián alapuló
kampánya, ami jelentõs sajtóérdeklõdést
is generált.

A klímaváltozással kapcsolatos kam-
pánnyal egy idõben indult, és ugyan-
ezt a témát dolgozta fel a középiskolá-
soknak szóló online erdõismereti
vetélkedõ, a „Fedezd fel az öröksé-
ged!” 2. fordulója, amin 161 háromfõs
csapat vett részt.

A tavaszi lombfakadás után indult a
Fa Book erdei fahatározó applikációt be-

EGYESÜLETI ÉLET

JEGYZÕKÖNYV
az Országos Erdészeti Egyesület elnökségének

2018. november 23-án, 9.30-kor kezdõdött ülésérõl
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harangozó kampány. Az applikációt
több mint 20 ezren töltötték le, a közös-
ségi médiában a kapcsolódó kvíz mint-
egy 500 ezer embert ért el. A téma jelen-
tõs sajtóérdeklõdést is generált, 87
helyen jelent meg a fejlesztést és annak
célját bemutató közlemény. Október 1-
jén az Erdõk Hete nyitórendezvényén
került bemutatásra A növekvõ erdõk nyo-
mában címû ismeretterjesztõ film. A 37
perces alkotás a magyarországi erdõtele-
pítések 100 éves történetét dolgozza fel
a fiatal korosztálynak szóló képi világ-
gal. Az interneten szabadon megtekint-
hetõ film beharangozó kampánya során
a videóelõzetes 502 ezer nézõhöz jutott
el, míg magát a teljes filmet közel 6500
alkalommal nézték meg. A kapcsolódó
Facebook- és hírlevélkampánnyal közel
750 ezer embert sikerült elérni. Az erdõ-
terület növekedésének témáját dolgozta
fel az Erdõk Hete rendezvénysorozat, és
az õsszel harmadik alkalommal induló
„Fedezd fel az örökséged!” vetélkedõ is.

Fenti kampányok mind az Agrármi-
nisztérium környezeti nevelési támoga-
tásának segítségével valósultak meg
2018-ban, és hoztak a 21. századi kom-
munikációs eszközök használata terén
is látható és maradandó eredményeket.

Az ötödik napirendi pontban Szent-
péteri Sándor ügyvezetõ igazgató a Vi-
dékfejlesztési Program (VP) erdészeti
támogatási jogcímeinek forrásátcsopor-
tosításáról tájékoztatta az elnökséget.
Az Agrárminiszternek írott levél folyo-
mányaként, a VP erdészeti támogatá-
sainak hatékony felhasználásának ér-
dekében 2018. szeptember 10-én a
MEGOSZ képviselõivel egyeztetést
folytatott Egyesületünk. Ennek egyik
hangsúlyos eredménye, hogy a teljes
ágazati forrás 2020-ig (2022) rendelke-
zésre áll, átcsoportosítás nem történt
azt az erdészeti ágazat tudja felhasznál-
ni. Ennek nyomán keresték meg Egye-
sületünket a következõ kérdésben:

Az Erdõsítés támogatása (VP 5-8.1.1-
16) címû pályázati felhívásra (keret-
összeg: 38,84 Mrd Ft) eddig 815 db tá-
mogatási kérelem érkezett be, ebbõl
770 db hagyományos erdõtelepítésre
és 47 db ipari célú faültetvények léte-
sítésére. Mivel a felhívás 2019. június
30-án lezárul, ezért szükség lenne az
Egyesület szakmai véleményére, hogy
a jelenleg felhasználható 19,63 Mrd Ft
forrásra a jelenlegi feltételek alapján
körülbelül mekkora igény várható?  A
magán- és állami tulajdonban lévõ er-
dészetek nagyjából mekkora területû
erdõtelepítést terveznek a jövõben, en-
nek mennyi a várható forrásigénye? 

Ezen felül szükségét látjuk-e további
átcsoportosításoknak, annak érdekében,
hogy a rendelkezésre álló forrásokat a
VP erdészeti jogcímein teljeskörûen fel
tudjuk használni. Szabó Tibor József ré-
gióképviselõ véleménye szerint az ala-
csony forrásfelhasználás oka az elhúzó-
dó, lassú, 1,5 évet is elérõ elbírálás és
kifizetés. Ennek felgyorsításával javítani
lehetne a pályázati hajlandóságon. Mocz
András alelnök tájékoztatta az elnöksé-
get, hogy 2019 tavaszáig a MEGOSZ fel-
méri, hogy a támogatási idõszak végéig
mennyi erdõtelepítést lehet prognoszti-
zálni, amelynek alapját az erdészeti ha-
tóságnak beadott kiviteli tervek jelentik.
Az igények után tesznek javaslatot az át-
csoportosítások mértékére. Szentpéteri
Sándor ügyvezetõ igazgató az átcsopor-
tosításoknál kérte, hogy az állami erdõ-
gazdálkodók számára is lehetõvé kell
tenni a forrásokhoz való hozzájutást.

27./2018. (11. 23.) elnökségi
határozat: Az elnökség megis-
merte a VP erdészeti jogcímeinek
eddigi felhasználását és az átcso-
portosítás érdekében további adat-
egyeztetést tart szükségesnek a
2019. március 31-i határidõre tör-
ténõ javaslatok átadásához. Fele-
lõs Mocz András alelnök és Szent-
péteri Sándor ügyvezetõ igazgató,
határidõ 2019. január 31.

A szavazáson jelen van 10 fõ
elnökségi tag. Szavazatok: 10
igen, 0 tartózkodás, 0 nem.

A hatodik napirendi pontban Szent-
péteri Sándor ügyvezetõ igazgató a
2018. évi országos választások helyze-
tét ismertette. Az Egyesület helyi cso-
portjaiban és a szakosztályokban a vá-
lasztásokat 2018. szeptember 28-ig
kellett megtartani. Határidõre a 38 helyi
csoportból 34 esetében megtörténtek a
választások. 4 helyi csoportnál – Bajai,
Pest megyei Magánerdõ gazdálkodási,
Sopron Hallgatói, Zalaegerszegi – hatá-
rozatképtelenség miatt nem történt meg
a tisztújítás, itt egy év múlva lehet újból
választást tartani. A szakosztályok ese-
tében rosszabb az arány, mivel a 21 szak-
osztályból 5-nél volt határozatképtelen-
ség, ezek a következõk: Erdészeti Erdei
Iskola, Erdõfeltárási, Erdõvédelmi, Ma-
gánerdõ-gazdálkodási és a Megújuló
energia Szakosztályok. Az eljárásrend a
helyi csoportokhoz hasonló. A jelölések
az országos tisztségekre megtörténtek,
az elnöki tisztségre 4 jelölés érkezett,
amelyet 3 jelölt nem vállalt. A régiókép-
viselõk esetében a Közép-Magyarorszá-

gi Régió esetében 3 jelölés történt, 2 je-
lölt nem vállalta, a Nyugat-Dunántúli és
az Észak-Alföldi Régiónál két jelöltre ér-
kezett javaslat, mindkettõ vállalta, a töb-
bi régió esetében 1-1 jelöltre érkezett ja-
vaslat, mindenki vállalta. Az EB
elnökére egy jelölés van, vállalta, míg a
tagokra 12 jelölés érkezett, amelyet 6 je-
lölt nem vállalt. A jelöltek bemutatko-
zása a honlapon elérhetõ, az országos
választásra a 2018. november 28-i Ün-
nepi Tisztújító Küldöttgyûlés keretében
kerül sor, ahol a választások lebonyolí-
tást az OVB végzi.

A hetedik egyebek napirendi pontban
Zambó Péter Elnök tájékoztatta az elnök-
séget a 2019. február 9-i Erdészbál elõké-
születeirõl, a kiemelt meghívottakról. Dr.
Rakonczay Zoltán egykori alelnökünk
nekrológjának megírására Nagy László
fõszerkesztõt kéri fel, hogy a következõ
lapszámban megjelenhessen. Szentpéteri
Sándor ügyvezetõ igazgató tájékoztatta az
elnökséget a könyvkiadás helyzetérõl.
A Magyar Erdõgazdálkodás Képes Törté-
nete III. kötete elkészült a Küldöttgyûlé-
sen már megvásárolható. Az Almanach
II. kötetének és a Gyökerek és lombok XII.
kötetének megjelenése 2019. elsõ félévé-
ben várható. Nagy László fõszerkesztõ a
trianoni megemlékezés keretében meg-
jelentetni kívánt könyv szerkesztésébe
bevont történészekkel történt egyeztetés-
rõl számolt be. Az elnökség támogatta a
megbízási szerzõdés keretében történõ
munkák elkezdését. Andrésiné Ambrus
Ildikó alelnök tájékoztatta az elnökséget,
hogy a megalakult ágazati készségtanács-
ba az oktatás képviselõjeként bekerült.
A középfokú erdészképzést integrálni
akarták a mezõgazdasági képzésbe, de a
sikeres érdekérvényesítésnek köszönhe-
tõen maradt külön struktúrában. Mocz
András alelnök és dr. Oroszi Sándor a
Szerkesztõbizottság elnöke bejelentette,
hogy a következõ elnökségben már nem
tud feladatot vállalni. Megköszönte az el-
nökségnek a közös munkát és jó mun-
kát és sok sikert kívánt a 2019-tõl hiva-
talba lépõknek.

Az ülés végén Zambó Péter elnök
megköszönte az elnökség munkáját és
az elnökségi ülést bezárta.

kmf.
Zambó Péter

elnök
Szentpéteri Sándor

jegyzõkönyvvezetõ 
Hitelesítõk:  

Köveskuti Zoltán
régióképviselõ 

Szabó Tibor József
régióképviselõ  
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Az ülés helyszíne: Budapest, Agrármi-
nisztérium Darányi Ignác terem

Az ülést megnyitva Zambó Péter el-
nök köszöntötte az Agrárminisztérium,
Nemzeti Agrárgazdasági Kamara, a Part-
nerszervezetek, úgymint a MEGOSZ,
FAGOSZ, Pro Silva Hungaria és a Sop-
roni Egyetem képviselõit, a megjelent
küldötteket, az elnökség és az Ellenõr-
zõ Bizottság megjelent tagjait és az ér-
deklõdõ tagokat. Megállapította, hogy
59 fõvel a küldöttgyûlés határozatké-
pes. A jegyzõkönyv vezetésére Szent-
péteri Sándor ügyvezetõ igazgatót, hi-
telesítõknek Holdampf Gyulát és Nagy
Frigyes Vincét javasolta, személyüket a
küldöttgyûlés egyhangúlag elfogadta.
Ezután ismertette a napirendet, melyet
a küldöttek tartózkodás és ellenszava-
zat nélkül elfogadtak.

Az elsõ napirendi pont keretében
dr. Bitay Márton Örs államtitkár ünne-
pi beszéde hangzott el. Megemlékezett
az erdõgazdálkodást ért trianoni vesz-
teségekrõl és azóta eltelt eredmények-
rõl, amelyekben minden korszak erdé-
szei sokat tettek és ezt a munkát csak
elismerés illeti. Az Országos Erdészeti
Egyesület az Agrárminisztérium straté-
giai partnere és a jövõben is számít a
közös munkára. Beszéde végén külön
megköszönte Zambó Péter elnök és
Kiss László alelnök úr munkáját és
megnyitotta a Tisztújító Ünnepi Kül-
döttgyûlést.

A második napirendi pontban Zam-
bó Péter elnök ünnepi beszéd kereté-
ben értékelte az Országos Erdészeti
Egyesület 2015–2018 közötti tevékeny-
ségét, amely teljes egészében az Erdé-
szeti Lapok decemberi számában lesz
olvasható.

Harmadik napirendi pontban André-
siné dr. Ambrus Ildikó technikus alelnök
dr. Bedõ Albert halálának 100. évfordu-
lója kapcsán tartott megemlékezést, leg-
nagyobb erdész elõdünk egyesületi és
szakmai munkásságának méltatásán ke-
resztül. 

Negyedik napirendi pontban Kiss
Csaba az Egyesület Erdészettörténeti
Szakosztályának elnöke a Selmecbányai
Magyar Királyi Bányászati és Erdészeti
Fõiskola, az erdészeti felsõoktatás Ma-

gyarországra való menekülésének 100.
évfordulójáról emlékezett meg archív
felvételek bemutatásával. Elõadása Sel-
meci exodus címen az Erdészeti Lapok
januári számában lesz olvasható.

Ezután a Tisztújító Ünnepi Küldött-
gyûlés résztvevõi kivonultak az Agrár-
minisztérium árkádsorába és megko-
szorúzták a nagy erdész polihisztor dr.
Bedõ Albert mellszobrát halálának 100.
évfordulójára emlékezve. Koszorúzás
keretében egy fõhajtás erejéig emlé-
keztek Wagner Károly és Kaán Károly
emlékének is adózva. 

A szünetet követõ ötödik napirendi
pontban a küldöttek megválasztották
az Országos Erdészeti Egyesület orszá-
gos tisztségviselõit. A választás lebo-
nyolításának idejére Orbán Tibor, az
Országos Választási Bizottság elnöke
átvette a lebonyolító elnök tisztét,
megállapította, hogy az idõközben
megérkezett Zalaegerszegi Helyi Cso-
port két küldöttével szavazásra 61 kül-
dött jogosult. Orbán Tibor ismertette
az OVB eddigi munkáját, a helyi vá-
lasztások eredményét, az ajánlások és
a jelölési folyamat menetét, majd is-
mertette a jelöltlistát és a szavazás me-
netét. A választással kapcsolatban az
Országos Választási Bizottság külön
választási jegyzõkönyvet készít. A vá-
lasztás eredményeként 2019. január 1-

jétõl az OEE országos vezetõsége a kö-
vetkezõk szerint áll fel.

Elnökség: Zambó Péter elnök, And-
résiné dr. Ambrus Ildikó technikus alel-
nök, Kiss László általános alelnök, Pin-
tér Csaba magánerdõs alelnök, Haraszti
Gyula SZB elnök, Dobre-Kecsmár Csa-
ba, Gencsi Zoltán, Köveskuti Zoltán,
Macsek Lajos, Ripszám István, Szabó Ti-
bor régióképviselõk.

Ellenõrzõ Bizottság: Bak Julianna el-
nök, Dudás Péter, Ferenczi Tamás, Ko-
lozsvári Ákos, Vaspöri Eszter tagok.

A választást követõen Zambó Péter
harmadik alkalommal megválasztott el-
nök megköszönte a tagság bizalmát és
röviden ismertette terveit, elképzeléseit.
Az Egyesület alapvetõ céljain, a straté-
gia irányán nem tervez érdemi válto-
zást. Kárpát-medencei léptékû, a tagok-
nak közösségi otthont adó egyesületet
tervez építeni, amely mindenben a ma-
gyar erdõk és az erdészek érdekeit tart-
ja szem elõtt. Tekintélyünket a fenntart-
hatóság igényének szolgálatába kell
állítani – hangsúlyozva, hogy arra mi kí-
náljuk a hiteles megoldásokat, mi va-
gyunk a letéteményesei. Fejleszteni kell
a kapcsolatrendszerünket itthon, még
inkább a határainkon túl, erõsítve a ko-
héziót az Egyesületben és a szakterüle-
tek között. Az Erdészeti Lapok folyto-
nosságát töretlenül biztosítani kell.
Partnerei kívánunk lenni az Agrármi-
nisztériumnak és a Kamarának az ága-
zatpolitika alakításában, a vidékfejlesz-
tésben, és a még hiányzó jogszabályok
megalkotásában. Feltétlenül számítunk
a szövetségeseink szoros együttmûkö-
désére. Társadalmi kapcsolatainkat pro-
fesszionális kommunikációval fogjuk
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fejleszteni, megnövelt ráfordításokkal,
következetesen munkálkodva a közbi-
zalom helyreállításán.

A jövõ építését a fiatal generációkra
alapozzuk, erõteljesebben támogatva a
fejlõdésüket, és sokkal aktívabb együtt-
mûködést kérve tõlük az Egyesületben. 

A tagság minden korosztályának kí-
nálunk érdemi elõnyöket – nem adva fel
olyan nagy projektet sem, mint a leen-
dõ Hermeszi Erdész Idõsotthon. Mind-
ehhez lényegesen nagyobb független-
ségre, befolyásra és erõforrásokra lesz
szükségünk. Ez teszi megkerülhetetlen-
né, hogy valóban a saját lábára állítsuk
az Egyesületet, tekintettel a múltunk
történelmi mintáira. Ezekbõl is merítve,
megfontoltan változtatnunk kell majd
a szervezetünkön, a módszereinken,
a szabályzatainkon, javítanunk kell a
vagyoni helyzetünkön és a gazdálko-
dás teljesítményén. Markáns eleme lehet-
ne ennek az Alkotmány utcai székház
vagyonkezelõi jogának tervezett meg-
szerzése és hasznosítása. Ugyancsak fel-
merülhet egy más típusú elnökség vízió-
ja, amelyben szerepet kaphatnak olyan
személyiségek, méltóságok is, akik bár-
melyik fórumon képesek a céljainkat
képviselni. Ehhez eredményes munkát,
sikereket és jó egészséget kívánt. 

A hatodik napirendi pontban dr.
Oroszi Sándor a sorozat szerzõje bemu-
tatta a Magyar Erdõgazdálkodás Képes
Története III., befejezõ kötetét, amely az
1945-tõl 1990-ig terjedõ idõszakot fog-
lalja össze. Ezzel a kötettel teljessé vált,
így az olvasók rendelkezésére áll az
1867-tõl induló a sorozat. A könyvek az
OEE titkárságán beszerezhetõk.

A hetedik napirendi pontban a ki-
küldött elõterjesztés és az elnökség ha-
tározata alapján Zambó Péter javasol-
ta, hogy a 2019. évi tagdíjakat az
Egyesület Küldöttgyûlése emelje meg
az elmaradt inflációs korrekciókkal és
a prognosztizált 2019. évi infláció vál-
tozásának megfelelõen. 

5./2018. (11. 28.) küldöttgyûlé-
si határozat: A küldöttgyûlés a
2019. évi tagdíjak vonatkozásában
az elmaradt változtatások és a ter-
vezett inflációval emelt összegek-
rõl dönt, amelynek éves mértéke:
aktív dolgozó 10 000 Ft, nyugdíjas
4000 Ft, kedvezményes (diák, ha-
táron túli, egyéb) 1600 Ft.

Szavazás. Mellette: 60 Ellene: 1,
Tartózkodott: 0

Nyolcadik napirendi pontban Zam-
bó Péter az elõterjesztésnek megfele-
lõen javasolta, hogy a küldöttek vá-
lasztásokat követõen fogadják el a
módosított Alapszabályt. Az elnökség
és az Ellenõrzõ Bizottság összetétele
a választásoknak megfelelõen megvál-
tozott, ennek megfelelõen az Alapsza-
bály 12. § 13. pontja,  Az Elnökség tag-
jai, valamint a 17. § 14. pontja, Az

Ellenõrzõ Bizottság tagjait az Orszá-
gos Választási Bizottság által felügyelt
és a Küldöttek szavazatai szerinti vá-
lasztásoknak megfelelõen módosítani
szükséges.

6./2018. (11. 28.) küldöttgyû-
lési határozat: A küldöttgyûlés az
Alapszabály 12. § 13. pont az El-
nökség tagjai, valamint a 17. § 14.
pont az Ellenõrzõ Bizottság tag-
jai pontjait az Országos Választá-
si Bizottság által lefolytatott és a
Küldöttek által megválasztott új
tisztviselõknek megfelelõen mó-
dosítani rendeli.

Szavazás. Mellette: 60 Ellene:
0, Tartózkodott: 1

Az egyebek napirendi pontban
Szentpéteri Sándor ügyvezetõ igazga-
tó tájékoztatta a küldötteket és a meg-
jelenteket a 2019. évi Országos Er-
dészbálról, amely Siófokon, a Hotel
Azúr szállodában lesz 2019. február
9-én. A felhívás a decemberi Erdésze-
ti Lapokban és Egyesületünk honlap-
ján is megjelenik. Várunk minden ér-
deklõdõt!

Prof. dr. Náhlik András rektor úr
tájékoztatta a résztvevõket Alma Mate-
rünk 100 évvel ezelõtti, Selmecbányá-
ról új „hazát” keresve történt elindulá-
sa alkalmából tervezett megemlékezési
programsorozatáról, amely 2018. de-
cember 4-én Sopronban veszi kezde-
tét.

Az emlékezés egyik különleges ele-
meként a Soproni és a Miskolci Egye-
tem 2018. december 7-én nosztalgiavo-
natot indít Selmecre, amelyre invitált
minden akadémiai örököst, balekot, fir-
mát, veteránt, és ultra supra veteranis-
simust. Megemlékezni hívott mindenkit
a dicsõ selmeci idõkrõl, tisztelegni az
õsi Alma Mater elõtt, köszönetet mon-
dani a városnak, és azoknak az embe-
reknek, akik jelenleg, más történeti
környezetben is tisztelik és vigyázzák,
a Selmeci Akadémia örökségét.

Az ülés végén Zambó Péter elnök
megköszönte a megjelent küldöttek
aktív részvételét, és bezárta a küldött-
gyûlést, áldott karácsonyt és boldog új
évet kívánt mindenkinek!
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Szõnyi László
(1921–2018)

Tisztelt gyászoló
Család, Kedves Kol-
légák, Hölgyeim és
Uraim! Mindnyájun-
kat megdöbbentett a
rövid gyászhír: 97
éves korában el-
hunyt dr. Szõnyi
László gránitokleve-
les, Bedõ-díjas erdõ-

mérnök, a mezõgazdasági (erdészeti) tu-
dományok kandidátusa, címzetes
egyetemi tanár, az ERTI korábbi tudomá-
nyos fõosztályvezetõje, erdészeti kuta-
tó, az Országos Erdészeti Egyesületben
legrégebb óta folyamatos tagsággal ren-
delkezõ tagtársunk.

Szakmánk, Egyesületünk kiemelkedõ
egyéniségét szólította magához most a Min-
denható. Fájdalmas leckét osztott ránk, ma
búcsúzni jöttünk.

Búcsúzunk Szõnyi Lászlótól, az Országos
Erdészeti Egyesület és a FAGOSZ tisztelet-
beli tagjától, a magyar erdészet nagyköveté-
tõl, a 20. századi nagy erdészgeneráció
egyik utolsó képviselõjétõl.

Szõnyi László 79 éven át, 1939-tõl, so-
proni tanulmányai kezdetétõl volt Egyesü-
letünk tagja.

Már egyetemi polgárként egyenrangú
volt azok között, akik jellemformáló tartá-
sukkal, karakán hazafiságukkal hitelesítet-
ték az erdészet megjelenését, akiket példa-
képnek tarthatunk.

Évfolyamában szakmánk olyan jeles sze-
mélyiségeivel köthetett barátságot, életre
szóló szövetséget, mint Halász Aladár, Sali
Emil, Reuter Camilló, Tóth Béla és Tuskó
László.

A háborút követõ erdõmérnök nemze-
dék egyik legsokoldalúbb tagjaként, nem-
zetközi szintre lépett képviselõjeként szol-
gálta hét évtizeden át az erdészeti kutatást
és az erdõgazdálkodást.   

Idézzük fel e kimagasló életút fõbb állo-
másait!

Szõnyi László 1921-ben született Sze-
geden, pedagógus család gyermekeként.
Indíttatását meghatározta az ismeretek, a
humánum iránti elkötelezettség, a kemény
munka természetessége és a szeretet.
Gimnáziumi tanulmányait Cegléden vé-
gezte kitûnõ eredménnyel, jeles rendû er-
dõmérnöki oklevelét 1943-ban kapta meg
a József Nádor Mûszaki és Gazdaságtudo-
mányi Egyetem Bánya-, Kohó- és Erdõ-
mérnöki Karán. Pályakezdését beárnyé-
kolta a háború.

Elsõ munkahelye az Egyetem volt, ahol
már hallgatóként gyakornok, majd adjunk-
tus az Út- és Vasútépítési Tanszéken. 1944-
ben már a Felvidéken, a Besztercei Erdõ-
igazgatóságon dolgozott, majd a Miskolci
Erdõigazgatóságon kapott munkát a bánya-
vasutaknál. Ezután bízták meg a Bánhorvá-
ti Erdõhivatal vezetésével. 

1945-ben kötött házasságot Szabó Évá-
val, akinek áldozatos szeretete állt mellette,
megõrizve a család erejét és harmonikus
biztonságát az életpálya során.

Pedagógusként és kutatóként is korán
bizonyíthatott: 1946–1948 között a Király-
halmi Erdészeti Szakiskola tanára. Ekkor ír-
ta elsõ tudományos dolgozatát a fák növe-
kedése és a talajvíz kapcsolatáról, ezzel
elnyerve a Meteorológiai Intézet országos
pályázatának díját. Itt jelent meg elsõ nép-
szerûsítõ írása, a Tudományos Ismeretter-
jesztõ Társulat lapjában.

1949-ben a soproni Erdész Szakiskola
vezetésével és szervezésével bízták meg,
mellyel úttörõ szerepet játszott az erdészeti
technikumi képzés megindításában.

1950-ben az FM Szakoktatási Fõosztá-
lyára rendelték, ahol az alsó- és középfokú
erdészeti oktatás megszervezésével, tanter-
vek kidolgozásával, tankönyvek megíratá-
sával bízták meg. Szerkesztésében jelent
meg az Erdészeti Kiskönyvtár, a magyar kö-
zépfokú erdészeti oktatás elsõ tankönyvsor-
ozata. 

1952-ben a Budapesti Erdõtelepítõ Állo-
másra került. Itt a fásítások regionális terve-
zésével, kivitelezésével foglalkozott. 1953-
ban kezdte meg egyetemi elõadásait a
Gödöllõi Agrártudományi Egyetemen, me-
lyeket a TIT is a programjába vett. 

Élete meghatározó korszaka indult 1954-
ben, amikor az Erdészeti Tudományos Inté-
zetben megkezdhette közel két évtizedes
kutatói tevékenységét. 

Az erdészeti termõhelyfeltárás új rendsze-
rét kidolgozó, Babos Imre vezette kutatócso-
port oszlopos tagja, majd a homokfásítási or-
szágos program egyik kutató-tervezõje.
Ebben az idõszakban tartotta meg elsõ kül-
földi elõadását. Tudományos és ismeretter-
jesztõ beszámolókat tartott, szócikkeket ké-
szített a Mezõgazdasági és az Erdészeti
Lexikon részére.

A tájrendezés keretében, bányamûve-
léssel érintett területek újrahasznosításá-
ban foglalta össze a vizsgálatait. Disszer-
tációt írt, 1960-ban megkapta a
mezõgazdasági (erdészeti) tudományok
kandidátusa tudományos fokozatot. Te-
vékenysége korán felkeltette a külföld fi-
gyelmét is. 

1958-ban megbízták az Erdõtelepítési és
Fásítási Osztály vezetésével. Kutatásának
súlypontja a gyorsan növõ fafajok, a nyá-
rak, majd a fenyõk felé tolódott el. Értékel-
te a duglászfenyõ hazai elõfordulásait, ki-
dolgozta a magyarországi telepítési
lehetõségek irányelveit. Származási kísérle-
teket indított meg. 

A magyar erdészeti kutatásban elsõként
vizsgálta a növekedési dinamikát, szem-
léltette a származási jellegzetességeket ku-
tatófilmen, és mutatta be tudományos ren-
dezvényen. Az elsõk között alkalmazott
sztereofotó felvételeket a kísérleti terüle-
tein. 

A magyar erdészeti kutatást beillesztette
a származási kísérleteket végzõ intézmé-
nyek nemzetközi hálózatába. Több külföldi
tanulmányutat követõen szervezte meg a
Nemzetközi Lucfenyõ Származási Kísérlet
magyarországi egységét, a mátrai Nyírjes-
pusztán, az IUFRO keretében, ami az élet-
mûve fontos része lett. 

Több, államilag elismert klónt kidolgo-
zó munkacsoport tagja volt.  Irányításával

dolgozták ki a hazai fenyõtermesztés cél-
programját.

1966-tól a magyar erdészeti nemesítés
nagy idõszaka bontakozott ki, ebben Szõ-
nyi Lászlónak mértékadó szerepe volt. Ér-
tékelhetõvé váltak az elsõ kísérleti telepek.
A vezetése alatt álló osztály munkatársai
minden évben önálló dolgozatokkal jelen-
tek meg az ERTI ülésszakán. Megkezdõd-
tek a nemzetközi rendezvények. A munkás-
ságával kiépített kapcsolatok keretében az
IUFRO Magyarországon rendezte meg a kö-
vetkezõ ülését. 

Szõnyi László megbízást kapott a nem-
zetközi munkacsoport vezetésére – ami mai
mércével is hatalmas szakmai siker volt.

1968-ban az Erdõmérnöki Kar javaslatá-
ra címzetes egyetemi tanár címet kapott.

1969-ben, Washingtonban, az Erdészeti
Növénynemesítési Világkonferencián, az er-
dõmûvelés génszerkezetre gyakorolt hatá-
sával foglalkozó ülés elnöki feladataira kér-
ték fel.

Erdészeti nemesítésünk nagy lehetõsé-
gei, kapcsolatai akkor alakultak ki a világ
felé. Szõnyi László e tanulmányutak kezde-
ményezésében, vezetésében, értékelésében
és a Magyarországot érintõ kedvezõ nem-
zetközi visszhang kialakításában is megha-
tározó szerepet játszott. Bevonták a tudo-
mánypolitikai tevékenységbe.

Évtizedeken át elismert kelet-európai
összekötõje az erdészeti nemesítés vezetõ
lapjának, a Silvae genetica-nak. Az MTA Er-
dészeti Bizottságának tagja, az Erdészeti
Nemesítési Albizottság vezetõje lett. 

Négy idegen nyelv felsõfokú ismerete tet-
te számára lehetõvé, hogy az ENSZ, a KGST
egyre több ülésén vehessen részt mint a de-
legáció vezetõje. Imponáló latin mûveltsé-
ge mellett görögül is tudott. Az 1971. évi
Vadászati Világkiállítás elõkészítése, nem-
zetközi kapcsolatokat építõ megbeszélései
során jutott el tolmácsként Afrikába, az
USA-ba, valamint Európa és Ázsia számos
országába.  

Egész kutatói idõszakán végigvonult a
tájrendezés és a vízhasznosítás erdészeti
módszerei iránti elkötelezettsége. Munkás-
sága fontos része az erdészeti vízgazdálko-
dással, az erdõk vízháztartásával, a fák nö-
vekedési ritmusával kapcsolatos vizsgálatok
szintézise, valamint a kopár és degradált te-
rületek erdészeti meliorációjának korszerû-
sítése. Eredményeit külföldi tudományos
közleményekben, konferenciákon is ismer-
tette.

1973-ban a MÉM Erdõrendezési Fõosz-
tályára hívták be osztályvezetõ-helyettes-
ként. Feladata a fagazdaság mûszaki fejlesz-
tésében való részvétel, egy idõben annak
személyes irányítójaként. 1974-ben a Szov-
jetunió erdõgazdálkodását tanulmányozhat-
ta, 1977-ben pedig, FAO-ösztöndíjasként az
USA erdõ- és fagazdaságát. 

1980-ban a MÉM átszervezett Erdõren-
dezési Szolgálatához osztották be. Nemzet-
közi kapcsolatok terén továbbra is mûkö-
dött, lapszemlét kezdeményezett és állított
össze. 

1981-ben kérelmezte a nyugdíjazását.
Aktív tudományszervezõ tevékenységét

közel 30 hazai, 5 külföldön megjelent ere-
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deti tudományos dolgozat, több könyv társ-
szerzõsége, számos ismeretterjesztõ írása
egészítette ki.

Egyetemi elõadásokat 1953-tól nyugdíja-
zásáig, megszakítás nélkül tartott a Gödöl-
lõi Agrártudományi Egyetemen, a Kertésze-
ti Egyetem Tájrendezési Tanszékén, a
Mûszaki Egyetemen és természetesen az Al-
ma Materben is.  Oktató tevékenységét
kéziratai, gyakorlati vázlatai, útmutatói se-
gítették. 

Nyugdíjazását követõen a tudományos
ismeretterjesztés területén az Országos Er-
dészeti Egyesület, a Faipari Tudományos
Egyesület, a Magyar Kereskedelmi Kamara
kereteiben tevékenykedett. 

Kiépítette az OEE külföldi – kiemelten
tanulmányúti – kapcsolatait. Felsõfokú ide-
genvezetõi szakvizsgát tett. Tájékozottsága,
kapcsolatai, mûveltsége, többnyelvû köz-
vetlensége, a látogató kultúrkörének meg-
felelõ interaktív közlésmódja minden tekin-
tetben elismert. Magyarország szakmai
nagykövetének tekintettük Õt. Ez a teljesít-
ménye teljesen egyedülálló erdészetünk tör-
ténetében. 

Tevékenységét több ízben ismerték el
kitüntetésekkel. Korszakának magas álla-
mi kitüntetései mellett, megkapta a legma-
gasabb szakmai elismeréseket: az Orszá-
gos Erdészeti Egyesület keretében végzett
kimagasló munkájáért és a magyar erdé-
szet fejlesztéséért 1983-ban Bedõ Albert-
emlékérmet vehetett át. 1996-ban az OEE
a legnagyobb elismeréseként, tiszteletbeli
tagjává választotta. 1997 óta a FAGOSZ
örökös tiszteletbeli tagja. Kutatómunkássá-
gáért, 1998-ban a Vadas Jenõ-emlékérmet
kapta meg.

Szõnyi Lászlót derûs, lendületes, emel-
lett nagyon fegyelmezett embernek ismer-
tük. Mindig megadta a tiszteletet partnerei-
nek.

Munkatársaihoz ragaszkodott, tovább-
képzésüket, pallérozásukat fontos feladatá-
nak tekintette.

Személyiségébõl tisztesség és páratlan
mûveltség sugárzott. Haláláig kitartó szelle-
mi frissességével, csalhatatlan memóriájával
a huszonéves korosztályt is csodálatra kész-
tette. Optimizmusa, inspiráló szavai máig
hatnak az erdészek köreiben.

Csaknem nyolcvan esztendeig volt Egye-
sületünk hûséges tagja. Hosszú idõn át te-
vékenykedett a közjóléttel és a fásítással
foglalkozó szakosztályokban, valamint az
Erdõ folyóirat szerkesztõbizottságában.
A Szeniorok Tanácsának veterán tagjaként
is többször szerepet vállalt. Az egész er-
désztársadalom õszinte szeretete, nagyrabe-
csülése övezte õt.

Kedves Laci Bátyám!  Fõhajtással búcsú-
zom az Országos Erdészeti Egyesület, a ma-
gyar erdészek nevében. Hálásak lehetünk
mind, akiket távolról vagy közvetlenül, ön-
zetlenül segítettél. 

Nekem megadatott, hogy magánember-
ként is megismerjelek. Mint édesapám év-
folyamtársával és barátjával, már gyerekko-
romban találkozhattam veled.

Páratlan mûveltséged feledhetetlen pél-
dája egy személyes élményem is. Görögor-
szágban, a Thermopülai-szorosban kalau-

zoltad éppen a csoportunkat, ahol megáll-
tunk egy kõbe vésett felirat elõtt. Házigaz-
dáink nem boldogultak az ógörög szöveg-
gel, ám te udvariasan kisegítetted õket –
mindenki ámulatára, helyben angolra fordí-
tottad azt. Mindenütt hangsúlyoztad hazánk
rangját és eredményeit. „Mi Európában va-
gyunk, nem kell odamennünk” – rögzíti a
tõled vett idézet. Köszönjük mindazt, amit
az erdõért, Magyarországért és értünk tet-
tél! Jó Szerencsét, Isten Veled! Nyugodj béké-
ben!

Zambó Péter
OEE elnök gyászbeszéde

Tóth Kálmán 
(1948–2018)

2018. szeptember 22-
én a vitnyédi temetõ-
ben hatalmas gyászo-
ló gyülekezet kísérte
utolsó útjára a 70 éves
korában váratlanul el-
hunyt erdészt, aki
négy cikluson keresz-
tül volt Vitnyéd köz-
ség polgármestere.

Agyagosszergényben született 1948-ban,
az általános iskolát itt végezte.

A Rábaközi Erdészetnél kezdett dolgoz-
ni, a Vitnyédi csemetekertben Szabó Ist-
ván nagy tapasztalatú erdész keze alatt.
Tõle sajátította el a csemetenevelés és az
erdõgazdálkodás minden csínját-bínját, ez-
zel egész késõbbi szakmai fejlõdését meg-
alapozta. A szorgalmas, megbízható fiúra
felfigyeltek fõnökei és 1965-ben kétéves
erdész-vadász képzésre iskolázták be
Ásotthalomra, tavaly, 2017-ben vehette át
az iskola 50 éve végzetteknek alapított
arany oklevelét.

1968-ban kapott kerületvezetõ erdészi
kinevezést a Vitnyéd-Schweitzer-tilos ke-
rületbe, egyben a jól mûködõ csemetekert
vezetõje is lett. Folytatta elõdje magas
színvonalú munkáját, a 2 hektáros cseme-
tekert az õ keze alatt folyamatosan fejlõ-
dött és bõvült, míg a nyolcvanas évek vé-
gére területvásárlásokkal elérte a 17
hektáros nagyságot. Artézi kútra alapozott
öntözõrendszer, villamosítás, hidegágyak
sokasága, három nagy fóliasátor, dísznö-
vényeknek üvegház, fenyõneveléshez ve-
tõgépsor és tálcás-tölcséres rendszer, új
üzemépület, gépesített csemeteiskolázás,
géptároló szín, nádas magtároló épület
megvalósítása és eredményes mûködteté-
se fûzõdik a nevéhez. A csemetekertbõl
kerültek ki a községfásításokhoz igényel-
hetõ csemeték, sorfák, ezeknek az elosz-
tása során a megye szinte minden telepü-
lésére személyesen kísérte el a
szállítmányokat, látta el szakmai iránymu-
tatással a községi tanácsokat.

A színvonalas munkát az erdészeti kö-
zépiskolából és egyetemrõl érkezõ tanul-
mányutas csoportok is rendszeresen tanul-
mányozták, az erdõgazdaságnak is
büszkesége volt a csemetekert, amely mun-
kahelyet biztosított Vitnyéd és a környezõ
települések aktív és nyugdíjas dolgozói tu-
catjainak.

Családjával elõször Agyagosszergényben
lakott, majd a Vitnyéden elkészült erdészeti
szolgálati lakásba költözhettek be három
gyermekükkel.

Aktív közösségi ember volt, úgy a sport
területén a focicsapatban, mint a szakmai
rendezvényeken kivette a részét az erdé-
szetnél. Fõnökei rábeszélésére az 1979-ben
megüresedett erdészeti párttitkári posztot
elvállalta, és több mint 10 éven át tisztes-
séggel betöltötte. A termelésbe pozíciója el-
lenére sosem avatkozott, a kötelezõ beszá-
molókat, jelentéseket az erdészet
munkájának népszerûsítésére, elismerteté-
sére használta fel. Elismertségét jelzi, hogy
a rendszerváltás után is nyugodtan az em-
berek szemébe tudott nézni és önkormány-
zati képviselõnek, majd alpolgármesternek
és négy ciklusban polgármesternek válasz-
tották Vitnyéden. 

2002 õszéig volt az erdészet alkalmazá-
sában, innentõl kezdve 3 cikluson keresz-
tül fõállású polgármesterként volt Vitnyéd
szolgája, ahogy telefonon be szokott mu-
tatkozni.

A helyi közéletnek már a rendszerváltás
elõtt aktív részese volt sportköri vezetõ-
ként, a helyi vadásztársaságban 1997-tõl fe-
lelõs pozíciókat vállalt és a területkialakí-
tásban aktív résztvevõ volt.

Polgármesterként szívén viselte a falu
minden polgárának sorsát, bárki fordult
hozzá kéréssel, mindent elkövetett, hogy
segítsen. Noha nem rendelkezett magas is-
kolai végzettségekkel, de az életben a jó-
zan paraszti észre alapozott; jó kapcsolatte-
remtõ képessége révén hatalmas kapcsolati
tõkével bírt, ez jó üzleti szellemmel páro-
sulva a falu felvirágoztatását segítette. Büsz-
ke volt falujára, az elért eredményekre: mi-
kor az ezredforduló táján a faluban négy
jól menõ étterem és egy nagy gazdaáruház
mûködött, büszkén mondta: nézzétek meg
este Vitnyédet kivilágítva, olyan, mint Las
Vegas!

Igazi gazdája volt a falunak, minden nap
körbement az utcákon és ha valahol vala-
mi rendetlenséget látott, intézkedett, vagy
szóvá tette. Az általa vezetett testületek ér-
deme a falu mintaszerû parkosítása, a jól
gondozott, egyöntetû utcafásítás, a kerék-
párút Kapuvártól egész a vitnyédi temetõ-
ig, a ravatalozó, temetõi utak és a temetõ-
kerítés megépítése, utcák rendbetétele, a
közösségi ház kialakítása, kultúrház reno-
válása. Az elsõ sajtversenyeket is õk indí-
tották, és tartották egész a csermajori iskola
megszûntéig.

A helyi egyesületeket személyében is tá-
mogatta, míg aktív volt, a néptáncosokat és
a népdalkört minden fellépésükre elkísérte.
Együttérzett az elhunyt vitnyédi polgárok
családjaival, minden vitnyédi elhunyt teme-
tésén részt vett.

Helyi érdemeit a képviselõ-testület Vit-
nyéd Díszpolgára kitüntetõ címmel ismerte
el 2010-ben.

Betegségével, korai halálával nagy ûrt
hagyott maga után, de itt maradnak alkotá-
sai és a törõdése, barátsága, amely kitöröl-
hetetlenül él a helybeliekben.

Isten vele, nyugodjék békében!
Kóródi Sándor
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A honfoglaláskori, több mint 1100 éve zajlott szálláshely választá-
sunk óta a magyar történelem bõvelkedik a hadi eseményekben, har-
ci cselekményekben. Népek országútján kerestünk hazát. Nem kevés
olyan csatát vívtunk az eltelt mozgalmas évszázadok alatt, amelyet
mind a mai napig nem tud egyértelmûen vesztes, vagy gyõztes ütkö-
zetként számon tartani a kollektív történeti tudatunk. 

Ilyen nevezetes egykori harctér fekszik a Cserhát-hegység Romhányi-
rögvidékének hullámzó, mészköves dombsorai árnyékában megbújó
kis medenceségben, ahol számos emlékhely idézi fel a Rákóczi-sza-
badságharc utolsó jelentõsebb hadmozdulatát. 

Romhány településtõl alig egy macskaugrásnyira terebélyes jellegfa
hívja fel a tájon barangoló figyelmét, egy több mint 300 éves törökmo-
gyoró. A Rákóczi-fának is nevezett famatuzsálem egy kis dombon áll.
Korábban ez volt a település központja, bölcsõje, késõbbi innen ván-
dorolt észak és kelet felé, a mai helyére. 

Vezérlõ fejedelmünk valahogy úgy lehet a Kárpát-medencében
számtalan helyen égbetörõ emlékfáival, mint Mátyás királyunk a róla
elnevezett források és kutak hosszú sorával. Ha az Igazságos egész
életében csak a királyságát járta volna, az is kevés lenne ennyi, a sze-
mélyes látogatása miatt a nevét viselõ földrajzi pont felkereséséhez.
Mindamellett visegrádi palotájának elképesztõ fényûzése – a reprezen-
táción túl – sok mindent elárul Hollós Mátyás az otthon kényelmét
fontosnak tartó törekvéseirõl.

Ettõl függetlenül a népi emlékezetet és annak õrzõit õszintén be-
csülni és óvni kell! Ilyen az 1710 január 22-i kétbodonyi-romhányi csa-
ta emlékét vigyázó öreg faóriás is. 

A néphit szerint Rákóczi Ferenc innen irányította a kuruc seregmoz-
gásokat, a harctéri eseményeket. A kezében lévõ mogyoróvesszõt le-
dugta a földbe, amely késõbb ott maradt, megeredt és máig hirdeti a
szabadságharc hõsiességét. 

Egy másik helyi hagyomány szerint a törökföldön bujdosó, számû-
zött fejedelmet egy régi katonája látogatta meg rodostói otthonában,
ahol egy törökmogyoró cserjét kapott Rákóczitól, hogy azt vigye haza,
és ültesse el a romhányi csata helyszínén.

Azon a hideg, ködös, fagyos délutánon, a Lókos-patak völgyében
lezajlott ütközet során 12.000 fõs seregtestek – osztrák dragonyosok
és lengyel, litván, svéd vértesek, magyar vitézek – néztek egymással
farkasszemet. A kuruc sereg nagy lendülettel verte vissza a császáriak
átkaroló lovassági támadását és beszorította õket a mocsaras patak-
völgybe, ahol nagy részük váratlanul megadta magát. 

Ezután bekövetkezett a Mezõkeresztesrõl (1596) már oly jól ismert ma-
gyar fosztogatási kedv fellángolása, amikor a kuruc katonák nem törõdve
se az ellenséggel, se a parancsokkal saját zsebük tömésébe kezdtek. 

Ennek következtében Sickingen generális a mocsárba szorult lovas-
ságát kivonszolva újra hadrendbe állt, majd Croix tábornok vezetésével
kihasználta a magyar zsoldban álló svéd vértesek és a tiszántúli hajdúk
rossz hadállásából támadt rést, hátába került a kuruc seregnek. Ez elég
is volt a fejetlen visszavonuláshoz. Rákóczi már hiába vonult a csata-
helyre személyesen, a menekülõ katonáit nem tudta visszafordítani. 

A kurucok 400 fõt, az osztrákok dupla ennyi embert vesztettek, de
mindkét fél a siker tudatában vonult el Romhány alól. A hadászati gyõze-
lem hosszú távon a labancoké lett, hiába sikerült a téli felvidéki hadjárat
következtében Érsekújvárt is felszabadítani. A katonai elõnyöket a kuru-
cok nem tudták kihasználni és késõbb Nógrád megyét is fel kellett adni. 

Az ütközetben elhunyt magyar vitézek végsõ nyughelyeként a közel-
ben emelkedõ Vérhegy nevû domb szolgál, s 1932 óta monumentális
obeliszk is hirdeti, hogy Romhánynál valójában nyertünk is, meg nem is. 

Szöveg: Nagy László
Képek: mapio.com, Ökotárs Alapítvány, 

Vesszõs Katalin, Nagy László  

Törökmogyoró a csatatérenTörökmogyoró a csatatéren



Az Országos Erdészeti Egyesületben fennálló tagságot 2012-tõl tagsá-
gi kártya igazolja. Az OEE-kártya tulajdonosa egyre több kedvez-
ményt vehet igénybe a különbözõ vásárlási lehetõségektõl kezdve a
vadászházi szállásokig. Az aktuálisan elérhetõ kedvezmények listája a
www.oee.hu oldalon olvasható, évente egy alkalommal az Erdészeti
Lapok is közli.
Az Egyesület vezetése a kártya használatára biztat minden
egyesületi tagot! A kedvezményrendszer igazi értékét, minél széle-
sebb körû elfogadottságát a rendszeres kártyahasználat alapozza meg.
A kártya névre szól, sorszámmal és vonalkóddal van ellátva, az Egye-
sület titkársága évente érvényesíti. A 2019-re szóló érvényesítõ matri-
cákat azok a tagok kapják meg az Erdészeti Lapokon keresztül, akik
határidõre eleget tesznek az adott évre vonatkozó tagdíjfizetési kötele-
zettségüknek. 

A kedvezményrendszerrõl és a tagsági kártyával kapcsolatos 
bármely kérdésben felvilágosítás kérhetõ az Egyesület titkárságán 

(titkarsag@oee.hu, 06 1 201 6293) vagy a helyi csoportok titkárainál.

Partnereink:

HONLAPTÜKÖR – OEE.HU

Új országos alelnöke van a Nemzeti
Agrárgazdasági Kamarának

Luzsi József a vidékfejlesztésért felel a
köztestületben 

A Nemzeti Agrárgazdasági Kamara
(NAK) 2018. december 20-án, Gödöllõn
tartott országos küldöttgyûlésén egyhan-
gú szavazással Luzsi Józsefet, a köztestü-
let erdõ- és vadgazdálkodási osztályának
eddigi elnökét, a Magán Erdõtulajdono-
sok és Gazdálkodók Országos Szövetsé-
gének tiszteletbeli elnökét választották
meg vidékfejlesztésért felelõs országos
alelnöknek. Luzsi József ifj. Hubai Imrét
váltotta a kamarai tisztségben, mivel a
NAK 2018. november 13-án megtartott
rendkívüli küldöttgyûlésén visszahívta
tisztségébõl a korábban megválasztott vi-
dékfejlesztésért felelõs alelnököt. A NAK
országos erdõ- és vadgazdálkodási osz-
tályának elnökévé, szintén egyhangúlag
Bleier Norbertet, a Szent István Egyetem
Vadvilág Megõrzési Intézet korábbi
munkatársát, az Agrárminisztérium táj-
egységi fõvadászát választották meg az
országos küldöttek.

Az országos küldöttgyûlés támogat-
ta továbbá a köztestület csatlakozási
szándékát a World Farmers Organiza-
tion (WFO) szervezethez. A WFO több
mint félszáz ország gazdáit képviseli a
globális fórumokon.

Forrás: MEGOSZ, NAK
https://www.oee.hu/hirek/agazati-szak-

mai/uj_orszagos_alelnok

Lezárult három nemzeti park igazga-
tóság ÁSZ utóellenõrzése

Vagyonkezelési jogszabálysértések - fó-
kuszban a haszonbérletek

Az Állami Számvevõszék befejezte a
Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság,
a Duna-Ipoly Nemzeti Park Igazgatóság
és a Körös-Maros Nemzeti Park Igazga-
tóság feladatellátásának és vagyonkeze-
lésének utóellenõrzését. Az ÁSZ megál-
lapította, hogy a debreceni székhelyû
Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság-
nál és az esztergomi székhelyû Duna-
Ipoly Nemzeti Park Igazgatóságnál az
Állami Számvevõszék által korábban
azonosított szabálytalanságok továbbra
is fennállnak, így nem biztosított a nem-
zeti vagyonnal történõ felelõs gazdálko-
dás. A szarvasi székhelyû Körös-Maros
Nemzeti Park Igazgatóság az intézkedé-
si tervében vállalt feladatait nem hajtot-
ta végre, így nem volt biztosított a nem-
zeti vagyonnal való átlátható és felelõs
gazdálkodás. Az Állami Számvevõszék
stratégiájában célul tûzte ki a számve-
võszéki munka hasznosulásának javítá-
sát. Ezzel összhangban ellenõrzi, hogy
az ellenõrzött szervezet megvalósította-
e a korábbi ellenõrzései által feltárt hi-
bák, hiányosságok és szabálytalanságok
megszüntetése céljából elkészített intéz-
kedési tervében foglaltakat.

Forrás: ÁSZ Hírportál
https://www.oee.hu/hirek/agazati-szakmai/nem-

zeti_park_igazgatosag_vagyonkezeles_jogsertes

Az Alkotmánybírósághoz fordult az
alapvetõ jogok biztosa az erdõtörvény

miatt

Több országos természetvédelmi szer-
vezet beadványa

Több országos természetvédelmi szer-
vezet beadványa alapján Bándi Gyula
biztoshelyettes, a jövõ nemzedékek
szószólója megvizsgálta az erdõtörvény
elõírásait és – mert azok számos pon-
ton a visszalépés tilalmába ütköznek,
valamint a sértik a jogbiztonságot –
kezdeményezte, hogy az alapvetõ jo-
gok biztosa forduljon az Alkotmánybí-
rósághoz a törvény több rendelkezésé-
nek megsemmisítése, az alkotmányos

követelmények meghatározása érdeké-
ben. Az ombudsman egyetértett a he-
lyettese szakmai álláspontjával. Minde-
zekre tekintettel a biztos indítványában
egyrészt kezdeményezte az erdõtör-
vény azon bekezdéseinek megsemmi-
sítését, amelyek új rendelkezéseket be-
vezetve csökkentették a védelmi
szintet, vagy amelyek módosítással
nem voltak helyrehozhatók; másrészt
indítványozta a módosított, hatályos
szöveg egyes részeinek törlését.

Forrás: ABJH
https://www.oee.hu/hirek/agazati-szakmai/al-

kotmanybirosag_erdotor-

veny_2017_modositas
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Hirdessen az 
Erdészeti Lapokban!



A STIHL akkumulátoros kerti gépeivel megszabadul a zsinóroktól, a helyhezkötöttségtől  
és az idegesítő hosszabbítókerülgetéstől. Ráadásul a szabadság még 
szokatlanul csendes működéssel is együtt jár. Ergonomikus tervezés, kis súly, 
könnyű kezelhetőség és nagy akkumulátorteljesítmény. 

Az ár 2019. március 31-ig vagy a készlet erejéig érvényes!

Csak 
szeretni 
lehet

STIHL MSA 120 C-B
fűrész 

AK 20 akkuval  
és AL 101 töltővel szettben 

99 900 Ft

ANDREAS STIHL KFT.  
2051 Biatorbágy-Budapark, Paul Hartmann u. 4.
Telefon: (+36-23) 418-054
Akciós termékek: stihlnemzedekek.hu 
Általános információk: stihl.hu
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